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A KULTÚRPONT IRODA hírei

KALENDÁRIUM

A MusiciansWho híreibôl

ZENEI KÖZÉLETÜNK

ÓBUDAI DANUBIA ZENEKAR „15”

Elmarad az esküvô

Hetek óta tart a találgatás, vajon frigyre lép-e az Óbudai Danubia és a
Telekom Szimfonikus Zenekar. Bár a zenekarok vezetôi hétpecsétes
titokként kezelték a kérdést, zenész berkekben éppúgy napi téma volt a
terv megvalósíthatóságának esélye (vagy esélytelensége), mint a hivatalos
szerveknél.

Összevonás helyett ôszi bérlet

Akadtak meglepetésvendégek, s múltidézô hangulat jócskán az Óbudai
Danubia Zenekar 15. születésnapi koncertjén, amelyet június 6-án, a
Zeneakadémián tartottak. Az estrôl, amely hatalmas sikert aratott, élô felvé-
tel is készült. A telt ház elôtti ünneplés ellenére nehéz idôszak vár a másfél
évtizedes együttesre. A zenekar ugyanis csak a második kategóriába tudta
magát regisztrálni, s a jövô szezonnak csupán az elsô felére hirdetett bér-
letet. S bár május végén szó volt arról, hogy a Telekom Szimfonikus

(Réfi Zsuzsanna)

Óbuda kulturális életének meghatározó szereplôje

Két esztendeje kötött együttmûködési megállapodást a Danubia Zenekar
Óbuda-Békásmegyer Önkormányzatával. Az együttes kerületi feladatairól,
az eltelt idôszakról Szabó Magdolna, a kulturális területet felügyelô alpol-
gármester beszélt. (Réfi Zsuzsanna)

Telekom Szimfonikus Zenekar – szeptembertôl ismét új névvel 

A következô szezontól már új néven lép a közönség elé a Telekom Szim-
fonikus Zenekar. Nagyszabású bérletsorozatokat terveznek, s többek
között az UMZE kamaraegyüttessel is rendszeresen együtt dolgoznak majd,
bár anyagilag nincs túl könnyû helyzetben a zenekar. Ezért is lettek volna
hajlandóak fúzióra lépni az Óbudai Danubia Zenekarral, egyeztetési prob-
lémák miatt azonban ez az összeolvadás meghiúsult. (Réfi Zsuzsanna)

SAVARIA

Szombathelyi „búcsú-szimfónia” 

Az idei szezon utolsó bérletes elôadásának szünete után a közönséghez
fordult és váratlanul bejelentette, lemond zeneigazgatói feladatairól
Alpaslan Ertüngealp. Döntésének okairól és további terveirôl kérdeztük a
török származású karmestert, aki 2007-ben írta alá öt évre szóló szerzôdését
a zenekarral, s aki most úgy érzi, eljött az ideje, hogy továbblépjen. 

(Bilkei Éva)

Nyitás az osztrák közönség felé

Nyitna az osztrák közönség felé, és arculati megújulásban látja a kitörési
lehetôséget Mérei Tamás, a szombathelyi Savaria Szimfonikus Zenekar
márciusban kinevezett igazgatója, akit elsôsorban arról kérdeztünk,
hogyan képzeli el a folytatást a török százmazású zeneigazgató, Alpaslan
Ertüngealp lemondása után. (Bilkei Éva)

BUDAFOK

Új próbateremben a Dohnányi Zenekar

A levegôben még festékszag terjeng, az új ablakokat színes ragasztócsíkok
foglalják keretbe. A termek többsége még üresen áll, s a legnagyobb hely-
iségben is csak székek sorakoznak, de a Budafoki Dohnányi Zenekar már
megtartotta elsô próbáját újonnan elkészült otthonában. Sok év után talált
állandó próbahelyre az együttes. A Kerepesi úti épület korábban használa-
ton kívüli ebédlô volt, amely egy esztendôs kemény munka árán lett mu-
zsikálásra alkalmas helyszín. 

MÜPA

„A Wagner-napokról nem tudunk lemondani” 

Nagy sikerrel, táblás házak elôtt zajlik a Budapesti Wagner-napok soroza-
ta, s már a jövô évi fesztiválra is árulják a jegyeket. A következô esz-
tendôben gyerekprogrammal és más kísérôrendezvénnyel is kiegészül a
fesztivál. A jövô évi programba már a Magyar Állami Operaház Zenekara is
bekapcsolódik, s elképzelhetô, hogy más együttesekkel is bôvül a
közremûködôk sora. Csonka András vezérigazgató-helyettes az ered-
mények, tervek mellett azonban arról is beszámolt, az anyagi megszorítá-
sok mennyiben érintik a Mûvészetek Palotáját. (Réfi Zsuzsanna)

HAYDN

A Budapest–Eszterháza tengelyen

2008 márciusában, talán a korábbi zenei emlékévek utolsó pillanatra hagy-
ott szervezésén okulva a Hungarofest Kht-n belül létrehozták a KLASSZ
Zenei Irodát, amely tulajdonképpen az idei Haydn-évvel debütál. Iroda-
vezetôjét, a 2007-es németországi magyar évadról is ismert Erdôdy Orsolyát
a jelentôsebb programok mellett az osztrákokkal való együttmûködés
lehetôségeirôl is kérdeztük. (Pál Eszter)

MZT

Szakmai érdekképviselet civil eszközökkel

Lejárt három éves mandátuma a Magyar Zenei Tanács (MZT) elnökének,
Victor Máténak, és alelnökének, Kovács Gézának, így a június 5-én tartott
közgyûlés az elmúlt három év összegzése is volt. – Úgy tûnik, a tagság
elégedett volt a vezetéssel, mert újabb három évre megválasztottak minket
– mondta el lapunknak Victor Máté, aki hozzátette, a héttagú elnökség
összetétele mégis változott, hiszen László Attila elnökségi tag mandátuma
nem volt megújítható, így a helyére Wolf Pétert választották meg. 

(Bilkei Éva)

KRITIKA

Hangversenykritika

A Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar, a Zuglói Filharmónia - Szent
István Király Szimfonikus Zenekar, a Budapesti Filharmóniai Társaság
Zenekara, a Duna Szimfonikus Zenekar, a MÁV Szimfonikus Zenekar, az
Óbudai Danubia Zenekar és a Pannon Filharmonikusok hangversenyeirôl.

ZENETÖRTÉNET
Reményi Ede hegedûmûvész életrajza – 11. 

Cukor Morris ügyvéd és konzul emelt most szót, és ekképp búcsúztatta
elhunyt barátját, magyar nyelven:  „Honfitársak, és az elhunytnak barátai!
Mi nemcsak mûvészt és zenészt vesztettünk el, hanem egy oly férfit és
hazafit, aki zenéjének géniuszával meg tudta hódítani az embereket. Nem
csak Magyarországnak van joga e nagy emberhez, hanem ennek az ország-
nak is, melynek nemzeti himnuszát játszva halt meg.” 

(Közreadja: Rakos Miklós)

MÛHELY
Hogyan gyakoroljunk?

Ha a hangszerjátékkal kapcsolatos ártalmak és a lámpaláz legyôzése szóba
kerül, a gyakorlás mindig újból központi témává válik. Számos fizikai és
pszichikai panasz keletkezik vagy manifesztálódik a helytelen gyakorlás
következményeként. Idegélettani ismeretekbôl kiindulva itt a gyakorláshoz
szolgálunk pozitív stratégiákkal. (Angelika Stockmann)

Gondolkodás hangszeres játék helyett

Ez a cikk betekintést ad a mentális gyakorlás neurofiziológiai hátterébe és
praktikus útmutatással szolgál a gyakorlati alkalmazáshoz.

(Hans-Christian Jabusch/Eckart Altenmüller)

Mitôl sikeres egy koncert a zenekari muzsikusok szerint? 

Mi a fontosabb, a helyiség, a közönség, a program, a dirigens, vagy az
egyéni forma? – mindezek befolyásolja a zenei produkciót. Mágiája éppen
annyira nem fejezhetô ki szavakkal, mint amennyire nem tervezhetô a
létrehozása. Mégis minden rendkívüli koncertélmény hasonló – habár
különbözô adagolású – alkotórészekbôl áll. (Karin Erichsen)
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A KULTÚRPONT IRODA HÍREI

BEMUTATTÁK 
A PÉCS2010 PROGRAMJAIT 
2009. június 12-én Pécsett ünnepélyes ke-
retek között bemutatták a Pécs2010 –
Európa Kulturális Fôvárosa program-
sorozat kulturális rendezvényeit. Az ese-
ményen részt vett Hiller István oktatási és
kulturális miniszter, valamint Csák Ferenc,
a tárca kultúráért felelôs államtitkára is.
Hiller István a rendezvényen aláírta az 1,9
milliárd forintos összeg rendelkezésre
bocsátását, amely a kulturális rendezvé-
nyek megvalósításához szükséges. 
A Pécs2010 programsorozat rendezvényei
között szerepel egyebek mellett az euró-
pai kultúrát meghatározó helyi, regionális
kulturális jelenségek elemzésével foglal-
kozó francia szervezet, a Les Recontres
konferenciája, a klasszikus és kortárs
mûvészeteket ünneplô Pécsi Tavaszi Fesz-
tivál, majd ezt követi a Pécsi nemzetközi
kultúrhét címû ifjúsági fesztivál, a 3. Ör-
dögkatlan összmûvészeti fesztivál és a
Magyarok 1. kulturális világfesztiválja,
amelyen a világ kiemelkedô, magyar szár-
mazású alkotó- és elôadómûvészei mutat-
koznak be. A fesztiválok mellett nemzet-
közi kiállításokon, komolyzenei, népzenei
és könnyûzenei koncerteken, színházi és
táncos elôadásokon, filmvetítéseken, iro-
dalmi programokon és konferenciákon
vehetnek részt az érdeklôdôk. 

AZ EURÓPAI VERSENYPOLITIKAI 
BIZTOS AZ ONLINE ZENEI
KERESKEDELEMRÔL 
Neelie Kroes, az Európai Bizottság
versenypolitikai biztosa üdvözölte az
Online Commerce Roundtable (Online
kereskedelmi kerekasztal) páneurópai
zenei engedélyezési rendszer létrehozá-
sáért tett törekvéseit. A kerekasztalon részt
vettek a francia SACEM szerzôi jogi
szervezet, az EMI multinacionális lemezki-
adó vállalat, valamint az Apple képviselôi
is. A résztvevôk egyetértettek abban, hogy
szükséges egy olyan engedélyezési gya-
korlat kidolgozása, amely az egész Euró-
pai Gazdasági Térség online környeze-
tében alkalmazható. 
„Szeretném bátorítani a zenei kiadókat és
a jogdíj-szervezeteket, hogy mihamarabb
igazítsák engedélyezési gyakorlatukat az
online környezethez.” – jelentette ki a biz-
tos, aki 2008 szeptemberében azért hozta
létre a kerekasztalt, hogy megvizsgálja az
online kereskedelem elé gördített akadá-
lyok leküzdésének lehetôségeit, hogy a
vásárlók könnyebben kihasználhassák az
internet nyújtotta lehetôségeket. 

ÖRÖMTÁNC – ZENEI PÁLYÁZAT 
A magyarországi népzene mai populáris
zenei igényekhez igazodó feldolgozásá-
nak támogatására hirdet pályázatot Öröm-
tánc címmel a Kultúrpart és a Dr. Média
Kft. kreatív zenészeknek. A beérkezett
mûveket szakmai zsûri értékeli, de a kö-
zönség szavazatai alapján alakulnak ki a
helyezések. A pályázatra a következô
kategóriákban lehet jelentkezni: 
– modern, 21. századi hangzású, populáris
zenemû népies változata; 
– a népzene 21. századi modern átiratá-
nak, vagyis népzenei elemekre építkezô,
korszerû hangzásvilágú, populáris, mo-
dern zenemû. 
Pályázati határidô: 2009. július 30. 

ÓKORI DRÁMÁKRÓL SZÓLÓ PROJEKT-
HEZ PARTNERT KERESNEK 
Az athéni World-Cef kulturális menedzs-
ment iroda társszervezôt keres az „Örök
szépség a görög tragédiában” címû pro-
jektjéhez, amellyel az Európai Unió
Kultúra keretprogramja támogatására kí-
vánnak pályázni. A szervezôk olyan euró-
pai partnereket keresnek, akik a zene, a
színház, a tánc, a vizuális mûvészetek
vagy az oktatás területéhez kapcsolódó
munkát végeznek, és jól ismerik az ókori
drámák világát. A projekt célja, hogy
Aiszkhülosz, Szophoklész, Euripidész és
Arisztophanész mûvein keresztül új jelen-
tést adjon az ókori tragédiák és komédiák
kórusainak, és egy modern zenékre épülô,
fiatal résztvevôkkel készülô elôadáson
keresztül mutassa be azt a közönségnek.

OLASZ ZENEI SZERVEZET 
TÁRSSZERVEZÔ LENNE 
Az olasz Larino városban mûködô, 2008
ôszén megalapított Institute for Music and
Art of Molise nevû zenei szervezet az
Európai Unió Kultúra programjában meg-
valósítani tervezett pályázatokhoz csat-
lakozna társszervezôként. Az intézmény
jelenleg oktatási központként mûködik, és
hamarosan európai képzési központ lesz.
Számos projekt fejlesztését tervezik,
fôként zenei területen. 

13. PÉCSI NEMZETKÖZI KULTÚRHÉT 
2009. július 18. és 26. között rendezik meg
13. alkalommal a Pécsi nemzetközi kultúr-
hét ifjúsági fesztivált (ICWiP – Inter-

national Culture Week in Pécs), amelynek
2009-es alcíme: Globális válság – Szép új
világ lesz. A fesztiválon szó lesz többek
között az egyházak és vallások szerepérôl
a fiatalok demokratizálódásában, a de-
mokrácia sajátosságairól Közép-Európától
Kelet-Afrikáig, a globális ifjúságról, a kör-
nyezeti értékekrôl, de szerepelnek a vi-
lág-zene, a jazz és a rockzene osztrák,
orosz, német, török és nyugat-balkáni
képviselôi is.

FREEMUSE: 
FEHÉR KÖNYV A VÍZUMKÉRDÉSRÔL 
A Freemuse zenei szervezet a European
Council of Artists (Mûvészek Európai Ta-
nácsa, ECA), a European Live Music Forum
(Európai Élôzenei Fórum, ELMF), valamint
számos európai koncert- és fesztiválszer-
vezô együttmûködésével fehér könyvet
jelentetett meg Visas – the discordant note
(Vízum – a disszonáns hang) címmel. A ta-
nulmány azt vizsgálta, miképpen befolyá-
solja a zenészek mobilitását a vízum-
kérdés. A kutatás eredményei szerint a
vízumkérelmek teljesítése olyan hossza-
dalmas és költséges, hogy nagyban akadá-
lyozza a kulturális projektek megvaló-
sulását. A fehér könyv javaslatokat tesz
közzé a helyzet megoldására, így többek
között azt tanácsolja, hogy a szervezôk és
a mûvészek vízumáért egy iroda legyen
felelôs, valamint felhívja a figyelmet arra
is, hogy az Európai Uniónak létre kéne
hoznia egy honlapot, amelyen naprakész
információk találhatók a témával kapcso-
latban.
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Bôvebb információ 
valamennyi hírrôl:  
www.kulturpont.hu/zenekar

Az EU Kultúra (2007–2013) keretprogramjá-
nak 2010-re szóló felhívásai

A jogi személyiségû kulturális szervezetek most

öt kategóriában adhatják be pályázataikat az

Európai Unió Kultúra keretprogramjában:

– kulturális együttmûködési tevékenységek

(0–24 hó) – beadási határidô: 2009. október 1.

– többéves együttmûködési projektek (3–5 év) –

beadási határidô: 2009. október 1.

– európai jelentôségû kulturális szervezetek

mûködési támogatása – 

beadási határidô: 2009. november 1.

– irodalmi fordítás – 

beadási határidô: 2009. február 1.

– kulturális együttmûködési projektek harmadik

országokkal – 

beadási határidô: 2010. május 1.

A pályázattal kapcsolatosan minden információ

megtalálható (folyamatosan frissített formában) a

www.kulturpont.hu/eukulturaprogram oldalon. 
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HAYDN ÉV. Megnyitotta kapuit a 2010. március 10-ig látogatható Joseph Haydn és Magyarország címû kiállítás az MTA Zenetudományi
Intézetében (ZTI). A kiállítás darabjai szinte kivétel nélkül hazai gyûjteménybôl származnak, de az Esterházy Magánalapítvány is hoz-
zájárult a tárlathoz néhány festménnyel és berendezési tárggyal. A kiállítást az Országos Széchényi Könyvtárral (OSZK) együttmûködés-
ben készítette elô a ZTI, továbbá az OSZK egy egész sorozat olyan eredeti Haydn-autográfot átengedett, amelyet eddig csak a kutatók
láthattak. A bicentenárium alkalmából az osztrák Haydn-Festspiele Eisenstadt útjára indította a World Creation projektet. A kezdeményezés
célja, hogy 2009. május 31-én, az elsô bécsi klasszikus halálának 200. évfordulóján a világon minél több helyen felcsendüljön Haydn
A teremtés címû oratóriuma. Ehhez a kezdeményezéshez csatlakozott hazánk több nagyvárosa. Budapest mellett ezen a napon Sopron,
Balatonfüred, Esztergom és Pécs is részt vett a világraszóló ünnepen. A zenei programok mellett egy nemzetközi zenetudományi konfe-
rencia is Haydnra emlékezett a mester halálának 200. évfordulóján. A Haydn-év alkalmából Haydn hétszer címmel nyílt kiállítás az Orszá-
gos Széchényi Könyvtárban - abban az intézményben, amely a komponista személyéhez és zenéjéhez kapcsolódó források világszerte leg-
jelentôsebb gyûjteményét ôrzi. A kiállítás június 27-ig látogatható. (A Haydn-év programrajairól bôvebben a 20. oldalon.)

STRÉM KÁLMÁN EMLÉKEZETE. A nagykanizsai születésû Strém Kálmán zeneszociológus, hangversenyrendezô, a 20. századi magyar
zenei élet egyik kiemelkedô személyiségének emléke elôtt tisztelgett a Kanizsai Klasszikusok Kulturális Egyesület. Idén, a 75. születési
évforduló elôestéjén, Budapesten, a Zeneakadémia Nagytermében rendezett hangverenyt az egyesület. Rév Lívia (93), Párizsban élô,
világhírû zongoramûvész, aki 46 év távollét után Strém Kálmán tevékenysége révén robbant be a magyar zenei köztudatba, ezen a kon-
certen mondott búcsút a Zeneakadémia közönségének. Itt mutatta be az egyesület a Klasszikus és Jazz Kiadóval közösen, a Gramofon
Könyvek sorozat újabb darabjaként megjelenô könyvét, amely Strém Kálmán életét és munkásságát dokumentálja. Másnap, május 29-én
avatta fel az Egyesület Nagykanizsán, a Medgyaszay Mûvelôdési Ház elôterében Strém Kálmán mellszobrát, Gerô Katalin alkotását.

SZEGEDI RÉGIZENEI NYÁRI AKADÉMIA. Szegeden idén augusztusban egy hétig a régizenéé lesz a fôszerep az Accademia Capricciosa
és a Pásztortûz Kulturális és Hagyományôrzô Egyesület kurzusán. Az egyhetes, augusztus 2. és 9. között megrendezendô kurzuson egyéni
oktatásra és kamaraórákra is számíthatnak a résztvevôk, s nemcsak zenészeket, de a historikus tánc iránt érdeklôdôket is várják a
szervezôk. A jelentkezési határidô június 15., bôvebb információk: accademiacapricciosa@gmail.com.

MAGYAR SIKEREK HEGEDÛN ÉS CSELLÓN. Gorizia városa és a Zene határok nélkül nevû szervezet idén is megrendezte az Alfredo e
Vanda Marcosig hegedû- és csellóversenyt. Az európaiak számára hirdetett megmérettetésen a még tanuló fiatal tehetségek vehettek részt.
A magyar indulók három kategóriában is a legjobbnak bizonyultak. Markó Gitta a 11-14 év közöttiek kategóriája elsô helyét érte el. Pusker
Ágnes a fiatal felnôtt mezônyben indult, és szintén a legjobbnak járó díjat vehette át. A csellisták közül Agárdi Eszter a 12–14 év közötti
kategória elsô díját kapta.

GYERMEK- ÉS IFJÚSÁGI KAMARAZENEI FESZTIVÁL. Kilenc és huzonkét év közötti amatôr hangszeresekbôl és énekesekbôl álló együtte-
seknek rendez kamarazenei versenyt a Kodály Zoltán Magyar Kórusiskola december 11-13. között. Jelentkezési határidô: szeptember 30.
Az I. Budapesti Gyermek- és Ifjúsági Kamarazenei Fesztiválra 9 és 22 közötti budapesti és Budapest környéki zeneiskolások jelent-
kezhetnek. A versenyre legalább két, eltérô korszakból származó és más stílusú darabot kell választaniuk a jelentkezôknek.

GERGIJEV LETT A LEGJOBB. Valerij Gergijev nyerte el a brit Királyi Filharmonikus Társaság és a BBC közös zenei díját a karmesterek
kategóriájában. Az Egyesült Királyság legnevesebb klasszikus zenei elismerését 1989 óta ítélik oda minden évben. A 12 kategória idei díja-
zottjai között a hangszeres elôadók kategóriájában Janine Jansen kapta az elismerést, olyan elôadókat megelôzve, mint Daniel Barenboim
és Steven Isserlis.

ABREU ÉS PETER GABRIEL POLAR-DÍJAS LETT. A venezuelai El Sistema zenepedagógiai rendszert megalapító José Antonio Abreu és
Peter Gabriel kapják 2009-ben a Polar-díjat. A kitüntetettek 2009. augusztus 30-én vehetik át XVI. Károly Gusztáv svéd uralkodótól az
egymillió svéd koronával járó elismerést.

RATTLE NEM TÁVOZIK. Sir Simon Rattle marad a Berlini Filharmonikusok vezetôje 2018-ig. Az eredetileg 2012-ig szóló szerzôdés
meghosszabbításáról május 13-án nyilatkozott a karmester. 2002 szeptemberében Rattle egy tíz évre szóló szerzôdést írt alá a zenekarnál,
elôdje, Claudio Abbado tizenhárom évig állt a zenekar élén, míg Herbert von Karajan 34 évig. Az elmúlt évben sok találgatás övezte Rattle
jövôjét Berlinben, a zenekar végül egyhangúlag mellette döntött. A filharmonikusok intendánsa, Pamela Rosenberg eközben bejelentette,
hogy 2010-tôl otthagyja hivatalát, így utódját már keresik.

ÁTADTÁK A VILÁG ELSÔ ORGONASZIMULÁTORÁT A MÛVÉSZETEK PALOTÁJÁBAN. Ez a világ elsô olyan hangszere, amelynek kon-
strukciója az orgonamechanikát egy komplex számítógépes programmal ötvözi. A szimulátor játszóasztalán 12 hangszín-kombináció
érhetô el. Mivel a szimulátor sokkal kevesebb kezelôszervvel rendelkezik, használata jóval egyszerûbb, így az orgonálni kevésbé (vagy
egyáltalán nem) tudók is megtapasztalhatják a nagytermi orgona hangzásának élményét.

ELHUNYT NICHOLAS MAW 73 ÉVES KORÁBAN, Washingtonban érte a halál a brit zeneszerzôt. Legnagyobb sikereit a 80-as években érte
el Odyssey címû szimfonikus darabjával, amelynek ôsbemutatóját a BBC Proms-on tartották. A mû 1992-es felvételét, amelyen a Birming-
hami Szimfonikusokat Simon Rattle vezényli, Grammy-díjra jelölték.
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FELSÔÖRSI ZENEI ELITKÉPZÔ. A 10-20 éves korosztályba tartozó tehetséges, ugyanakkor hátrányos helyzetû gyermekeket várják abba
a tervek szerint 2011 májusára elkészülô oktatócentrumba, ahol zenei ismeretek mellett informatikai és médiaképzést is kapnak a fiatalok.
Az ifjakat olyan ismert mûvészek oktatják majd, mint Kocsis Zoltán, Ránki Dezsô, Snétberger Ferenc, Roby Lakatos és Lendvai József. Szo-
ciálisan hátrányos helyzetû roma és nem roma gyermekek kerülhetnek be az intézménybe, továbbá évente mintegy 30 gyermeket külföld-
rôl is fogadnak, ezért a képzés magyar és angol nyelven zajlik majd.

JOHANNES MARIA STAUD LETT ILLÉS MÁRTON UTÓDA. Az osztrák komponista kapta idén a húszezer euróval járó Paul Hindemith-díjat.
A kitüntetett augusztus közepén a Schleswig-Holstein-i Zenei Fesztivál ünnepi koncertjén veheti át a rangos kitüntetést. A zsûri indoklása
szerint Staud rafinált kompozíciós technikájáért részesült az elismerésben.

MAESTRO. Megjelent Várkonyi Judit Lukács Ervinrôl szóló memoárkötete az Európa Kiadó gondozásában. A gazdagon illusztrált kötet a
Magyar Állami Operaház archívumából és Lukács Ervin albumából kölcsönzi képanyagát.

KÖZÖS ZENEI FESZTIVÁLT ÉS TUDOMÁNYOS ÜLÉSSZAKOT RENDEZETT A KOLOZSVÁRI MAGYAR OPERA ÉS A BUDAPESTI

HAGYOMÁNYOK HÁZA, amely így kívánt tisztelegni Farkas Ferenc, Lajtha László és Veress Sándor zeneszerzô, a Bartókot és Kodályt
követô nemzedék legjelentôsebb magyar zenei alkotóinak mûvészete elôtt. A tudományos ülésszakot ünnepi hangverseny elôzte meg a
Kolozsvári Zeneakadémia koncerttermében, ahol autentikus széki, mezôségi és moldvai csángó népzene hangzott el, majd Farkas Ferenc
Rhapsodia Carpatianáját, Lajtha László Erdélyi szvitjét és Veress Sándor Négy erdélyi táncát játszotta a Kolozsvári Magyar Opera zenekara.

ELHUNYT KÓTÉ LÁSZLÓ HEGEDÛMÛVÉSZ. Hatvannyolc éves korában Budapesten, súlyos betegségben elhunyt Kóté László hegedû-
mûvész, a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem nyugalmazott tanára. Kóté László 1961 és 1980 között az Országos Filharmónia szólistája volt,
1966-tól a Zeneakadémia tanára. Hét éven át volt vendégprofesszor a Tokiói Musashino Musicae Zenemûvészeti Fôiskolán. A hegedûmûvész
2005-ben megkapta a Magyar Köztársasági Arany Érdemkereszt kitüntetést.

TIZENKÉT MAGYAR VERSENYZÔ A MEZZO OPERAVERSENY MÁSODIK FORDULÓJÁBAN. A New York-i, gdanski, budapesti, párizsi és
bergeni elôdöntôk után Szegedre 56 versenyzôt, köztük 12 magyar énekest várnak az Operaverseny és Fesztivál a Mezzo Televízióval
középdöntôjére május végére. Az elsô fordulóra csaknem 400 versenyzô jelentkezett 41 különbözô országból. 

ÚJ BÉRLETRENDSZER ÉS VILÁGHÍRÛ VENDÉGEK A GYÔRI FILHARMONIKUSOKNÁL. Négy bérletsorozatot indít az új évadban a Gyôri
Filharmonikus Zenekar, változtatva ezzel korábbi bérletstruktúráján; az ôsszel induló szezonban olyan vendégek is fellépnek majd a filhar-
monikusokkal, mint a japán Musashino Zeneakadémia Zenekara.

EGYEDÜLI MAGYAR VERSENYZÔKÉNT KUN ÁGNES ANNA JUTOTT BE A PLACIDO DOMINGO ÁLTAL ALAPÍTOTT OPERALIA ÉNEK-

VERSENYRE. Az 1200 jelentkezôbôl kiválasztott 40 énekes július 25. és 27. között mérheti össze tudását. A versenyt elôször rendezik meg
hazánkban, az elôdöntônek és a döntônek Budapest és Pécs ad otthont. A zsûri elnöke Placido Domingo lesz. Az Operalia válogatóján a
bíráló bizottság egy másik versenyre is keresett jelölteket: a Concours de Geneve-re 35 énekest választott ki a nívós zsûri, és Kun Ágnes
Anna itt is a meghívott mûvészek között szerepel.

KÖLTÖZNEK A MÁV SZIMFONIKUSOK. Mivel a Zeneakadémia, novemberben kezdôdô felújítása miatt, egy idôre kiseik a koncerthelyszínek
közül, a MÁV Szimfonikus Zenekar a Budapesti Operettszínházba hirdette meg hagyományos bérleteit. Az együttmûködés a tervek szerint nem
csak idôszakos lesz: a jövôben közös bérletsorozatot is indítanának, ahol több mûfaj is (opera, operett, musical) szerepelne a kínálatban.

ISMÉT CHOC-DÍJAT KAPOTT A BARTÓK ÚJ SOROZAT, ezúttal a 2. szvitet, a Román táncokat, a Román népi táncokat és a Táncszvitet tar-
talmazó korongért. Diapason d'or elismerésben részesült továbbá a Miskolci Szimfonikus Zenekar Toldi-lemeze. Mindkét albumot a Hun-
garoton adta ki.

MAGYAR KARMESTERNÔ A VILÁGVERSENY DÖNTÔJÉBEN. Egyedüli magyarként jutott be a világ legnagyobb karmesterversenyének,
az 51. Besançoni Nemzetközi Karmesterverseny döntôjébe Meskó Ilona zeneszerzô-karmester, a Ventoscala Szimfonikus Zenekar alapító-
karmestere. A rangos megmérettetés történetében még soha nem fordult elô, hogy magyar, ráadásul egy nôi karmester túljutott volna a
válogatón. A szeptemberi döntôben csak elsô helyezettet hirdetnek, a fôdíj 12 000 euró. 

REGISZTRÁLT EGYÜTTES LETT A BUDAPESTI FILHARMÓNIAI TÁRSASÁG ZENEKARA. Hosszú krízis után rendezôdni látszik a
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekarának sorsa. Az együttes szerzôdést kötött a XVII. kerületi önkormányzattal, valamint sikerült
regisztrálniuk az elôadómûvészeti törvény értelmében a második kategóriában.

TIZENÖT ÉVES A DANUBIA. Az Óbudai Danubia Zenekar június 6-án a Zeneakadémia Nagytermében tartott évadzáró koncertjén ünne-
pelte fennállása 15. évfordulóját. A karmester Héja Domonkos volt, a zenekar alapítója és mûvészeti vezetôje, aki a koncert elsô felében
Prokofjev V. szimfóniáját vezényelte. A második részben a mûvészek Óbudai Danubia Zenekar feliratú pólóba bújva folytatták a
muzsikálást. Batta András, a Zeneakadémia rektora méltatta a zenekar 15 éves mûködését, a felhangzó zenemûvek pedig a repertoár
építésének fontos állomásairól szóltak. (Bôvebben a 8. oldalon.)
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Elismerés a brácsásnak 

A Magyar Állami Operaház zenekará-

nak szólamvezetô brácsása, Soltész

Valéria vehette át a Komor Vilmos-

emlékplakettet. Az operaházban tartott

ünnepségen Käfer György klarinét-

mûvészt, R. Micsinyei László harsona-

mûvészt és Cseresznyés Gyula brácsa-

mûvészt 25 éves tagságuk alkalmából

köszöntötték. 

Kovács János elsô karmester úgy jellemezte
Soltész Valériát, mint aki biztonságot ad a
dirigensnek, ha egy operaelôadáson ott ül a
brácsaszólam elsô pultjánál. „Soltész Valéria
mindent tud a muzsikáról, ami megtanul-
ható, és ezt a tudást képes átadni a kol-
légáknak” – fogalmazott Kovács János. 

Soltész Valéria a Liszt Ferenc Zenemûvé-
szeti Fôiskola tanárképzô karán végzett.
Tanulmányai idején a KISZ Központi Mû-
vészegyüttes szimfonikus zenekarának
tagja, a diploma megszerzése után a Postás
Zenekar szólamvezetôje, majd 1971-tôl az
operazenekar tagja. Játszott a Budapesti
Fesztiválzenekarban, az Osztrák-Magyar
Haydn Zenekar alapító tagja. Zenekari
munkája mellett számos kvartett és kamara-
zenekari koncert résztvevôje, például a
Liszt Ferenc Kamarazenekarral. Soltész
Valéria, akinek férje, Kaszás Mihály, a
Nemzeti Filharmonikusok szóló timpanistá-
ja, fia pedig Münchenben elsôéves karmes-
terképzôsként már a második zenei diplo-
mája megszerzésén fáradozik, egy
mondatban fogalmazta meg hitvallását: a
család és az operaház a mindenem. 

A díjátadó ünnepségen Käfer György klari-
nétmûvész és Cseresznyés Gyula brácsa-
mûvész zenekari tagsága 25. évfordulója
alkalmából egy-egy jubileumi gyûrût vett át
Kovács János elsô karmestertôl. R. Micsi-
nyei László harsonamûvész személyes
okokból késôbb veszi át a gyûrût. Az ünne-
peltek valamennyien megkapták Komor
Ágnestôl az édesapjáról szóló könyv új,
bôvített változatát, amelyet a Balassi Kiadó
jelentetett meg, és amelyet az ünnepi
eseményen mutattak be.  

Komor Vilmos Kossuth-díjas, érdemes mû-
vész emlékére 1978-ban lánya, Komor Ág-
nes hárfamûvész kezdeményezésére alapí-
totta a nevét viselô díjat az operaház. Azóta
minden évben a karmester születésének
évfordulóján adják át az operaház zenekari
tagjai közül annak a mûvésznek, korrepeti-
tornak vagy karmesternek, aki mûvészi

munkája vagy emberi magatartása alapján
arra leginkább érdemes. A plakett Borsos
Miklós alkotása. 

Komor Vilmos (1895–1971) 1920-ban került
az operaház zenekarába mélyhegedûsnek.
1921 és 1928 között a Budapesti Filharmó-
niai Társaság fôtitkáraként tevékenykedett.
Számos modern mûvet ismertetett meg a
közönséggel, nevéhez fûzôdik Bartók Béla
Falun címû mûvének ôsbemutatója is. Sike-
reket aratott a Berlini Staatsoper Zenekara,
a drezdai Staatskapelle, a lipcsei Gewand-
hausorchester élén, Lipcsében egy ideig a
fôigazgatói munkakört is betöltötte. 

(Mûvész-világ.hu)

Költözés egy év múlva? 

Nyáron kezdték el a Miskolci Egyetem

kezelésében álló belvárosi Zenepalota

kivitelezési munkáit, melynek során

felújítják a Bartók-termet, és új épület-

szárnnyal bôvül az épület. A zenészek

ideiglenesen az Egyetemvárosban köl-

töznek. Az 1926–27 között épült Zene-

palotában mûködik a Bartók Béla Zene-

mûvészeti Szakközépiskola mellett az

egyetem Bartók Béla Zenemûvészeti In-

tézete, mely a felújítás befejezéséig,

2009 ôszéig az Egyetemvárosba költö-

zik. Az Észak-Magyarország napilap ér-

tesülése szerint a mintegy egymilliárd

forintos beruházás – egy évet késve –

idén nyáron kezdôdhet el. Dr. Mang

Béla, a Miskolci Egyetem fejlesztési rek-

tor helyettese, az Országos Felsôoktatá-

si és Tudományos Tanács elnöke ele-

mezte az eddig felmerült nehézségeket,

akadályokat, melyek miatt nem halad-

hatott elôre az ügy. 

A munkálatok 2008. augusztus 1-jén indul-
tak volna. A szerzôdéstervezet már a mi-
nisztériumban volt, amikor a Központi Sta-
tisztikai Hivatal (KSH) azzal utasította el,
hogy egy készülô uniós irányelv szabá-
lyainak nem felel meg. (Az akkor érvény-
ben levônek megfelelt, támogatásra talált
volna.) A KSH-val folytatott konzultáció
során arra jutottak, hogy egy új kockázati
elem beiktatásával áthidalható a probléma,
amit a jogszabályváltozás okozott. 

A rektorhelyettes szerint egy év alatt befeje-
zôdhet a Zenepalota felújítása és mindkét in-
tézmény: az egyetem Bartók Béla Zenemûvé-
szeti Intézete és a Bartók Béla Zenemûvészeti
Szakközépiskola is visszaköltözhet. 

Az úgynevezett PPP (public-private partner-

ship) konstrukcióban átalakított létesítmény
éves bérleti díja 165 millió forint lesz, a
szerzôdés 20 évre szól. Addig az építô, egy-
ben beruházó tulajdona az épület. A bérleti
díj összege meghatározott arányban meg-
oszlik a Miskolci Egyetem, a szakközép-
iskola (azaz a fenntartó város) és az állam
közt. 

(Észak-Magyarország)

YouTube a Carnegie Hallban
Immár itthon a két magyar muzsikus,

Bátki Viktor brácsamûvész és Bencze

László nagybôgôs, akik mindketten

részt vehettek a YouTube Symphony

Orchestra feszített tempójú, háromna-

pos munkájában, melynek eredménye-

ként jött létre korunk egyik legrend-

hagyóbb komolyzenei koncertje. 

Sokan kezelték fenntartással a YouTube
vezetôinek ötletét, hogy online zenekart
alapítsanak. Hogy végül mennyire lett
online a produkció, az persze megítélés
kérdése, mert csupán a jelentkezés és a
próbajáték, valamint a koncert közvetítése
zajlott a YouTube-on. Némi instrukciót kap-
tak ugyan a zenészek a darabokról az inter-
neten is, de az érdemi munka valójában a
háromnapos New York-i felkészülés során
zajlott. A résztvevôk kiválasztásában a
karmesteré volt a végsô szó, így aztán a
Carnegie Hallban nem egy kedves amatôr
zenekar, hanem profi, fiatal nemzetközi
csapat lépett fel, amelynek nyaktörô tempót
diktált a karmester.

– A YouTube-on a többi jelentkezô próba-
játékát is meg lehetett nézni, így tisztában
voltam az erôviszonyokkal. Nem is lepôd-
tem meg nagyon, hogy bekerültem, mint
brácsaszólam-vezetô. Viszonylag kevés
amatôr zenésszel találkoztunk, a legtöbben
amerikai és egyéb zenemûvészeti egyete-
mekrôl jöttek, és mindenki tökéletesen
felkészült a feladatra. Az, hogy 18 részletet
adtunk elô, és hogy például Wagnertôl A
walkürök lovaglására csupán tíz perc jutott
a próbán, persze nem tette lehetôvé az igazi
zenei elmélyülést, de ez a koncert nem is
errôl szólt – meséli a 29 éves Bátki Viktor.

– Tulajdonképpen egy lutri volt ez a zene-
kar, mert koncertje elsülhetett volna na-
gyon rosszul is, de sokévnyi zenekari múlt-
tal a hátam mögött elmondhatom, hogy a
koncertélmény semmiben sem maradt el a
megszokottól. A karmester, Michael Tilson
Thomas zseniális volt, pontosan tudta, hogy
ennyi idô alatt mit lehet kihozni egy ilyen
produkcióból. Az viszont meglepett, hogy
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az elsô próba kezdetén szinte népesebb
volt a közönség, mint a zenekar. Úgy nézett
ki az egész, mint egy focimeccs: tévéstá-
bokkal és rengeteg újságíróval. Eközben
azonban minden szólam munkáját világhírû
mûvészek segítették, akik nagyszerû taná-
csokat adtak nekünk – teszi hozzá Bencze
László, aki évekig az Állami Hangverseny-
zenekarban, tíz évig a Fesztiválzenekarban,
és ezzel párhuzamosan a Makám együttes-
ben is játszott.

A YouTube Symphony Orchestra koncertje
vegyes kritikákat kapott. Akadt, aki odavolt
a friss és rendhagyó elôadásmódért, és
voltak, akik fanyalogtak az apróbb pontat-
lanságok miatt. Az elôadásról készült
YouTube-videofelvételek némelyikén látni,
hogy a szervezôk az egész Carnegie Hallt
vetítôvászonként használták, izgalmas, há-
romdimenziós hatásokat hozva létre. A pro-
jekt másokat is megihletett: Spanyolország-
ban az Internet és Információs Társadalom
napjára, május 17-ére készítettek elô egy
virtuális online koncertet, amelyen élôben
már nem is találkoznak a zenészek. 

(Népszabadság)

Filmfónia 

A 45 esztendôs Miskolci Szimfonikus

Zenekar tavaly ôsz óta olyan szuper-

produkción dolgozik, amely egyedülál-

ló zenei és vizuális élményt nyújt majd

a közönségnek. 

A világ legismertebb, legsikeresebb film-
zenéi, többek között a Star Wars, Harry Pot-
ter, Titanic, E.T., A Karib-tenger kalózai, a
Házibuli hangzanak el Magyarországon
még soha nem látott vizuál- és fénytechni-
kával kiegészítve. A nagyzenekar óriásszín-
padon, kétszáz négyzetméter mozivásznon
látható látvány-show és olyan fénytechnika
segítségével, amit eddig csak nyugati sta-
dionok könnyûzenei koncertjein lehetett
látni. Az est karmestere, az együttes mûvé-
szeti vezetôje Kovács László, házigazdája
Stohl András, meghívott énekese a Mega-
sztár 4 gyôztese, Király Viktor lesz.

Starker János tiszteletbeli 
professzor lett

Tiszteletbeli professzorává választotta

az Egyesült Államokban élô Starker

János világhírû magyar származású

gordonkamûvészt a budapesti Liszt Fe-

renc Zenemûvészeti Egyetem; a pro-

fesszori oklevelet és az Akadémia

emlékplakettjét Polgár Viktor New

York-i fôkonzul adta át az Indiana

állambeli Bloomingtonban. 

A Zeneakadémia szenátusa ezzel a címmel
ismerte el a csellista mûvészetét, oktatói
munkásságát és a muzsika szolgálatában
töltött életpályáját. Starker János a tiszteletére
adott vacsorán elmondta, hogy örömmel fo-
gadja el a Zeneakadémia professzori kineve-
zését, hiszen Magyarországhoz a legszorosabb
kötelék a Zeneakadémián keresztül fûzi.

Az 1924-ben Budapesten született mûvész
1948-ban települt át az Egyesült Államokba;
több világhírû zenekarnak volt vezetô csel-
listája. A 20. század második felének egyik
legkiválóbb gordonkamûvésze, a cselló ko-
ronázatlan királyának tekintik. Tanulmá-
nyait a Liszt Ferenc Zeneakadémián kezdte,
ahol 15 éves korában diplomázott. A II.
világháború után néhány évig a Magyar
Állami Operaház és a Budapesti Filhar-
monikusok szóló csellistája volt. 

A tengerentúlon elôször a Dallasi Szim-
fonikus Zenekarhoz, majd a New York-i
Metropolitan Opera zenekarához szerzô-
dött. 1953-tól a Chicagói Szimfonikus
Zenekar szólistája lett, majd 1958-ban
Bloomingtonban telepedett le, s azóta az
Indiana University cselló tanszékének pro-
fesszora, 1961-tôl tanszékvezetôje. Világ-
szerte gyakran koncertezik szólistaként és
kamaraegyüttesek tagjaként is; Bach, Fres-
cobaldi, Brahms, Beethoven, Franck és
Hindemith mûveinek avatott elôadója. 

Zeneszerzôként saját mûvein kívül régebbi
szerzôk, például Schubert és Beethoven
szerzeményeinek átirataival is elismerést
aratott; több mint 60 lemezfelvételt ké-
szített. 1972-ben George Washington-díjjal,
1986-ban Toscanini-díjjal tüntették ki; a
magyar kulturális kormányzat 1983-ban
Kodály Érem, 1992-ben Pro Cultura Hun-
garica Emlékplakett kitüntetésben részesí-
tette. 1998-ban Bach szólófelvételeiért
Grammy-díjat kapott. 

(Kárpátinfo) 

Dupla fuvolistasiker

Fiatal fuvolistáknak köszönhetôen

újabb nemzetközi sikernek örvend-

hetünk. A Prágai Nemzetközi Fuvola-

versenyen kettôs magyar siker szü-

letett: Acsai Tímea második, Somogyi

Júlia harmadik díjat nyert. Mindketten

Kovács Lóránt tanítványai.

Acsai Tímea jelenleg a Liszt Ferenc Zene-
mûvészeti Egyetem másodéves hallgatója.

A húszéves ifjú tehetség tavaly a bukaresti
Nemzetközi Fuvola- és Klarinétversenyen
harmadikként végzett, a Hartai Fuvola-
versenyen pedig a fôdíjat kapta meg. 2007-
ben Thessalonikiben, az elsô Európai
Nemzetközi Fuvolaverseny gyôztese lett a
18 év alatti korcsoportban.

Somogyi Júlia az intézmény végzôs
növendéke, számos verseny díjazottja, aki
már 2000-ben 1. díjat nyert Kaposváron,
egy évvel késôbb pedig a prágai verseny
gyôztese lett. 2007-ben Thessalonikiben a
Felnôtt kategóriában 2.díjat hozott el, tavaly
a párizsi Jean-Pierre Rampal Nemzetközi
Fuvolaverseny különdíját érdemelte ki.  

Fújtak – gyôztek! 

A Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egyetem

több fúvós hallgatója is kiemelkedô

eredményt ért el az április 30. és május

5. között Csehországban rendezett

Brnói 7. Nemzetközi Versenyen. A ze-

neszerzés tanszék versenyén Bella

Máté Inszomnia – kommentárokkal

címû mûve bizonyult a legjobbnak. 

A csehországi megmérettetésen a trombitá-
sok versenyén az elsô helyezett és az
abszolút gyôztes Vanyó Gábor lett, második
helyen végzett Siket István, harmadik díjat
kapott Pecze Balázs. A kürt szakos hallgatók
közül Kállai Tibor, Farkas Tamás és Gulyka
Péter harmadik lett, Farkas Ferenc pedig
különdíjban részesült. A nemzetközi fúvós
megmérettetésen a harsona és a tuba tanszak
is remekelt: harsonán második helyezést ért
el Kovács Balázs, harmadik díjat kapott Tóth
Márk, tubán pedig a második díjas Keresztesi
Bálint mellett abszolút nyertes és elsô díjas
lett Beregi András.

Az intézmény zeneszerzés tanszéke nemrég
növendékei számára rendezett versenyt,
melyen 7 és 15 perc idôtartamú zenemû-
vekkel nevezhettek. Az elsô díjat Bella Máté
harmadéves hallgató vihette haza Inszom-
nia – kommentárokkal címû mûvéért. Má-
sodik és harmadik helyezést a másodéves
Tornyai Péter szerzett ...about time és ...au
langue de la pleine lune címû darabjaival.

A legjobb elôadásért járó elismerést Her-
man Péter, Rohmann Ditta, Stankowsky
Endre és Solti Árpád kapta. A díjakat az Ar-
tisjus és a Zeneakadémia Alapítvány aján-
lotta fel. A Bozay Alapítvány különdíját
megosztva vehette át Solti Árpád Pulzációk
II. és Derecskei András Etude pour piano
címû mûvéért.
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❙ Honnan jött az ötlet, hogy összeolvad-
janak a Telekom Szimfonikusokkal?

Amikor nyilvánvalóvá vált, hogy az Elôadó-
mûvészeti törvény szerint nem tudunk I. ka-
tegóriába regisztrálni idén saját erônkbôl, fel-
merült megoldásként egy esetleges fúzió egy
másik zenekarral. Végiggondoltuk, melyik
együttes jöhetne szóba, s mivel a Telekom

Zenekarban sok muzsikusunk játszik, úgy vél-
tük, ez jó megoldást jelenthetne, hiszen a két
zenekarból erôs együttes születhetett volna.

❙ Olyannyira dolgoztak ezen az összevo-
náson, hogy be is jelentették a zenészek-
nek. Végül miért hiúsult meg az elkép-
zelés?

Ahogy elôkészítettük ezt a fúziót, azt az
együttest fenntartó óbudai Kht. Felügyelô
bizottsága elé tártuk, és ôk jelezték, hogy
meglátásuk szerint több eleme nincs kellô-
képpen elôkészítve, így akkori adott formá-
jában ellenzik a fúziót. Azt kérték, mindezt
dolgozzuk át. Keller András azonban kö-
zölte, nem tud tovább várni, így meghiúsult
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15 éves az Óbudai Danubia Zenekar

Elmarad az esküvô

Hetek óta tart a találgatás, vajon frigyre lép-e az Óbudai Danubia és a Telekom Szimfonikus Zenekar. Bár a zenekarok vezetôi hétpecsétes

titokként kezelték a kérdést, zenész berkekben éppúgy napi téma volt a terv megvalósíthatóságának esélye (vagy esélytelensége), mint

a hivatalos szerveknél. A folyamatot a Telekom Zenekart fenntartó cég indította el, amikor nyilvánvalóvá tette, hogy a zenekar támo-

gatása nem tart örök idôkig, sôt, belátható idôn belül akár meg is szûnhet. Súlyosbította a helyzetüket, hogy a nehezen feltornászott

önkormányzati támogatás mértéke elenyészô a többi, önkormányzati támogatóval vagy fenntartóval ren-

delkezô zenekarokhoz képest. Bár a zenekar jelenlegi vezetôje többször is az együttesével szembeni diszkri-

minációról beszélt, a valóságban a költségvetési támogatás (ÖM keret) a költségvetési törvényben

meghatározott – tehát nem megkerülhetô – módon nem a zenekarokat, hanem a fenntartókat támogatja,

elsôsorban az áldozatvállalásuk arányában. Ilyen módon a Magyar Telekom Zenekar a maga ötmillió forintos

önkormányzati támogatásával egy szinten állt a Gödöllôi Szimfonikus Zenekarral. A „toplistát” egyébként a

BFZ, közel 450, illetve a Miskolci Szimfonikusok mintegy 345 milliós önkormányzati támogatással vezetik.

(Lásd: Zenekar 2009/3.) Ugyanakkor az önkormányzati támogatás majd' háromszorosát ítélte meg a

Telekom Zenekar számára a kuratórium javaslatára a miniszter, ami legfeljebb „pozitív diszkriminációként”

fogható fel, különösen, ha figyelembe veszik a 210 milliós fenntartói (Telekom) támogatást, valamint azt,

hogy más zenekarok összehasonlíthatatlanul nagyobb terheket viselnek a magas alkalmazotti létszám miatt.

A sok találgatás közepette az igazi bombát a Heti válasz Online robbantotta, amely elôször írt a titokzatos

tervekrôl, a „megmaradás” elképzelt receptjérôl és a „boszorkánykonyha” szakácsairól. Ebbôl kiderült az is,

hogy a tizenöt éves Danubia Zenekar is bajban van, annak ellenére, hogy az ÖM keret kapcsán ôk is csak

„pozitív diszkriminációról” beszélhetnek. A nagy terv idôközben – a jelek szerint – kútba esett. Sem a

„vôlegény”, sem a „menyasszony”, de még az „örömszülôk” sem akarnak esküvôt. Kik a vesztesek? Még nem tudjuk! De azt sejthetjük,

hogy nyertek (egyelôre) azok, akik nem kerültek utcára az összevonás miatt, és a közönség, amely továbbra is két, markáns stílusú

zenekar és karmester produkcióiban gyönyörködhet – ameddig a fenntartók is úgy gondolják.

Lapunk a mára kialakult legfrissebb helyzettel és tervekkel kívánja megismertetni az Olvasót.

(A Szerk.)

Összevonás helyett ôszi bérlet
Az Óbudai Danubia Zenekar bízik a folytatásban

Akadtak meglepetésvendégek, s múltidézô hangulat jócskán az Óbudai Danubia Zenekar 15.

születésnapi koncertjén, amelyet június 6-án, a Zeneakadémián tartottak. Az estrôl, amely

hatalmas sikert aratott, élô felvétel is készült. A telt ház elôtti ünneplés ellenére nehéz

idôszak vár a másfél évtizedes együttesre. A zenekar ugyanis csak a második kategóriába

tudta magát regisztrálni, s a jövô szezonnak csupán az elsô felére hirdetett bérletet. S bár

május végén szó volt arról, hogy a Telekom Szimfonikus Zenekarral összevonják a társulatot,

ez az együttmûködés végül nem jött létre. Az Óbudai Danubia Zenekar helyzetérôl, terveirôl

Póta György ügyvezetô beszélt.
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ez az ötlet… S hiába sikerült remekül az
elmúlt évad, a jubileumi szezonunk, nem
rendelkezünk a törvényben elôírt teljes, sa-
ját tulajdonú hangszerparkkal, a koncert-
számunk és fizetônézô számunk sem ele-
gendô az elmúlt két év átlagában ahhoz,
hogy az elôadó-mûvészeti törvény szerint I.
kategóriás együttes lehessünk…

❙ A kritérium-rendszerrôl korábban hó-
napokon  keresztül  tárgyaltak…

Azért, amikor megszületett a végrehajtási
rendelet, komoly meglepetések értek ben-
nünket a szükséges tárgyi feltételek terén.
Ekkor vált számunkra világossá, hogy 2010-
ben semmiképpen sem tudunk az I. kategó-
riába tartozni. S azért is hirdettünk csak
ôszre bérleteket, mert nem tudjuk, ez a II.
kategóriás lét mivel jár, mekkora támogatási
összeghez jutunk így, s ebbôl hány és mi-
lyen elôadásra futja… A két kategória krité-
riumrendszere közti minôségi és mennyisé-
gi különbségekbôl ugyan sajnos arra lehet

következtetni, hogy a II. kategória kisebb
súllyal szerepel majd a támogatási rendszer-
ben is, azonban bizonyos optimista remé-
nyek mentén bízunk azért abban, hogy az
Elôadó-mûvészeti Tanács respektálja majd
az együttest, s így talán megközelítôleg úgy
tudunk dolgozni, mint a korábbi években.
Ráadásul számunkra is komoly probléma,
hogy bezárt a Zeneakadémia, s még nem ta-
láltuk meg a megfelelô koncerthelyszínt… 

❙ Hogyan tovább? Mit szólt a törzsközön-
ségük ahhoz, hogy csak a fél szezonra
hirdettek bérletet?

Megértették a kialakult helyzetet, s meglepô
módon még nagyobb volt az érdeklôdés a
bérleteink iránt, mint az elmúlt években.
Talán a nagy keresletben az is benne rejlik,
hogy most négy koncert árát tudja a közön-
ség megfizetni… Az ôszi bérletben ugyanis
négy elôadást tartunk, kettôt még a Zene-
akadémián és kettôt a Mûvészetek Palotájá-
ban. Izgalmas programokkal várjuk a kö-

zönséget, hiszen emlékkoncertet adunk
Chopin halálának 160. évfordulóján, hang-
versennyel búcsúzunk a Zeneakadémiától,
s olyan szólisták muzsikálnak velünk, mint
Szilasi Alex, Bogányi Gergely, és ismét diri-
gálja az együttest José Cura. A Nemzeti
Színházzal is rendszeresen dolgozunk a jö-
vôben, Óbudával pedig igyekszünk még in-
tenzívebbé tenni a kapcsolatot. Kérdés,
hogy hogyan tudunk még többször, még
hangsúlyosabban megjelenni a kerületben.
Ennek formáiról még tárgyalunk. Az Óbu-
dai Társaskörben is adtunk már hangver-
senyt, tulajdonképpen oda befér egy kisebb
együttes, s kamaraszimfonikus koncerteket
tervezünk azon a helyszínen. Nagyon remé-
lem, hogy nyár végére már okosabbak
leszünk, s akkor jobban tudjuk tervezni a
következô idôszakot. Bízom abban is, hogy
a szezon másik felére szintén meghirdethet-
jük a bérletsorozatunkat. Jelenleg keressük
a lehetôségeket, és igyekszünk minden
kapaszkodót megragadni. R. Zs. 
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❙ Két esztendôvel ezelôtt lett az együttes
fenntartója az óbudai önkormányzat.
Milyennek találja az elmúlt idôszakot?
Teljesítette az Önök elvárásait az
együttes?

Rendkívül sikeresnek tartom az elmúlt idô-
szakot. Az Óbudai Danubia Zenekar a kerü-
leti kulturális élet meghatározó szereplôjé-
vé vált. A kerületben is számos alkalommal
lépnek fel - így hagyományosan ôk adják az
Újévi koncertet a Kiscelli kastélyban, az ô
Fô téri koncertjükkel veszi kezdetét az
Óbudai Nyár rendezvénysorozat. De a ke-
rület határain túl is képviselik Óbudát, pél-

dául a Zeneakadémián vagy a Mûvészetek
Palotájában adott koncertjeiken, illetve kül-
földön. Így például ebben az évben Varsó-
ban az Óbudai Danubia Zenekar nagy si-
kerrel szerepelt a magyar–lengyel barátság
napja és az 1848–49-es forradalom tisztele-
tére  rendezett ünnepi ülésen. 

❙ Mit tartanak az együttes legfontosabb
feladatának?

A legfontosabbnak azt tartjuk, hogy tovább
tudják folytatni azt a magas színvonalú mû-
vészi tevékenységet, amely az elmúlt 15 év
alatt jellemezte az együttest. Számunkra fon-
tos, hogy ez a mûvészi teljesítmény Óbu-
dához kötôdik, és ezáltal nemcsak a kerület
jó hírnevét öregbítik, nemcsak az óbudai
önkormányzat mûvészet- és kultúrapártoló
szemléletét közvetítik, hanem azt is, hogy
nagyon sok óbudai polgárhoz jut el közvet-
lenül a zenekar segítségével az igényes ze-
nei kultúra. Kiemelkedôen fontosnak tartjuk
azt a kulturális missziót, amit a zenekar a
kerületi iskoláknak és óvodáknak nyújtott
speciális programon keresztül teljesít.

❙ Jelentôs összeggel támogatják a zene-
kart. Mivel tudja az önkormányzat még
emlékezetesebbé tenni a zenekar 15 esz-
tendôs születésnapját?

A zenekar töretlenül élvezi Óbuda-Békás-
megyer Önkormányzat támogatását, ami
ebben a jubileumi évben kiemelkedô anya-
gi támogatásban nyilvánult meg.

❙ Mennyire érzik az itt élôk a sajátjuké-
nak a zenekart, s mennyiben változott
ez az elmúlt két esztendôben?

A III. kerületben élô zeneszeretô közönség
a sajátjának érzi az Óbudai Danubia Zene-
kart. Évrôl-évre többen ismerik meg ôket és
jönnek el a koncertjeikre. Erre nagyszerû al-
kalmat teremtenek a zenekar ingyenes fel-
lépései a kerületben, illetve a Társaskörben
adott koncertjei.

❙ Hogyan képzelik el a következô idô-
szakban az együttmûködést, hiszen a
zenekar anyagi nehézségei és a Zene-
akadémia bezárása miatt kevesebb kon-
certet tudnak adni?

Óbuda kulturális életének
meghatározó szereplôje

Két esztendeje kötött együttmûkö-

dési megállapodást a Danubia Zene-

kar Óbuda-Békásmegye Önkor-

mányzatával. Az együttes kerületi

feladatairól, az eltelt idôszakról

Szabó Magdolna, a kulturális 

területet felügyelô alpolgármester

beszélt.

08-23  23.6.2009  9:24  Page 9



Az Önkormányzat lehetôségeihez mérten
továbbra is szeretné támogatni a Zenekart.
A támogatás mértékét majd a 2010. évi költ-
ségvetés elfogadásakor tudjuk pontosan
megmondani. 
A támogatás konkrét összegét a jelen pil-
lanatban azért sem tudjuk megnevezni,
mert az önkormányzatok számára is szá-
mos kérdés bizonytalan a jövô évre
vonatkozóan. 

❙ Jövôre valószínûleg – az elôadó-mûvé-
szeti törvény szerint – az együttes a má-
sodik kategóriában pályázhat. Mit szól
ehhez a fenntartó önkormányzat? 

A törvény általi besorolást – ami, reméljük,
nem a minôségre vonatkozik – nem az ön-
kormányzat alkotta. Véleményünk szerint a
Danubia Szimfonikus Zenekar elsô kategó-
riájú, és reméljük, hogy az állam ennek
megfelelôen fogja támogatni.

❙ Mit szóltak ahhoz az elképzeléshez,
mely szerint összevonták volna az Óbu-
dai Danubia Zenekart a Telekom Szim-
fonikus Zenekarral és Bartók Béla Szim-
fonikus Zenekar született volna a két
együttesbôl?

Nem hiszem, hogy ez az összevonás az
együttes érdekeit szolgálta volna. Jó a
zenekar, jó a közönség, érdemes így folytat-
ni. R. Zs. 
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❙ Mi miatt döntöttek úgy, hogy részt
vesznek ebben a fúzióban a Danubia
Szimfonikusokkal? Milyen elônyöket tar-
togatott volna mindez a Telekom Szim-
fonikus Zenekar számára?

Nagyon késôn jutott el hozzám ez az ötlet,
május 1-jén, akkor, amikor már többek
fejében kezdett érlelôdni ez az elgondolás.
Május 5-én tárgyaltam minderrôl elôször a
Danubia vezetôivel. Érdekes volt az elkép-
zelés, bár nagyon nem egyezik az alapvetô
elveimmel. Azt gondolom ugyanis, hogy
Magyarországon, ahol ennyi tehetség van,
nem szabad zenekaroknak megszûnniük…
Nehéz szívvel támogattam tehát azt az ötle-
tet, hogy két együttesbôl egy legyen,
ugyanakkor tagadhatatlanul láttam az
összeolvadás elônyeit is. A Telekom Zene-
kar ugyanis nagyon nehéz helyzetbe került
az ÖTM-keret elosztásakor született, töké-
letesen diszkriminatív és megsemmisítô

döntéssel. Ennek következményeként ne-
künk a második félévre nincsenek meg-
felelô forrásaink… A Danubia Zenekar
pedig II. kategóriás együttes lesz, hiszen
nem tud megfelelni a kritériumoknak, mi-
közben jelentôs támogatást kapott. Logikus
volt a részükrôl, hogy ezt az összevonást
szorgalmazták, hiszen egyértelmûen ki-
derült, így nem tudnak továbbmenni az
addigi útjukon abban a volumenben, ahogy
ôk mindezt nagyon szépen csinálták tizenöt
éven keresztül. S azért támogatták ôk is az
összevonást, hátha így a náluk megte-
remtett értékekbôl közösen meg tudunk
menteni valamit… 

❙ Sokan például az Óbudai Danubia
Zenekarból a Telekom együttesben is
muzsikálnak.

Igen, jó néhány szerzôdtetett zenészem a
Danubiában is rendszeresen szerepel.

Emellett akad egy másik kör is, hiszen az
elmúlt két évben én építettem ki nagyszerû,
fiatal zenészekbôl azt a kisegítôi kört, ame-
lyeknek tagjai rendszeresen játszanak
nálunk, s a Danubia Zenekar kiemelkedô
muzsikusai is köztük vannak. Nekünk fôleg
anyagi segítséget jelentett volna mindez,
nekik pedig biztosabb jövôt. Négy hét tár-
gyalást követôen azonban kénytelen vol-
tam azt mondani, hogy részünkrôl ez a
fúzió tárgytalan. Több hét munkája után,
amikor én megpróbáltam egy közös sze-
zont egyedül összegyúrni, kiderült, hogy
azoknak a tárgyalófeleknek, akikkel folya-
matosan egyeztetek, nincs meg a kellô
kompetenciája a fúzió realizálásához… 

❙ Azt hallottam, a felügyelô bizottság nem
értett egyet ebben a formában a tervvel…

Kiderült, nem készítették elô ezt az esetle-
ges fúziót megfelelôképpen, mi pedig négy

Telekom Szimfonikus Zenekar –
szeptembertôl ismét új névvel 
Keller András szerint nem lehet leradírozni a magyar kultúra 
egyik jelentôs szereplôjét

A következô szezontól már új néven lép a közönség elé a Telekom Szimfonikus

Zenekar.  Nagyszabású bérletsorozatokat terveznek, s többek között az UMZE

kamaraegyüttessel is rendszeresen együtt dolgoznak majd, bár anyagilag nincs

túl könnyû helyzetben a zenekar. Ezért is lettek volna hajlandóak fúzióra lépni 

az Óbudai Danubia Zenekarral, egyeztetési problémák miatt azonban ez az

összeolvadás meghiúsult. Keller András, a Telekom Szimfonikusok vezetôje

bízik azonban abban, hogy orvosolják az ÖTM-keret elosztásánál történt

– vélekedése szerint – igazságtalan döntést, s így a szezon második felére sem

kell likviditási gondokkal küzdeniük.     
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hétig mindent ennek alapján intéztünk…
Így május 31-én lemondtam az együttmû-
ködést. Nem szolgáltathatom ki a Telekom
Szimfonikus Zenekart egy másik zenekar
felügyelô bizottsága jövôbeni döntésének.
Így is kicsúsztunk az idôbôl a bérletárusítás-
sal, s nem lehetett tudni, hogy a felügyelô
bizottsággal mikorra sikerülne megállapod-
nom… Azt kezdtem látni, hogy az ô szá-
mukra bizonyos névhasználat fontosabb a
szakmai, mûvészi szövetségnél.  

❙ Említette, hogy a szezon második felé-
ben így a Telekom Zenekar is lehetetlen
helyzetbe kerül. Mit tudnak tenni? Ha jól
emlékszem, akkor tavaly is körülbelül
ugyanennyi pénzt kaptak az ÖTM-
keretbôl, mint idén…

Minden nézôpont kérdése. Bárki, akinek
megmutatja ezt a listát, s összehasonlítja az
adatokat, akkor azt érzi, aránytalanul kevés
az a 14 millió forint, amelyet a mi együtte-
sünk kapott. A többieknek ugyanis jóval
százmillió feletti a támogatásuk. Mi is I. ka-
tegóriának megfelelô paraméterekkel ren-
delkezünk, s akkor még nem is beszéltem a
szakmai színvonalról. A törvény azt nem ve-
szi figyelembe, hogy egy együttesnek van-e
szponzora vagy sem. A Telekom ugyanis
nem fenntartója a Telekom Zenekarnak,
hanem szponzora. Azt is tudják, hogy az
együttesünket a távközlési alapítvány mû-
ködteti. Úgy tûnik, gond van a törvény ér-
telmezésével… 

❙ A magasabb összeget, a 100 millió
forint fölötti támogatást az önkormány-
zati zenekarok kapták…

De ebben a kategóriában nemcsak az ön-
kormányzati zenekarok szerepelnek, ha-
nem azok az együttesek, amelyek nem álla-
milag kiemelt támogatást kapnak! 

❙ Attól is függ azonban az állami támo-
gatás mértéke, hogy az önkormányza-
tától mekkora összeget kap az együttes…

Nem az a kérdés, hogy egy önkormányzat
mennyit ad. Az a kérdés, hogy a magyar
kultúra szereplôit mennyire támogatják. A
Telekom 102 éves zenekar, a második leg-
idôsebb együttes. A Magyar Telekom azt a
gáláns gesztust teszi, hogy komoly összeg-
gel támogatja a magyar kultúrát. Kiválasz-
tott egy együttest, s ezzel átvette a gondok
egy részét, de ettôl még nem lett az övé a
zenekar. Mindezt azzal kell honorálniuk,
hogy ezért a támogatásért ezt a zenekart
büntetik?! Ez nem normális dolog, erre nin-
csenek magyarázatok… 400–500 millió
forintból lehet megfelelô módon mûködtet-

ni egy olyan komoly szimfonikus zenekart,
amely nagyszámú produkciót hív életre. A
bizottság is ennek tudatában hozta meg a
döntését. Így azonban, ha csöppnyi igaz-
ságérzetük van, akkor a Telekomnak is 100
millió nagyságrendû összeget kellett volna
kapnia. Így ez a 14 millió egyértelmûen
diszkriminatív döntés volt. Ez azt jelenti,
hogy vagy annyira jók vagyunk, hogy
muszáj ellehetetleníteni bennünket, vagy a
döntéshozók hibát követtek el, s valamilyen
módon szeretném, ha ezt orvosolnák.

❙ De gondolom, hasonló nagyságrend-
ben kapott pénzt a MÁV Szimfonikus
Zenekar is…

Ôk négyszer akkora összeget kaptak, mint
mi. Nem érdemes bármilyen összehason-
lításban nézni ezt. Nyilvánvalóan nem lehet
más zenekartól elvenni pénzt, hiszen az
elosztásnál nem történt törvénytelenség.
Remélem, ezt az aránytalan helyzetet békés
úton sikerül rendezni. Nem szabad hagyni,
hogy a Telekom Zenekart megszüntessék.
Én sem fogom hagyni, és ennek az ország-
nak sem szabad hagynia. Azt hiszem a
zenész világban elég egyértelmû, hogy ez
az egyik legjobb hazai zenekar. Ezért is
fontos a magyar kultúrának. 

❙ Mit fognak tenni?
Ha nem javul a helyzet, akkor nyilván-
valóan más lépéseket kell tennem. Nem
lehet leradírozni a magyar kultúra egyik
jelentôs szereplôjét! Visszatérve az elôadó-
mûvészeti törvényhez, azt is gondnak tar-
tom, hogy a törvény néz bizonyos számo-
kat, azzal viszont nem foglalkozik, hogy ki
hány különbözô programot játszik. Ha egy
zenekar megtanul egy mûsort, eljátssza
néhányszor, az profitot eredményez. Ha
hetente új mûsort tanul be, azért, mert tár-
sadalmi funkciót is betölt – vagy mert
hosszú távú repertoárt épít –, akkor a pro-
dukciókhoz sok ember kell, és jelentôsen
nônek a költségek. Érdemes volna elgon-
dolkozni azon, hogy a Telekom Szim-
fonikus Zenekar teljesen új repertoárt épít,
új közönségnek. Minden héten új pro-
gramot tanul be. A törvény hatalmas hibát
követ el, ha mindezt nem veszi figyelembe.
Ezt is mérlegelni kell a kvóták között… 

❙ A törvény vitája során nem jelezték
ezeket az észrevételeiket, javaslataikat?

Megmondom ôszintén, beszélgettem né-
hány emberrel, s amikor azt kérdeztem, hol
helyezkedik el a vonósnégyesem ebben a
törvényben, akkor azt mondták, nem szá-
mít, nem legális, nem vagyunk ugyanis

cég… Ettôl kezdve a magam részérôl ezzel
nem is foglalkoztam. Számomra ez nevetsé-
ges. Nonszensznek tartom, hogy egy együt-
tes kulturális súlya nem számít. Ez így nem
kultúrtörvény… Meg kellene különböztetni
a fontosat a kevésbé fontostól, a jót a rosz-
szabbtól. Ehhez viszont senki nem veszi a
bátorságot. Ez roppant elszomorító… 

❙ S tett már lépéseket?
Észrevételeinket eljuttattuk a minisztérium-
ba. Szeretnénk békés úton rendezni ezt a
helyzetet. Akkor fogunk különbözô fóru-
mokon protestálni, ha már más megoldást
nem látunk. Ez a zenekar megérdemli azt,
hogy tisztességgel álljanak hozzá. Mere-
deken felfelé ívelô pályát fut be, s ezért a
zenészek rengeteget dolgoznak. 

❙ Mit tesznek a szezon második felében?
Arra számítunk, hogy megoldódnak a prob-
lémák, minden bérletünket meghirdetjük
június második felében. Mi mindenképpen
zenélni fogunk. Elôre haladunk, mert ez a
hivatásunk. 

❙ Milyen programokat terveznek a követ-
kezô szezonban?

Ránki Dezsô a rezidens mûvészünk a kö-
vetkezô évadban, az UMZE kamaraegyüttes
a következô három évben a partnerzene-
karunk, ebbôl is látható, hogy milyen
komoly terveink vannak. 

❙ Mi a helyzet a Telekom támogatásával? 
Nagyon pozitív módon alakult a dolog.
Meggyôzôdésem nekem és a Telekom ve-
zetôinek is, hogy egy kulturális együttest
több lábon állva lehet a megfelelô módon
mûködtetni. A következô szezontól már
nem Telekom néven fogunk mûködni. 

❙ Már tavaly is beszéltünk errôl, a 2008-
as beszélgetésünk címe is az volt: A Ma-
gyar Telekom Zenekar nem a Telekomé,
hanem Magyarországé…

A Telekom és közöttünk megszületett az a
megállapodás, mely szerint ôk lesznek a fô
szponzorai ennek az új néven mûködô
együttesnek. A névváltoztatást egyébként
szeptember elején szeretnénk bejelenteni.
Ezzel a Telekom azt is elôsegíti, hogy új
befektetôk is az ügy részeseivé váljanak. A
következô két esztendôben az eddigieknél
kisebb, de még mindig Magyarországon
egyedülállóan módon jelentôs, a legna-
gyobb, magáncég által adott támogatással
segítenek bennünket. Komoly és tiszteletre
méltó dolog, hogy ôk hitet tesznek a kul-
túra támogatása mellett! R. Zs.
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❙ Mi vitte arra, hogy váratlanul, a nyil-
vánosság elôtt jelentse be, hogy le kíván
mondani a Savaria Szimfonikus
Zenekar zeneigazgatói posztjáról?

Május 21-i koncertünk a szezon legutolsó
bérletes elôadása volt. Egy mûvész számára
fontos, hogy az ôt és a közönségét érintô
változásokat, illetve bármilyen hírt közvet-
lenül közölhessen a saját közönségével. Be-
jelentésem tartalma csupán az volt, hogy
szándékaim szerint ez az utolsó bérletes
hangversenyem a Savaria Szimfonikus Ze-
nekar Zeneigazgatójaként.

❙ Hogyan fogadták a hírt a zenekar tag-
jai? Nem gondolta, hogy veszélyeztetheti
az utolsó bérletes elôadáson nyújtott
mûvészi teljesítményt egy ilyen rajta-
ütésszerû bejelentés?

Egyáltalán nem. Az utolsó három évadon
túlmenôen a Savaria Szimfonikus Zenekar-
ral több éves karmesteri tapasztalatom van.
Ennek köszönhetôen a zenekar a hangver-
seny elsô és második részében ugyanúgy telje-
sített, mint az ezt megelôzô hangversenyeken.

❙ Úgy tudom, a karmesteri feladatokat
szívesen ellátná a továbbiakban is, mi
az, amit biztosan nem vállalna és miért?

Köszönöm ezt a kérdést. A sajtóban jelent
meg ez a hír. A „szívesen" szót soha nem
használtam, mert számomra egyértelmû,
hogy egy zenész szívesen van a színpadon.
A nyilatkozatomban azt hangsúlyoztam,
hogy az adminisztratív posztról kívánok
lemondani. Úgy folytattam a beszédemet,
hogy „reményeim szerint a jövôben is fogok
találkozni a színpadon a zenekarral és a
közönséggel”. Ezt az is alátámasztja, hogy
már vannak aláírt szerzôdéseim nyári fel-
lépésekre és a jövô évad hangversenyeire
is. Summa summarum, szándékom, remé-
nyeim, kívánságom az, hogy ne kelljen ad-
minisztrálni. Egy ember, mûvész, karmester
csak azért vállaljon felelôsséget, amit saját
maga dönt és cselekszik, ne mások cse-
lekedeteiért és döntéseiért.

❙ Mi bizonyult elegendô oknak arra, hogy
a határozott idejû, 2012-ig szóló szerzô-
dését felbontsa, és hogy meghirdetett fel-
lépéseket mondjon le? Miben nem tudtak
megegyezni a zenekar vezetésével?

Természetesen azt, amit aláírásommal iga-
zolva vállaltam, továbbra is vállalom. Az
igazgató úr a legutolsó sajtótájékoztatónkon
velem egyetértésben azt nyilatkozta, hogy
„egy nyugati példát fogunk statuálni.” Én

ezt úgy értelmezem, hogy a továbbiakban is
egy békés, nyugodt együttmûködés aktív
partnerei maradunk, ahogy eddig volt. A jö-
vô évadot teljesen elôkészítettem és a zök-
kenômentes mûködésnek minden feltétele
adott. Felajánlottam a további segítségemet
is, ha szükséges.

❙ Nem tart-e attól, hogy nem tesz jót a
renoméjának egy ilyen, gyakorlatilag a
közönség elôtt zajló szakítás?

Azt látom, hogy itt nincs szakításról szó.
Csupán egy másik fajta együttmûködés kez-
detérôl. Nyugati példákban nagyon gyakori,
hogy a mûvészeti vezetô egy adminisztratív
személy. A vezetô karmester viszont egy ak-
tív mûvész, aki felelôs a saját hangverse-
nyeiért. Sokat tettem a Savaria Szimfonikus
Zenekarért. A Bartók Terem felújítási folya-
matában több munka és döntés mögött sze-
repel a nevem. Ilyen a színpadi világítás –
amit saját kezûleg terveztem és amire mind-
máig senkitôl nem kaptunk panaszt – a stú-
dió kialakítása és mûködtetésének megala-
pozása. Ennek sikerérôl és minôségérôl
tanúskodnak az élô hangverseny-felvé-
teleink, amelyek még nem jelentek meg ke-
reskedelmi forgalomban, de amelyeknek a
terjesztése más csatornákon már elindult.
De ilyenek a székek is, amelyeken a zene-
kar tagjai ülnek, és még sok mást is felsorol-
hatnék. Nem beszélve a zenekar mûvészi
színvonalának növelésérôl és azokról a szer-
zôdésékrôl, amelyek a zenekar jövôjét gaz-
dasági területen is pozitívan befolyásolják.

❙ Hogyan képzeli el a jövôt? Megkeresték-
e más zenekartól? Hol folytatja a pálya-
futását?

Természetesen mindig voltak felkérések,
most is vannak. A közeljövôben Európa ran-
gos zenekaraihoz vagyok meghívva. Ezen
túlmenôen teljesülni látszik az a vágyam,
hogy minél többet a zenével, a kreatív mun-
kával, az alkotással foglalkozhassak. Most,
hogy kevésbé foglal le az adminisztráció,
újra leülhetek zongorázni, amit – három év-
vel ezelôtti balesetem és a balkezem sérülése
után – egy idôre kénytelen voltam szünetel-
tetni. Egy színpadi mûvésznek a színpad az
élete. Ott érzi magát a legjobban, szinte az az
otthona. A nyilatkozatomban az is szerepel,
hogy van, amikor eljön az ideje, hogy az
ember továbblépjen. Eljött az ideje, hogy to-
vábblépjek, hogy jobban átadjam magam a
zene és az alkotás örömének. Bilkei Éva

Szombathelyi „búcsú-szimfónia”

„Reményeim szerint a jövôben is fogok találkozni a színpadon a zenekarral és a közönséggel”

Az idei szezon utolsó bérletes

elôadásának szünete után a közön-

séghez fordult és váratlanul be-

jelentette, lemond zeneigazgatói 

feladatairól Alpaslan Ertüngealp. 

Döntésének okairól és további ter-

veirôl kérdeztük a török származású

karmestert, aki 2007-ben írta alá öt évre

szóló szerzôdését a

zenekarral, s aki most

úgy érzi, eljött az ideje,

hogy továbblépjen.
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❙ Hogyan szembesült azzal, hogy
Alpaslan Ertüngealp lemond a zene-
igazgatói posztról?

Május 21-én volt az idei szezon utolsó bér-
letes hangversenye, a szünet után a zene-
igazgató úr a közönség felé fordult és abbéli
szándékának adott hangot magyarul és az-
tán németül, hogy meg kíván válni a zene-
igazgatói poszttól. Ez teljesen váratlanul ért
mindenkit – mind a zenekart, mind engem
–, de természetesen tiszteletben tartom a
szándékát, és igyekszem ennek megfe-
lelôen tovább mûködtetni az intézményt.
Az ezt követô tárgyalásokon elsôsorban arra
a problémára kellett megoldást keresnünk,
ami abból adódott, hogy Alpaslan Ertün-
gealppal zeneigazgatóként lett megkötve
2007-ben az öt évre szóló szerzôdés. Külön
karmesterként tehát nem lett szerzôdtetve,
ugyanakkor a karmesteri teendôket tovább-
ra is szívesen ellátja, csak a mûvészeti
vezetésért nem vállal felelôsséget a továb-
biakban. Ezt, a zenekarral és a fenntar-
tóinkkal egyeztetve átmeneti idôszakra
magamra vállaltam. Tekintve, hogy zenész

vagyok, remélhetôleg meg tudom majd
oldani a feladatot, de hangsúlyozom, hogy
ez átmeneti megoldás, hiszen ez erôsen
karmesterhez kötött feladat. Amennyiben
tehát Alpaslan nem vállalja a továbbiakban,
abban az esetben deklaráltan ráléptünk a
elválás útjára. Meglehetôsen sok lekötött
koncertünk volt a nyárra, három szabadtéri
fellépés Szombathelyen, egy olasz turné, a
Bartók-szeminárium, és itt a teljes jövô évad
összes elôadása is, amelyet a Budapest Fil-
harmónia Kht.-vel közösen háromoldalú
szerzôdésben már rögzítettünk.

❙ Hogyan tovább?
A közalkalmazotti szerzôdést közös meg-
egyezéssel június 2-án felbontottuk a zene-
kar és a zeneigazgató úr között. Innentôl
kezdve hivatalos kapcsolat nincs közöt-
tünk, csak mint karmesterrel próbáltunk
megegyezni Alpaslan Ertüngealppal. A
tárgyalás a nyári koncerteket illetôen sajnos
sikertelen volt. Bár a zenekar szerzôdve volt
június 5-én, Kalocsán a XVII. Kék Madár
Fesztivál nyitóhangversenyére Mozart
Requiem-jének elôadására, a sikertelen tár-
gyalás folyományaként Alpaslan Ertüngealp
ezt a koncertet egy nappal az elôadás elôtt
lemondta.
A helyzet a zenészeket is meglehetôsen
megviseli, de az elsô számú tényezô ebben
a helyzetben mégis a felelôsség kérdése.
Felelôsség a közönség iránt, akik joggal vár-
nak el magasszintû, pozitív élményt a pén-
zükért, a fenntartóink felé, akik az együttes-
be fektetett milliókért szintén joggal várják
el a jó produkciót, a nyugalmat, rendezett-
séget. A harmadik tényezô pedig a felelôs-
ség a nemes ügy, a mûvészet szolgálata
iránt. Nekem mindezt biztosítanom kell. A
kérdés elsôsorban az, hogy mekkora koc-
kázatot vállalhatunk. A zeneigazgató úr lé-
pései sorozatosan  kiszámíthatatlanok vol-
tak az elmúlt idôszakban. Neki 2012.
augusztus 31-ig határozott idejû szerzôdése
volt. Az, hogy a lemondásáról még engem
sem tájékoztatott elôzetesen, már önma-
gában is elgondolkodtató, ezt követôen pe-
dig több, az ô nevével meghirdetett, nem
kevés pénzért reklámozott hangverseny is
áldozatául esett a vele történt sikertelen
egyeztetésnek, a kalocsai hangverseny le-

mondásáról már nem is beszélve. Az
események következményeként a Filhar-
móniával együtt arra a döntésre jutottunk,
hogy a jövô szezonunk bérletes hangverse-
nyei kapcsán nem tartunk igényt Alpaslan
tevékenységére. Nagyon szomorú ez, külö-
nösen annak tükrében, hogy a programokat
ô állította össze, de egyszerûen ilyen hely-
zetben a további együttmûködés nem lehet-
séges.

❙ Ön viszonylag rövid ideje, március el-
seje óta tölti be az igazgatói posztot. Mi-
lyen elképzelései, tervei vannak rövid-,
illetve hosszú távon az együttessel kap-
csolatban?

A pályázatomban és munkába lépésem elsô
pillanatától kezdve deklarált célom, hogy
az a negatív tendencia, ami a zenekar életé-
re az elmúlt másfél évtizedben jellemzô
volt, a gazdasági világválság ellenére meg-
forduljon. Mindjárt leépítéssel kellett kezde-
nem a tevékenységemet, csak a személyi
állományból húszmillió forint megtakarítása
volt a feladat, tehát öt zenészünktôl kellett
megválni. Ezzel együtt figyelembe kell ven-
nünk, hogy Szombathelyen a zenekari játék
több mint száz éves, a szimfonikus zenekart
még maga Kodály Zoltán is vezényelte, s ez
a hatalmas érték ennek megfelelô felelôssé-
get is ró a zenekar vezetôjére. Több ponton
látom a kiutat ebbôl a helyzetbôl. Egyrészt
nyitnunk kell a közönség felé. A hangverse-
nyeink meglehetôsen gyengén látogatottak,
s ennek valószínûleg egyik oka a nem kife-
jezetten szerencsés mûsorpolitika. Én a jövô
szezont tekintve a programot készen kap-
tam. Erôsen Beethovenre koncentrál a mû-
sor a következô évadban, a szabadtéri
hangversenyek mûsorát illetôen sikerült
fontos lépéseket tennem. A körülbelül 150
ezer turista által látogatott Savaria Történel-
mi Fesztiválon a Savaria Szimfonikus Zene-
kar adja majd a záróhangversenyt, többek
közt Webber musical részletekkel, és a Ben
Hur, illetve a Spartacus címû filmek betét-
dalaival, amelyek szorosan kötôdnek a há-
rom napos fesztivál témájához. Emellett
részt veszünk a Szent Iván-éji Vigasságok
elnevezésû rendezvényen, és az egyébként
hagyományos Fô téri, szabadtéri hangver-
senyünket is megtartjuk. A másik kitörési

Nyitás az osztrák
közönség felé

Nyitna az osztrák közönség felé, 

és arculati megújulásban látja a

kitörési lehetôséget Mérei Tamás, 

a szombathelyi Savaria Szimfonikus

Zenekar márciusban kinevezett 

igazgatója, akit elsôsorban arról

kérdeztünk, hogyan képzeli el 

a folytatást a török százmazású

zeneigazgató, Alpaslan Ertüngealp

lemondása után.
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❙ Úgy hallom, Ön irányította a munkát
is, amelynek során a honvédségi, üresen
álló ebédlôbôl próbaterem lett. Nem is
tudtam, hogy egy karmesternek az át-
építéshez is értenie kell…

Ma már mindenesnek kell lenni. Én is az va-
gyok. Napjainkban az már kevés, hogy valaki
irányítja az együttest és dirigálja a hangver-
senyeket. A fund raising-gel is foglalkozni
kell, ha valaki erre nem hajlandó, azt pl. a
tengerentúlon már nem is alkalmazzák. An-
nak viszont, hogy belefolytam az átépítésbe,
meg volt az az elônye, hogy így valóban

olyan lett a próbatermünk, amilyennek el-
képzeltük. Persze, muszáj volt azért néhány
dologban kompromisszumokat kötnünk,
hiszen az átalakítás hatalmas költségekkel
járt, még úgy is, hogy a legtöbb esetben pró-
báltunk olcsóbb megoldást választani. Az
épületet tíz esztendôre béreljük, s ebbôl az
átalakítással már eltelt több mint egy esz-
tendô… Nagy boldogság viszont, hogy vég-
re megtarthattuk itt, a Kerepesi úton, az elsô
zenekari próbát. A saját próbatermet már
három-négy esztendôvel ezelôtt megígér-
tem az együttesnek… Ebben a helyiségben

most már akár kórussal együtt is tudunk dol-
gozni. Akad azért még néhány tennivalónk,
hiszen az akusztika miatt szükség van még
függönyökre, s egy nagy drapériára is… 

❙ Hogyan sikerült elôteremteni minderre
a pénzt?

Kaptunk támogatást az Oktatási és Kultu-
rális Minisztériumtól, emellett a Budafoki
Önkormányzat is adott hozzá pénzt. Maga a
felújítás több száz millióba került volna,
ehhez képest azonban jóval alacsonyabb
összegbôl elvégeztünk mindent. 

pontot az arculat terén látom. A piacon meg
kell felelni a marketing és reklám szakma
igényeinek, ennek megfelelôen komoly
arculatváltáson esik át a zenekar, a logó fris-
sítésétôl kezdve a honlap átalakításáig.
Ezentúl a honlapon keresztül – elsôsorban
az osztrák közönség igényeinek megfelelve
– bankkártyával is lehet majd jegyet váltani
a koncertjeinkre. Létezik egy állandó ven-
dégkarmesteri cím az együttesnél, amelyet
egy karmester hölgy, Hermine Pack tölt be,
akinek révén megsokszorozódnak az

osztrák fellépéseink. A tôlünk tíz kilométer-
re fekvô Burgenland az egyetlen olyan tar-
tomány Ausztriában, amelynek nincs saját
zenekara. Bár a jövô szezonra már ki-
vitelezhetetlen volt, határozott célom, hogy
a jövôben kialakítsunk egy bérletet az ottani
közönség megszólítására. Vagy a Bartók
teremben elhangzó mûsorunkat játsszuk el
ismét más helyszíneken, vagy egy külön
bérletet indítunk akár több burgenlandi
településen, sôt, még Steiermark területén
is. Esetünkben fontos szempont lehet, hogy

sem szálláskölstéggel, sem különösebben
magas utazási költséggel nem kell számol-
niuk majd meghívóinknak. Remélem, hogy
mihamarabb sikerül megtalálnunk zene-
igazgatónk utódát, és a „leépítéses, lemon-
dós” zaklatott idôszakot egy rendezett, nyu-
godt, a fô prioritásunkra, a mûvészi
munkára fókuszáló, épülô korszak követi.
A magam részérôl mindent megteszek e cél
elérése érdekében.   

Bilkei Éva

A levegôben még festékszag terjeng, az új

ablakokat színes ragasztócsíkok foglalják

keretbe. A termek többsége még üresen áll, s

a legnagyobb helyiségben is csak székek

sorakoznak, de a Budafoki Dohnányi Zenekar

már megtartotta elsô próbáját újonnan

elkészült otthonában. Sok év után talált

állandó próbahelyre az együttes. A Kerepesi

úti épület korábban használaton kívüli ebédlô

volt, amely egy esztendôs kemény munka

árán lett muzsikálásra alkalmas helyszín. 

Az együttes zeneigazgató-karmestere,

Hollerung Gábor az otthon-építés nehézségei

mellett a következô szezonról és az elôadó-

mûvészeti törvény hatásairól is mesélt. 

Új próbateremben a Dohnányi
Zenekar 
„Fel kellene engedni a villamosra az új felszállókat is…”

Hollerung Gábor is örül az új próbateremnek
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❙ Hol muzsikált eddig az együttes?
A Rottenbiller utcában, ahol a Talentum
Kulturális Fórum van. Ez a terem az Akadé-
miai Kórus otthona, azt az együttest már
három évtizede vezetem, a Dohnányihoz
késôbb, csak 1989-ben érkeztem… Nagyon
jó, hogy itt végre nem kell a termen osz-
tozkodni, egy másik együtteshez alkalmaz-
kodni, és a szólampróbáknak is van külön
helyük. Ezek a helyiségek a földszinten
helyezkednek el, az emeleten pedig az
irodák kaptak helyet. Lassan kezdünk be-
rendezkedni. 

❙ A kórus is fontos szerepet kapott abban,
hogy megteremtse a Dohnányi Zenekar
közönségét…

Mára azonban már megszületett az együttes
törzsközönsége is. De valóban, a kialakítá-
sában a kórusnak jelentôs szerepe volt. Arra
egyébként kimondottan büszke vagyok,
hogy a nézôink közül sokan az egykori kó-
rustagjaim gyermekei. A közönségnevelés
ugyanis a kezdetektôl fogva jelentôs figyel-
met kapott nálunk. Ahogy azt is nagy ered-
ménynek érzem, hogy a kórus – a tagjai
közül sokaknak – életre szóló kötôdést
jelent. S ez azért is lényeges, mert ma is az a
jellemzô, hogy a komolyzenei koncerteket
az idôsebb korosztály látogatja… A Dohná-
nyi Zenekar Megérthetô zene sorozatában,
a hangversenyek elsô részében beszélek a
mûvekrôl, s talán ez is segít abban, hogy
több fiatalnak legyen kedve koncertre láto-
gatni. Az, hogy milyen stabil a zenekarunk
törzsközönsége, abban is megmutatkozik,
hogy az együttesnek 100-200 emberbôl álló
fan clubja is van. Sokan mindenhová, még
Zemplénbe is követik a társulatot.

❙ Idén is várják a programsorozatra
augusztus 7-e és 16-a között az érdek-
lôdôket… 

A fesztivál rezidens együttese a Budafoki
Dohnányi Zenekar, s olyan neves hazai és
nemzetközi mûvészekkel muzsikálunk
együtt, mint Jaakko Ryhänen, világhírû finn
basszus, illetve Sümegi Eszter. Velük
augusztus 9-én, Sárospatakon egy roman-
tikus operagálán a XIX. századi operairo-
dalom legnépszerûbb áriáit (Verdi, Doni-
zetti, Beethoven) adjuk elô. Augusztus
12-én a nagybôgô Paganinije, az egyiptomi-
német Nabil Shehata lesz a zenekar ven-
dége, aki a koncerten szólistaként Kousse-
witsky elképesztô technikai tudást igénylô
nagybôgôversenyét játssza, emellett kar-
mesterként is bemutatkozik. A harmadik es-
tünket én dirigálom, augusztus 14-én, a
Disznókô Szôlôbirtok traktorgarázsában
olyan népszerû filmzenék csendülnek fel,
mint a James Bond, a Harry Potter, a Gladiá-
tor, az Indiana Jones, a Jurassic park, A
Karib-tenger kalózai, a Titanic vagy a Ró-
zsaszín párduc. Emellett olyan klasszikus
zenemûvek is hallhatók, amelyeket filmek
betétszámaiként használtak. Ilyen például
Elgar: Enigma-variációk (Ausztrália), Sibe-
lius: Finlandia (Die Hard 2), Wagner: A wal-
kûrök lovaglása (Apokalipszis most),
Mascagni: Parasztbecsület – Intermezzo
(Keresztapa), Csajkovszkij: 1812 (V for
vendetta), illetve Händel: Lascia ch’io
pianga (Farinelli a kasztrált). Ez is jelzi, a
Budafoki Dohnányi Zenekar szereti az
izgalmas zenei kirándulásokat.

❙ A következô szezonban Önök hogyan
pótolják a Zeneakadémiát?

Mi is az Olasz Intézetet választottuk, ami
bár remek helyszín, sajnos azonban míg a
Zeneakadémiára 950-en fértek be, addig
ebbe a terembe csupán 600-an. Ez bennün-
ket azért is állít nehéz helyzet elé, mert a
költségvetésünk egyharmadát a bevételbôl
kell elôteremtenünk… A szokott koncert-

sorozatokkal várjuk egyébként a következô
szezonban is a közönséget, lesz Universitas,
Megérthetô zene, Budafoki Hangverseny-
esték, a Zeneértô leszek, a Megérthetô zene
junior, s a jövô évadban is folytatjuk a Rá-
dióval és a Honvéd Férfikarral közös Vox
Fortissima sorozatunkat. Különösen szíve-
men viselem a Honvéd Férfikar sorsát, akik
számára ez a sorozat tudásukhoz és rang-
jukhoz méltó lehetôséget biztosít. A Mûvé-
szetek Palotájában is koncertezünk, és is-
mét megrendezzük az Énekel az ország!
címû sorozatunkat. A sorozatot negyed
százada indítottuk, amikor is a budapesti
középiskolások vállalkoztak arra, hogy a
zeneirodalom nagy oratóriumait együtt
elénekeljék. Azután jött az ötlet, hogy
mindezt tegyük országossá. Már négy alka-
lommal szerveztük meg ebben a formában,
és a sikert jelzi, hogy az idén 15 város 19
kórusa, mintegy 450 énekes vett részt a
projektben, jelentôs idôbeni és anyagi
áldozatot is vállalva. Minél keményebb
munkát folytatunk, annál többen jelent-
keznek. A hangversenyt egy országos zenei
tábor elôzi meg, ami igazi családi ese-
ménnyé vált. A tábor ideje alatt zenei óvo-
dát is szervezünk, s amíg a szülôk énekel-
nek, a kicsik is elsajátítanak egy
produkciót… Egyébként a betanult mûvet
a felnôttek kórusával a Mûvészetek
Palotájában, telt ház elôtt mutattuk be.

❙ A gazdasági válság a bérleteladásoknál
már érzékelhetô volt?

Szerencsére nem fogyott kevesebb bérlet,
mint korábban, a bevételünk pedig vala-
mennyivel több is lett, de ez annak köszön-
hetô, hogy kénytelenek voltunk emelni az
árat. Ez azért sajnos, nálunk kicsit vissza-
esésnek számít…

❙ Az elôadó-mûvészeti törvény kritériu-
mai alapján állította össze a következô
szezont? Sikerült már azt a hangszer-
parkot megteremtenie, ami komoly gon-
dot jelentett az együttesnek az I. kate-
góriába kerülésnél? 

Nem a kritériumrendszer pontjai, hanem a
megszokott metódus alapján terveztem
meg a szezont. Most is azt mondom, akad
néhány nehezen teljesíthetô pontja az I.
kategóriának, ilyen például a 22 ezres
fizetônézôszám. Ki lehet számolni, hogy a
budafoki, 380 férôhelyes teremben ehhez
hány koncert kellene... Egyébként pedig a
Klauzál Házban tartott hangversenyekre
szóló bérleteket adjuk el elsôként, úgy
érzem, a kerület most már egyre inkább
büszke a zenekarára. Ez abban is megnyil-

Ebédlôbôl próbaterem
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vánul, hogy támogatásként 70 milliót ka-
punk az önkormányzattól, ami komoly
összeg. Ebbôl a pénzbôl súlyos milliókat
áldoztam a hangszerparkra, és kompro-
misszumokkal, de maradéktalanul tudtuk
teljesíteni az I. kategóriába kerülés feltéte-
leit. Mindez azonban a rendelkezésemre
álló 250 millió forintból nem volt egyszerû.
Nálunk ugyanis az volt a szokás, hogy a
tagok a saját instrumentumaikon muzsikál-
tak, mert erre futotta… Annak is nagyon
örülnék, ha a fizetéseket versenyképeseb-
bé tudnám tenni… A legtöbb zenekarnál
jelentôsen magasabbak a bérek, mint
nálunk. Nem csoda, hogy amikor a Rádió-
zenekarnál két állást meghirdettek,
rengetegen jelentkeztek a státuszokra.
Végül két Dohnányis zenész bizonyult a
legjobbnak a meghallgatáson… 

❙ Többször hangot adott annak, hogy
fenntartásai vannak az elôadó-mûvé-
szeti törvénnyel kapcsolatban…

Igen, mert úgy vélem, lényeges pontjai
nincsenek tisztázva. Például az, hogy mi
számít koncertnek… Hiszen egy Wagner-
estet nem állíthatunk be ugyanolyan érté-
kûnek, mint amikor hárman elmennek ját-
szani egy iskolába… Azt sem tartom
igazságosnak, hogy nekem minden kon-

certteremért, még a budafoki teremért is
fizetnem kell, míg pl. a vidéki zenekarok
legtöbbjének nincs ilyen gondja. Így na-
gyon egyenlôtlennek tartom a pályát. Úgy
vélem, szükség lenne arra, hogy végre ne
olyan döntéseket hozzanak, amelyek csak
papíron tûnnek jónak… Vagy pl. azzal,
hogy elôírják a kötelezô hangszerparkot,
valóban arra ösztönzik az önkormányzato-
kat, hogy több pénzt adjanak? Ez egy új
fenntartó önkormányzat esetében elég va-
lószínûtlen. És tegyük a szívünkre a kezün-
ket: a mai zenekarok hangszerparkja még a
rendszerváltás elôtti idôkbôl származik,
egy azóta alakult, folyamatosan alulfinan-
szírozott zenekar esetében az esély-
egyenlôség látszatáról sem beszélhetünk.
Az egész zenekari szakmának az volt az
alapvetô elvárása az elmúlt évtizedben,
hogy az az együttes számít teljes értékû
szimfonikus zenekarnak, ahol a tagok leg-
alább 70 fôs létszámban fôállású zenészek.
Mi ezt keserves küzdelem árán elértük.
Több mint 80 embernek kell munkát ad-
nom, ez sem egyszerû feladat. Furcsamód a
mûvészeti törvény alapkritériumaiból ez is
hiányzik.

❙ Hol tart most a zenekarépítés folya-
matában?

Úgy vélem, mostanra sikerült elérnünk,
hogy az együttes igen magas színvonalúvá
vált. Ha más zenekarokhoz hasonlóan
kapnánk négy-ötszázmillió forintot, hi-
hetetlen teljesítményekre lennénk képe-
sek… Az együttes tehetséges, nagy tudású,
lelkes fiatal zenészekbôl áll, s hogy meny-
nyire magával ragadó a muzsikálásuk, azt
talán a közönség visszajelzése is tükrözi.
Emellett a vendégmûvészeink is nagyon
dicsérik az együttest. Nem tartozom ugyan
azok közé, akik könnyen elégedettek, de
tényleg úgy vélem, hatalmas tudás bir-
tokában vannak. Én ezt az értékteremtés
egyik módjának tartom. Ezért is tesz
szomorúvá, hogy azt érzem, a zenei világ-
ban azok, akik már egyszer feljutottak, s
ott ülnek a kocsin, nem szívesen engednek
fel mást. Pedig fel kellene engedni a vil-
lamosra az új felszállókat is… Én hiszek
abban, hogy minden új felszálló, a mi
esetünkben az új nemzedék mindenki
pozícióját erôsítheti azzal, hogy egy
gazdagabb, színesebb zenei élet kelet-
kezik, és mindaz az érték, amit az új ge-
neráció teremt, jótékonyan hathat az egész
zenei élet szemléletére, struktúrájára, adott
esetben finanszírozására is. Együtt
bizonyosan erôsebbek vagyunk.

R. Zs. 

❙ Mit tart az idei Wagner-napok legki-
emelkedôbb eseményének?

Azt, hogy a siker kitart, hogy mindezt to-
vább tudjuk csinálni, és nem kellett lemon-
dani a rendezvényt vagy a szereplôket

pénzhiány miatt. Ahogy annak is nagyon
örülök, hogy a tavaly nagy sikert aratott,
bayreuthi sztár, Linda Watson ismét szere-
pel a fesztiválon, s mellette idén olyan új
mûvészeket is sikerült elhozni a Budapesti

„A Wagner-napokról
nem tudunk lemondani” 
A Mûvészetek Palotájának sorozata 
új közremûködôkkel bôvül

Nagy sikerrel, táblás házak elôtt zajlik a Budapesti Wagner-napok sorozata,

s már a jövô évi fesztiválra is árulják a jegyeket. A következô esztendôben

gyerekprogrammal és más kísérôrendezvénnyel is kiegészül a fesztivál. 

A jövô évi programba már a Magyar Állami Operaház Zenekara is bekapcsolódik, 

s elképzelhetô, hogy más együttesekkel is bôvül a közremûködôk sora. 

Csonka András vezérigazgató-helyettes az eredmények, tervek mellett azonban

arról is beszámolt, az anyagi megszorítások mennyiben érintik a Mûvészetek

Palotáját. 
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Wagner-napokra, mint Waltraud Meier,
Iréne Theorin vagy Eric F. Halfvarson.
Egyébként azt is látjuk, hogy a ház teljesítô-
képességének a maximumát ezzel a tíz elô-
adással elértük.  

❙ Minden kulturális intézmény küzd a
gazdasági válság hatásaival, a csökkenô
büdzsével. Milyen a helyzet a Mûvé-
szetek Palotájában? 

Ez nálunk is komoly gondot jelent, hiszen
5%-kal csökkentették az állami támogatá-
sunkat eleve az indulásnál, s aztán további
10%-át zár alá helyezték, de persze ez nem-
csak nálunk, hanem minden más intézmény
esetében is így történt. Bár ez már jelentôs
csökkenés, a Wagner-napokról nem tud-
tunk lemondani, már csak amiatt sem, hi-
szen már régen leszerzôdtünk, s most a
2010-es szerzôdéseken dolgozunk. Ez
ugyanis a nemzetközi gyakorlat, s a külföl-
di vendégek nem tudnak figyelemmel lenni
arra, hogy itthon éppen milyen a helyzet.
Egy kulturális intézmény esetében a több
éves tervezés nagyon lényeges… Támo-
gatásunk csökkenése miatt azonban sajnos
kénytelenek voltunk néhány programról
lemondani az ôszi szezonban. Ezt olyan
produkcióknál tettük meg, ahol még nem

voltak megkötött szerzôdések. Így keve-
sebb programunk lesz ôsszel, de mindent
elkövetünk azért, hogy ezt a közönség ne
vegye észre. 2010-ben ünnepeljük az öt
éves születésnapunkat, amelyre nagyon jó
programot állítottunk össze. Az anyagi
megszorítások ellenére remélem a jubileu-
mi sorozat kellôen nagyszabású lesz.  

❙ Megértem, hogy a Wagner-napok soro-
zatáról nem akartak lemondani, hiszen
ez a Mûvészetek Palotájának legna-
gyobb visszhangot kiváltó produkciója… 

Igen, de ennek a sorozatnak megvan az
ára… A szcenikai megvalósítás költsége ma
már jóval kevesebb, mint az elsô eszten-
dôben, hiszen készek a díszletek, s az üveg-
fal is ledolgozta már az árát, de az így meg-
maradt többletet sajnos elvitte a rossz
forint-euró árfolyam… Szerencsére a 2010-es
Wagner-napok már jelentôsen olcsóbb lesz,
részben az operaházi együttmûködésnek
köszönhetôen. Amiatt is alacsonyabb költ-
ségvetésû lesz jövôre a fesztivál, hogy a
Ringet csak egyszer játsszuk, de emellett
három Trisztán és Izolda-elôadást tervezünk. 

❙ Kicsit csodálkoztam, hogy Fischer
Ádám azt nyilatkozta, más neves kar-

mestert is szeretne a jövôben bevonni a
Wagner-napok sorozatába…

Jövôre és 2011-ben is ô vezényli az összes
elôadást, de az utána következô esztendôk-
ben már elképzelhetô vendég dirigensek
meghívása, bár konkrétumokról még nem
beszélgettünk. Természetesen a mûvészeti
vezetés továbbra is az ô kezében összpon-
tosul.  

❙ Ismét fellép a Budapesti Wagner-
napokon a Nemzeti Énekkar.

A kitûnô kórus már az elsô Parsifal elôadá-
sokban is szerepelt, a Rádióénekkar mellett.
Akkor a Rádióval átfogó megállapodást
kötöttünk az egész produkcióra. A darab-
hoz hatalmas kórusra van szükség, ezért a
jövôben számunkra az lenne a legjobb
megoldás, ha erre egyetlen együttessel
tudnánk megállapodni, aki megszervezi
maga mellé a kisegítôket. Most három
kórus adja ki a létszámot és ennek a szer-
vezése nem a legegyszerûbb feladat számos
szempontból… 

❙ Idén a Rádiózenekar muzsikál az
összes elôadáson, jövôre azonban már
az Operaház együttesével is bôvül az
elôadók sora, hiszen a dalszínházzal

Számos híradásban és promóciós anyagban maradt homályban, hogy a Rádiózenekar is részt vesz a produkcióban
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közösen állítják színpadra a Trisztán és
Izoldát

A Budapesti Wagner-napok hatalmas fel-
adatot jelent, különösen úgy, hogy
egymást követô esteken kerül színre a
Ring, s ez bármely együttest komoly
megterhelés elé állít. Ezért is volt szükség
arra, hogy a Trisztán bemutató létre-
hozásába már más együttest vonjunk be.
Az már látható, hogy a Trisztán és Izoldát
nagy várakozás elôzi meg, hiszen Wagner
népszerû operái közé tartozik, s régen ját-
szották Budapesten. 2011-ben nem lesz
mûsoron a Ring, kérdés viszont, hogy az
arra az évre tervezett új bemutatót a
Trisztán felújítása mellett meg tudjuk-e
valósítani   a dalszínház zenekarával,
hiszen ôket az Ybl-palotában folyó munka
is jelentôsen lefoglalja, így egy új produk-
cióval járó próbafolyamatra nem
valószínû, hogy jut idejük… 

❙ A Rádió Zenei Együtteseinek sajtótájé-
koztatójáról megjelent tudósításban az
szerepelt, hogy a Rádiózenekar jövôre
még részt vesz a Wagner-napokon is. Ez
azt jelenti, hogy a következô esztendôk-
ben már nem?

Az még nyitott kérdés, hogy a 2011-ben be-
mutatásra kerülô új produkciót melyik ze-

nekarral valósítjuk meg.. A Trisztánt akkor
is az Operaház együttesével visszük színre,
s fôként Fischer Ádám mûvészeti koncep-
ciója határozza meg, hogy melyik produk-
ciót milyen zenekarral, énekesekkel
mutatunk be. 

❙ Fischer Ádám a nyilatkozataiban
mindig hangsúlyozza, számára a Wag-
ner-napok sorozata összeforrott a
Rádiózenekarral…

A Ringet most biztosan a MR Szimfonikusok
tudja legjobban, ha legközelebb mûsorra
tûzzük, akkor elsôsorban rájuk számítunk
majd. Az együttes a próbákon és az elôadá-
sokon kiváló teljesítményt nyújt. Látszódik
az, hogy a Rádiózenekar tagjainak nagyon
jó feladatot, kihívást jelent a Wagner-na-
pok. Szeretik a sorozatot és jól is muzsikál-
nak. Jövôre még lesz együttmûködés a
Rádió Zenei Együtteseivel, utána pedig
meglátjuk… 

❙ Akkor ezek szerint az, hogy a Rádió-
zenekar és -énekkar munkájában idô-
rôl-idôre félamatôrök is részt vesznek –
lásd Üljön mellénk sorozat –, nem csök-
kentette a színvonalat… 

A Wagner-napokon mutatott teljesítményük
magas nívójú, s ez számít. 

18 XVI. ÉVFOLYAM 4. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK
MÛVÉSZETEK PALOTÁJA

„Fischer, aki Sinopoli halála után örökölte
meg Jürgen Flimm bayreuthi Ringjét, az
akkori szereplôk nem csekély részét hozta el
a Duna partjára. A legkiemelkedôbb talán
a Siegfried-ben fellépô Siegfried és
Brünnhilde alakítója, a titáni erôvel éneklô

tenor, Christian Franz, valamint a minden
szexepiljét latba vetô Evelyn Herlitzius.  
De legalább ennyire izgalmas, a zenekar,
amely operajátszásban szinte járatlan, az
MR Szimfonikusok ugyanis rádiózenekar. S
amit Fischer ezzel a zenekarral mûvel,
annak semmi köze sincs a 2001/2002-ben,
Bayreuthban hallottakhoz. A kamarazenei
elemek tartósan teret engednek nagy érzel-
mi megnyilvánulásoknak – a már-már
Thielemannos hévnek. Expresszív és vad
Wagner, rég nem hallottunk ilyet.” (Mann-
heimer Morgen / Stefan M. Dettlinger)

A Neue Freie Zeitungban C.M.C. mono-
grammal jelent meg A nibelung gyûrûje
Budapesten, Négy nagyszerû Wagner-est
címû írás.  
„Már a „Gyûrû” elôestéje, amely A Rajna
kincseként ismert, tökéletes volt, és nagyon

sokat ígért a következô elôadásra. És az
ígéret teljesült. Fischer Ádám nagyszerûen
vezényelte a Magyar Rádió Szimfonikus Ze-
nekarát, és nagyon finom érzékkel irányí-
totta az énekeseket a cselekményen keresz-
tül. Ô meg akar gyôzni, hogy a világ legjobb
produkcióihoz képest a Mûvészetek Palotá-
jában megtartott Wagner-ünnepnek nincs
szégyellni valója. Kétség nem férhet hozzá,
hogy itt egy zenei hôstettet hajtottak végre,
amely abszolút nem magától értetôdô, és a
Mûvészetek Palotája teljesítôképességének
kitûnô bizonyítványaként szolgál.”

Sikeres kísérlet! a címe a V.P. monogram-
mal jegyzett cikknek, amely szintén a tava-
lyi élményekrôl számol be a Kronen-
Zeitungban. 
„Fischer Ádám, aki 2001 óta Bayreuthban
bizonyított Wagner-karmester, a budapesti

Expresszív és vad Wagner
Összeállítás a külföldi kritikákból

A Mûvészetek Palotájában színre

kerülô Budapesti Wagner-napok

sorozata nagy nemzetközi visszhangot

keltett. A külföldi kritikák kiemelik a

zenei megvalósítás magas színvonalát,

valamint – a promóciós anyagokból és

egyéb hírekbôl igen gyakran kifelejtett

– Rádiózenekar kiváló játékát. Néhány

részletet idézünk a tavalyi, 2008-as

programról megjelent írásokból.  

A Rajna kincse – Alberich szerepében 
Hartmunt Ekler
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Richard Wagner-napokkal megvalósította
dédelgetett álmát, és egymást követô
napokon levezényelte A niebelung gyûrûjét.
2009-ben következik a Parsifal, utána a
Trisztán, s 2013-ig más Wagner-mûvet is
vezényelni fog. Fischer Ádám egy éles eszû,
erôsen lángoló intenzitású analitikus. (…)
A Magyar Rádió Zenekara nagyszerû tel-
jesítményt nyújtott. Fischer Ádám árado-
zott a zenekar lágy vonós-hangzásáról. A
budapesti „Gyûrû” egy sikerült kísérlet, egy
zenei esemény!”

Klaus Billand, a Der Neue Merker hasábjain
számol be a Mûvészetek Palotájában hallott
elôadásokról: 
…„A budapesti koncepció krédója mégis-
csak a zene primátusa. És ez alapján a MR
Szimfonikusok Fischer Ádám vezényletével
jó Wagner-t hoznak. A karmester a színpad
elôtt, széles árokban lesüllyesztett zenekar-
ral nagy ívelésû, transzparens, kerek, vala-
mint dinamikus hangképet ér el, amely
messzemenôen kimeríti a Gesamtkunst-
werk dimenzióit. Az ütôsök azonban több-
ször is túl hangosak és a fúvósok túl
plasztikusak. (...)

„A Budapesti Wagner-Napok 2008-ban
megmutatták, hogy az itt választott, félig
szcenírozott koncepciót komolyan kell
venni, ha szembeállítjuk azt a szcenikus
elôadásokkal, noha semmiképpen sem
pótolhatja az utóbbit.”                                

A Heidenheim sajtókiadótól érkezett Jürgen
Kanold írásának címe: A Rajna kincse a
Dunán csillog, alcíme pedig Bayreuth Bu-
dapesten Fischer Ádámmal. 
„A Rajna Budapesten is folyik, ahol a Duna
széles folyóként áramlik. A Rajna kincse a
Das Rheingold magyarul, és Fischer Ádám
az Esz-dúr hullámokat olyan nyugalom-
mal vezényli, hogy szinte látjuk a mitikus
mélységeket, ezalatt pedig a színpadon a
videóvászon megtelik piszkos vízzel és úszó
sellôkkel. (…)

„Fischer Ádám kicsit fáradtnak látszik, de
alig megy föl a pulthoz, a bámulatosan jó
MR Szimfonikusok elé, nagyon is éberen
vezényel: egy kamarazenei Wagnert, sok-
színût, dinamikusat, finoman ráhangolva
az elnyûtt istenek impozáns felvonu-
lására.” 

Újra Bayreuth Budapesten? a címe Martine
D. Mergeay cikkének, amely a la Libre Bel-
gique-ban jelent meg. 
„A Ring bemutatásából hatalmas élmény-
összesség bontakozik ki sok csúccsal és né-
hány mélyponttal.  A Magyar Rádió Szim-
fonikus Zenekara ebben a produkcióban
annyira otthon van, mint hal a vízben,
szervesen összekapcsolódva karmesterével,
és vele együtt vállalva azokat a kockázato-
kat, amelyek ugyanolyan nagyok, mint
mindaz, ami itt hallható és látható.” 

„Budapesti lecke Bayreuthnak” címet adta
Kovács Sándor a Fidelio portálján megjelent
kritikájának:
Az MR Szimfonikusokról nem tudok meg-
hatottság nélkül szólni. Szeretném látni azt
az együttest, amelyik ilyen mennyiségû és
nehézségû zenét (a teljes Ring 16-17 óra!)
ilyen kevés hibával, ennyire ihletetten és
lelkesen tud megszólaltatni. Kovács László,
a betanító karmester fantasztikus munkát
végzett. Nem irigylem a Bayreuthi Ünnepi
Játékok felelôs vezetôit. Budapest ugyan-
csak feladta nekik a leckét.

❙ Fischer Ádám azt nyilatkozta, az
idei a konszolidáció éve a sorozat-
ban, hiszen most látszódik, hogyan
mûködik mindaz, amit az elmúlt évek
alatt felépítettek. 

Már az is világos a számunkra, hogy bár
most mindegyik produkció felújítás, elju-
tottunk a teljesítôképességünk határára.
Többször nem tartunk tíz elôadást, mert
rettentô megterhelés elé állítja a házat.
Eddig is nagyon feszített volt a próbarend,
hiszen korábban a bemutatókra való felké-
szüléskor a fényeket, a vetítést kellett
összhangba hozni a színpadi történésekkel.
Miután lement a színpadi próba, a mûszaki
stáb hajnalig dolgozott azon, hogy minden-
nel készen legyen. Pengeélen táncolt min-
den. Most már elárulhatjuk azt is, hogy
tavaly az egyik elôadásunk majdnem
meghiúsult. Elôadás közben elromlott a
háttérvetítést vezérlô gép, s a kollégáink
lélekjelenlétének volt köszönhetô, hogy
egyáltalán le tudott menni a produkció, és
szerencsére a közönség mindebbôl nem
vett észre semmit.  De rettentô volt végigél-
nünk mindezt. Sajnos, a technikával bár-
mikor történhet valami. A legnagyobb
félelmünk leginkább az, hogy ne legyen
beteg valamelyik szólista. Eddig nem volt
ezzel probléma, mindig mindenki megjött,

s végigcsinálta az elôadásokat. Az egyik
legnagyobb nehézséget a szervezésben
éppen az énekesek utaztatásának a
logisztikája jelenti. A fellépô mûvészek
ugyanis Budapest mellett máshol is szere-
pelnek, így állandóan jönnek-mennek.
Most szinte közvetlen járatunk van Bécs és
Budapest között. Van, aki 13 órakor befe-
jezi ott a színpadi próbát, s 16 órától itt foly-
tatja… Ezt a logisztikát nem egyszerû

mûködtetni, s a próbaidô is kevés. A kulcs-
szereplôk szerencsére tudják, mit kell ten-
niük, de vannak új beállók is… 

❙ A telt házat látva, megéri.
Szerencsére tényleg óriási az érdeklôdés.
Rengeteg a külföldi, közülük sokan inter-
neten vették meg a jegyet. Utazási irodák is
szervezik a csoportokat. De érdekes módon
a Ring darabjai iránt sem egyforma az ér-
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deklôdés. A legnépszerûbb A walkür,
mindig ennek a produkciónak a jegyei
fogynak el elsôként. A Rajna kincse a
második a sorban.   

❙ Fiatalokat is jelentôs számban látni a
nézôtéren. Már tavaly beszélgettünk
arról, hogy szeretnék a kisebbek érdeklô-
dését is felkelteni Wagner muzsikája
iránt, ezért szeretnék bemutatni a Wag-
ner für Kinder c. elôadást.. 

A legfelsô emelet diákjegyei mindig elfogy-
nak, sôt iskolák jönnek, elhozzák a
diákokat. Nagyrészt annak köszönhetô
mindez, hogy egy olyan modern high-tech
világot sikerült a színpadon teremteni, ami
közel áll a fiatalokhoz. 2010-ben úgy tûnik,
lesz gyerekeknek szóló darab is. Sikerült
megállapodnunk a Wagner für Kinder ren-
dezôjével, Matthias von Stegmannal, aki A
szicíliai vecsernyét vitte színre az Opera-
házban,. A különleges, a Ring történetét egy
órában elmesélô elôadás a Fesztivál Szín-
házban kerül majd színre. Nemcsak ezt a

Wagner darabot akarjuk bemutatni, hanem
dolgozunk azon is, hogy hazai mûvészek-
kel más, gyerekeknek szóló Wagner-adaptá-
ció is színre kerüljön 2011-ben és a további
években.  A Wagner für Kinder-t  játszották
már Bécsben, Tokióban és Zürichben is.
Úgy  tervezzük, hogy az egyik helyrôl bérel-
nénk a díszletet és a jelmezeket, így jóval
olcsóbb lenne, s hazai mûvészekkel
kerülne színre.

❙ Mit emelne ki a jövô évi sorozatból?
Úgy néz ki, hogy Izoldát Susan Bullock
fogja énekelni, Trisztánt pedig  Christian
Franz. Érdekessége az elôadásnak, hogy
ugyanaz a rendezôpáros, Szemerédy
Alexandra és Parditka Magdolna állítja
színre, akik a legelsô produkciót, a Parsi-
falt. Nagyon tehetségesek mindketten,
ilyen alapos felkészüléssel egy produkcióra
ritkán  találkozni. Náluk minden egyes
részlet el van varrva, s minden mozdulat
mögött koncepció rejlik. Nagyon jó velük
dolgozni. 

❙ Magas színvonalat sikerült elérniük az
eltelt évek alatt, Mi jelenti innen a
továbblépést?

A nívót a legnehezebb tartani, de mindent
elkövetünk ezért. Ahogy emellett az is
lényeges, hogy újabb rétegeket nyerjünk
meg az opera mûfajának. Ha hosszabb
távlatban gondolkodunk, és újra visszahoz-
zuk a Ringet, akkor már másik rendezésben
mutatjuk majd be, s az a nagy kérdés, hogy
mindezt kivel csináljuk… Hatalmas felelôs-
ség, hiszen a mostaninál nem születhet
rosszabb produkció, olyan megvalósítás,
amely ellentétes a zenedráma lényegével.
Törekszünk arra, hogy az elôadások mellett
más, a Wagner-napokhoz kapcsolódó, iz-
galmas produkciók is szülessenek. Idén a
Hugo Wolf dalai és Wagner parafrázisai vala-
mint Wagner Wesendonk-dalai hangzanak
fel Wiedemann Bernadett és Virág Emese
elôadásában. Jövôre a Rádiózenekar játssza
majd el a  Ring zenekari részleteit Lorin
Maazel válogatásában. Itt a lényeg Wagner
mûvei népszerûsítésén van. R. Zs.
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❙ A Haydn-év alapvetôen két tengely
körül forog, egyrészt a kihagyhatatlan
fôváros, másrészt Haydn egykori lakhe-
lyéül szolgáló Fertôd-Eszterháza a két
jelentôs helyszín. 

Hármas tagolás mellet alakítottuk ki a
Haydn-év programjait: a tavaszi idôszak Bu-
dapestre esett, a nyári események fô hely-
színe Fertôd lesz, ôsszel pedig ismét vissza-
térünk Budapestre. Már maga a megnyitás
is jelentôs esemény volt, január 1-én a Mû-
vészetek Palotája A Teremtéssel indította az
évet. Ezt a kezdeményezést hagyomány-
teremtô céllal már korábban útjára bocsá-
totta az intézmény és Fischer Ádám, de na-
gyon örültünk, hogy összekapcsolhattuk a
bicentenárium ünnepélyes megnyitásával. 

❙ A Teremtés egyébként is visszatérô
mûve a Haydn-év koncepciójának.

Május 31-én, a zeneszerzô halálának évfor-
dulóján Magyarország is csatlakozott az
osztrákok „World Creation Day” elnevezésû
kezdeményezéséhez, aminek az volt a
célja, hogy ezen a napon a világban a
lehetô legtöbb helyszínen szólaljon meg ez
az oratórium. Nálunk is sok ilyen elôadás
volt a fôvárosban és vidéken egyaránt, de
az év során többször hallhatjuk még A
Teremtést például Sopronban vagy Gyôr-
ben, a határnyitás megünnepléséhez is
kapcsolódik egy ilyen koncert. Ez a „teremt-
sünk valami újat” kezdeményezés a Haydn-
év vezérmotívuma lett. 

❙ A Haydn-év hozta vissza a köztudatba
Haydnt, mint operaszerzôt. Ebben
fontos szerepe volt Fischer Ádámnak is,
aki nem kis szerepet vállalt a jubileumi
programsorozatban. A hátralévô idô-
szakban is lesz fontos feladata?

A Budapest–Eszterháza
tengelyen
Erdôdy Orsolya a Haydn-év programjairól és azok
lehetséges folytatásáról

2008 márciusában, talán a korábbi

zenei emlékévek utolsó pillanatra

hagyott szervezésén okulva 

a Hungarofest Kht-n belül létre-

hozták a KLASSZ Zenei Irodát, amely

tulajdonképpen az idei Haydn-évvel

debütál. Irodavezetôjét, a 2007-es

németországi magyar évadról is

ismert Erdôdy Orsolyát a jelen-

tôsebb programok mellett az

osztrákokkal való együttmûködés

lehetôségeirôl is kérdeztük.
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Fischer Ádám a gondolataival is megha-
tározza a Haydn-évet, azzal a szemlélettel –
amit nemcsak egyedül ô vall a zenei világ-
ban –, hogy modernnek és megújítónak
tekinti Haydnt, illetve azzal, hogy ritkán
hallható mûveket is bemutat, ilyen volt a
tavaszi fesztivál keretében az Operaházban
elhangzott Orfeusz és Euridiké, vagy a La
Fedelta premiata, amit Zürichben vezé-
nyelt. A tavaszi fesztiválon emellett a Phile-

mon és Baucist is elôadták a Vas-
úttörténeti Parkban. Ezek termé-
szetesen nem a Haydn-év pro-
dukciói voltak, de az irodánknak
többek között az is a feladata,
hogy koordinálja és hirdesse
mindazokat a programokat, ame-
lyek az emlékév kapcsán az or-
szágban zajlanak, hogy akár az
idelátogató turisták, akár az itt
élôk értesüljenek a Haydn-év
eseményeirôl. A Fischer Ádám
által alapított Osztrák–-Magyar
Haydn Zenekar egy kicsit
keveset koncertezik Magyaror-
szágon ahhoz képest, hogy az
együttes fele részben magyar
zenészekbôl áll, s szerencsés
lenne, ha nagyobb szerephez jut-
nának a hazai hangversenyélet-
ben. Októberben a Mûvészetek
Palotájában hallhatjuk ôket, de
más vidéki városokban is fellép-
nek az ôsz során. 

❙ Említette a turistákat. Ôk mennyire
értesültek ezekrôl az eseményekrôl? A
Bartók- és a Kodály-év egyik legnagyobb
problémája az volt, hogy nem lettek
idôben meghirdetve.

Magyar betegségnek tûnik, hogy nem
tudjuk elôre megtervezni és meghirdetni a
programokat. Ha megnézzük a nyugati
városokat, elég csak Bécsig menni, azt
látjuk, hogy mindenhol legalább három

éves szerzôdéseket kötnek az intézmé-
nyekkel, így természetesen sokkal köny-
nyebb idôben meghirdetni egy produkciót.
A Haydn-évet a Klassz Zenei Iroda elég
késôn tudta elkezdeni megszervezni,
hiszen csak 2008 márciusában alapították
meg. Az elsô feladatunk a 2008-as nyári fer-
tôdi fesztiválok hirdetése, szervezése volt,
rögtön fejest ugrottunk a mélyvízbe, és
ezzel párhuzamosan alakítottuk ki a Haydn-
év programját. Már tavaly nyáron igye-
keztünk ezekre felhívni fôként a kife-
jezetten ezt a zenét kedvelô külföldi,
Fertôdre járó közönség figyelmét, és a jelek
szerint ez sikeres is volt. Vannak visszatérô
vendégek, csoportok, kulturális turizmusra
szakosodott utazási irodák, erre a nyárra is
akad bôven külföldi foglalás szerte a világ-
ból. Részben a Magyar Turizmus Zrt. külföl-
di képviseletein, részben a külföldi magyar
kulturális intézeteken keresztül próbáljuk
az idegen nyelvû kiadványokat terjeszteni.

❙ Fertôd vonatkozásában mennyire si-
kerül együttmûködni az osztrákokkal? A
korábbi években ez nehézkesen mûkö-
dött.

Megalakulásunk után az egyik elsô utunk
Kismartonba vezetett. Ez egy kulturális
régió, a két kastély összetartozik, hiszen
közös a történelme. A Haydn-életmûnek is
akkor tesszük a legjobbat, ha azokat a
mûveket, amelyeket az egyik vagy a másik
kastélyban írt, megpróbáljuk a keletkezés
és az ôsbemutató helyszínén elôadni,

A Haydn év alkalmából a Fertôdként ismert kisalföldi településrész vissza-

kapta eredeti nevét, vagyis ismét „Eszterháza” lett. A herceg Esterházy Antal

jelenlétében megrendezett Esterházy-nap keretében adták át az egykori bir-

tokhatárt jelzô faragott kô határjeleket, amelyeket Ratatics Ottó, helyi mes-

ter készített. Esterházy (Fényes) Miklós az 1760-as években építtette meg

Fertôdön a nyugati nagy udvarokhoz hasonló kastélyát. Az elkészült épület-

együttessel egy új település született, amely a családra utalva az Eszterháza

nevet kapta. 1950. május 16-án Eszterháza felvette a Fertôd nevet, majd

szeptember 7-én a korábbi Eszterháza, immár Fertôd egyesült Süttörrel.

A kastélyban az avatást követôen  „Esterházy Fényes Miklós és tündérvilága”

címû multimédiás kiállítás is nyílt. A nagyszabású, 350 négyzetméteres, het-

venmillió forintból megrendezett tárlat elôször dolgozza fel és mutatja be a

kastélyt építtetô Esterházy Miklós herceg életét. Azt a mecénást és az eszter-

házai „tündérvilágot", amelyben a muzsikának és Joseph Haydn-nak kiemel-

kedô szerepe volt. A kiállításon a saját anyag mellett különbözô közgyûjtemé-

nyekbôl kölcsönzött, összességében mintegy 200 mûtárgy látható. Nem csak

a kastély saját gyûjteményébôl kerültek ki a kiállítási tárgyak, hanem más köz-

gyûjtemények is rendelkezésre bocsátották a témával kapcsolatos anya-

gaikat. A látványt díszletszerû, játékos megoldások és a barokk vígasságokat

megidézô animációk teszik teljessé.
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hiszen akusztikailag, zenetörténetileg is ez
felelne meg leginkább a daraboknak. Az
elsô lépések jól sikerültek, az ez évi együtt-
mûködést is inkább csak az idô rövidsége
határolta be, az, hogy késôn jelentkeztünk.
Ma már a két kastélynak a kiállítások tekin-
tetében közös a jegyértékesítése. Elsôsor-
ban a marketing területén tudunk együtt-
mûködni, kölcsönösen hirdetjük egymás
programjait.

❙ Feltételezem, hogy ez az együttmûködés
nem fejezôdik be az év végén, és a
Haydn-bicentenárium inkább csak egy
jó apropója volt a közeledésnek.

A Haydn-év nem akkor lesz sikeres, ha
ebben az évben sokan hallgatnak Haydnt és
teltházzal mennek a koncertjeink, hanem ha
sikerül felélesztenünk egyfajta érdeklôdést a
mûvei iránt. Mivel a Haydn-év alatt és utána
is nagy erôkkel szervezzük a 2011-es Liszt-
évet, továbbra is ott maradunk a régióban,
és egyúttal Haydn-t sem felejtjük el. 

❙ Lesz utóélete az idei emlékévnek? Van-
nak olyan kezdeményezések, koncertek,
amelyekbôl hagyományt kívánnak te-
remteni?

A Klassz-MR fesztivált mindenképpen foly-
tatni szeretnénk Fertôd–Eszterházán a
május 31-i évfordulóhoz közel, de igazán
azt találnánk szerencsésnek, ha a követ-
kezô években ezt már az osztrákokkal
közösen szervezhetnénk, és legalább az
évfordulóhoz közeli napokban jobban
összekapcsolódna a két kastély zenei
kínálata. Reméljük, hogy az a rengeteg
pénz és energia, amit a Haydn-évbe fek-
tetett az állam és az irodánk, abban térül
majd meg, hogy Haydn mûvei többet szere-
pelnek majd a hangverseny-repertoárban,
és talán kicsit szélesíteni is sikerül az ôt ked-
velôk táborát.

❙ Megalakult a Nemzetközi Liszt Tár-
saság.

Több hónapos jogi elôkészületek után
június 12-én Budapesten megalakult a
Nemzetközi Liszt Társaság. Erdôdy Orsolya,
a zenei emlékéveket koordináló KLASSZ
Zenei Iroda irodavezetôje elmondta: a
2011-es Liszt-év elôkészületei 2006 óta két
sínen mozognak: az egyik a jubileumi pro-
gram megtervezése, a másik pedig kezdet-
tôl arra irányult, hogy ezek az elôkészületek
intézményesüljenek, és ennek az érdeké-

ben jöjjön létre egy Nemzetközi Liszt Tár-
saság. Ez a szervezet összehozza a világban
mûködô számtalan nemzeti Liszt-társasá-
got, amelyek közül az egyik legaktívabb
éppen a magyar. 
A Liszt-év elôkészítése érdekében már a
2007-es németországi magyar évad kereté-
ben megrendezték az elsô Liszt-work-
shopot, amelyen akkor a szorosabb ér-
telemben vett hét Liszt-ország zenei
szakemberei, zeneakadémiai rektorai, a
nagy Liszt-múzeumok vezetôi és a zene-
szerzô életmûvéhez kötôdô jelentôs fesz-
tiválok igazgatói vettek részt. A Liszt-work-
shop köre folyamatosan bôvült, egyre több
országból csatlakoznak, jelenleg különbözô
csoportokban folyik a munka. 
A Nemzetközi Liszt Társaság elnöke Detlef
Altenburg weimari zenetörténész pro-
fesszor lett, a fôtitkára pedig Erdôdy
Orsolya, a KLASSZ Zenei Iroda irodavezetô-
je. – Az elnökség tagjait hét különbözô
ország delegálta, így maga a társaság is
leképezi a liszti örökséget, azt, hogy Liszt
Ferenc Európában mindenhol otthon volt –
tette hozzá Erdôdy Orsolya.

Pál Eszter
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Lejárt három éves mandátuma 

a Magyar Zenei Tanács (MZT) elnöké-

nek, Victor Máténak, és alelnökének,

Kovács Gézának, így a június 5-én

tartott közgyûlés az elmúlt három

év összegzése is volt. – Úgy tûnik, a

tagság elégedett volt a vezetéssel,

mert újabb három évre megválasz-

tottak minket – mondta el lapunk-

nak Victor Máté, aki hozzátette, a

héttagú elnökség összetétele mégis

változott, hiszen László Attila elnök-

ségi tag mandátuma nem volt meg-

újítható, így a helyére Wolf Pétert

választották meg.

Az alapszabály szerint a Magyar Zenei Ta-
nács elsôdleges feladata a hazai zenekultúra
érdekeinek társadalmi eszközökkel való
képviselete, s az elmúlt három évre visszate-
kintve ezekkel az eszközökkel hatékonyan
élt is a szervezet. – Részt vettünk különbözô
törvény- és rendelet-elôkészítésekben, szak-
mai véleményünkkel beleszóltuk az állam-
igazgatás mûködésébe, amelyet igyekeztünk
folyamatosan figyelemmel kísérni. Sôt,
mondhatjuk, hogy a tanács mostanra elérte
azt a rangot, hogy ha az államigazgatási intéz-
mények zenei kérdéssel kerülnek szembe,
már maguktól is hozzánk fordulnak szak-
véleményért. Az elmúlt években ez általában
jól mûködött – mondta a szervezet elnöke.
Victor Máté utalt arra, hogy az MZT komoly
szerepet játszott az elôadó-mûvészeti szerve-
zetek decemberben elfogadott törvényének
kialakításában is. – Mind az elôkészítés,
mind a pontos megfogalmazás folyamatában
részt vettek a szakértôink, s tulajdonképpen
sikerélménynek számít, hogy a kész törvény
több pontján tükrözôdnek az elképzeléseink
– mondta, majd hozzátette: – Gyorsan
reagált az MZT a szerzôi jogi törvény-
módosítás tervezeteire is, amelybôl talán a
közbelépésünknek is köszönhetôen sikerült
jó néhány kedvezôtlen pontot kiiktatni. Írás-
ban folyamatosan véleményeztük a média-
törvény különbözô, nyilvánosságra került

tervezeteit, s részt vettünk az ebben a tárgy-
ban januárban a parlamentben tartott meg-
hallgatáson is. Igyekeztünk tehát minden, a
zenei életet érintô intézkedésekben állást
foglalni.
A társadalmi eszközökkel való érdekképvi-
selet része a különbözô bizottságokban való
részvétel is. – Folyamatosan, újra és újra de-
legálunk tagokat a Nemzeti Kulturális Alap
zenei kuratóriumába, ahol szakmai oldalról
mi koordináljuk a javaslattevéseket. A Ma-
gyar Zenei Tanács elnöke automatikusan
tagja az UNESCO Magyar Nemzeti Bizottsá-
gának, és rengeteg alkalmi szakmai testület
alakul, ahol szakvéleményt kérnek tôlünk,
például színházigazgatói, zenekarigazgatói
álláspályázatok kiírásakor – mondta el Victor
Máté, aki hozzáfûzte: a Nemzeti Civil Alap-
programnál 2008-ban megpályázott és el-
nyert támogatásnak köszönhetôen még arra
is sikerült pénzt fordítani idén, hogy szakmai
programokat indítsanak. – Elôrehaladott fá-
zisban van a zene és a média viszonyát, illet-
ve a zeneoktatás helyzetét elemzô vitaanyag
megszületése, amelyek alapján ôsztôl vitafó-
rum sorozaton igyekszünk közös álláspontot
kialakítani, egyfajta közös gondolkodást el-
indítani ezekben a témákban, a zenésztársa-
dalom berkein belül. Ezen kívül elkezdtünk
foglalkozni a magyarországi hangverseny-
helyszínek felmérésével. Úgy gondolom,

vannak fehér foltok, tarthatatlan például,
hogy egy olyan zenei hagyománnyal rendel-
kezô városnak, mint Szeged, ne legyen
hangversenyterme.
Victor Máté személyében állandó képvise-
lete van a Magyar Zenei Tanácsnak a nemrég
megalakult Kulturális Ágazati Szakmapo-
litikai Tanácsban (KÁSzT) is, amely a kö-
zelmúltban tartotta alakuló ülését. A kultusz-
miniszter mellett mûködô tanácsadó
szervezet mûvészeti szakágában öt másik te-
rület – színház, irodalom, képzômûvészet,
tánc, film – mellett Victor Máté a zenei te-
rületrôl delegált tanácsadó. – A tanácsban a
törvények és rendeletek elôkészítését véle-
ményezzük. Az elsô ülésen a világörökség
magyarországi helyszíneit szabályozó tör-
vény elôkészítése kezdôdött meg, ennek a
koncepcióját Schneider Márta szakállamtit-
kár ismertette. Természetesen ennek a tör-
vénynek rengeteg kulturális vonatkozása
van, így nagyon helyes, hogy vitára bocsá-
tották. A következô ülésen elôre láthatóan a
Nemzeti Kulturális Alap mûködését vitatjuk
majd meg. Az új adótervezet ugyanis meg-
szüntetné azt a kulturális járulékot, amely az
alapját szolgálta az NKA által kiosztott pénz-
nek. Ezt az ötöslottó adóbevételének kilenc-
ven százaléka váltaná ki, amely nagyság-
rendileg körülbelül megfelel annak az
összegnek, amelyet eddig kulturális járulék-
ként szedtek be, sôt, még egy kicsit több
pénzt is hozhat az NKA-nak.
A Zenei Tanács nemzetközi tevékenységérôl
Schanda Beáta, a Nemzetközi Zenei Tanács
(IMC) alelnöke számolt be a közgyûlésnek.
A világszervezet – egy 2008-as felmérés
szerint – példaértékûnek minôsítette a Ma-
gyar Zenei Tanácsot, s ezért is kezdemé-
nyezte az idén februárban rendezett pomázi
konferenciát, melyen kelet-európai országok
különféle zenei szervezeteinek küldöttei
ismerkedhettek a magyar példával.
Új tag felvételérôl is döntött a közgyûlés. Vic-
tor Máté örömmel nyugtázta, hogy a Magyar
Könnyûzeneszerzôk és Szövegírók Egye-
sületével a szerzôi tevékenység szakmai
képviselete is megjelent a Zenei Tanácsban.

Bilkei Éva
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Szakmai érdekképviselet
civil eszközökkel
Az elmúlt három év eredményeit összegezte leg-
utóbbi, tisztújító közgyûlésén a Magyar Zenei Tanács

08-23  23.6.2009  9:25  Page 23



Egészen speciálisan használta ki a Magyar
Szimfonikus Körkép kínálta lehetôséget a
Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar,

április 23-án hazánkban elsôként látva
vendégül a nemzetközi zenei életben oly
szélsôséges vélekedésre okot adó Gilles Apa-
pot. A szólistáról szólt a koncert (a szó min-
den értelmében), mégis a zenekar volt a ha-
szonélvezôje. Gilles Apapról emlékezetes
olvasmány-élményem, a Miasszonyunk bo-
hóca jutott eszembe; a hegedûs a mindenkori
közönség zenebohóca. Elmondható róla: így
senki sem hegedül (ô az a koncertezô
mûvész, aki „asztalnál is megél”, sôt!). A
beharangozás, az ismertetô (a szólistáról írott
frappáns idézetekkel) próbálta elôkészíteni a
közönséget – de amit hallottunk, azt elôre
aligha képzelhettük el. Az egyik szerint
„istenáldotta tehetség, kétes ízléssel…”. Maga
az állítás elsô részével maradéktalanul
egyetértünk, a másodikat finomítani kell.
Mert korántsem csupán „ízlés”-rôl van szó. Az
ízlés szubjektív kategóriájának vannak/lehet-
nek társadalmi-történelmi gyökerei, Apap
„természetesség”-vágya azonban valami egé-
szen más: imaginárius jelentéssel bír, ami
mindvégig megmarad a saját értelmezésének.
Térben tájékozott, stiláris jártassága lebilin-
cselô – ugyanakkor az idô-kategóriát kizáró-
lag folyamatosságában képes értelmezni.
Mint egy színvak restaurátor, pillanatról-pil-
lanatra kiszámíthatatlan, hogy mit tesz pél-
dául egy Mozart-mûvel (a cadenzában vissza-
élve nemcsak a szerzô-adta szabadsággal, de
a hallgatóság toleranciájával is); – így viszont
e meghökkentô olyan provokáció eredmé-
nye, amelybe mint egyirányú utcába került.
Hasonlattal éve: nem akrobata, hanem kígyó-
ember; azzal a képességgel született, hogy
hegedûjével elvarázsoljon – közte és a hang-
szer között oly közvetlen a kapcsolat, mintha
olyan materiális dolgokkal, mint például
gyakorlás, kottaolvasás, memorizálás, soha-
sem került volna kapcsolatba. 
A Mozart-mûvet szentségtörés volt vele mû-
sorra tûzni – de zenekar ilyen mesterkurzust
alig kap az életben! Nincs az az értô analízis,
amelynek olyan bevilágító ereje lenne, mint
játékának, mellyel (részben poénkodva)
kommunikált a zenekarral: minden motívum
értelmet kapott a nagy egészben, s aligha
tagadhatjuk le, hogy amit az agogikákkal
csinált, az mindig elementáris, zsigeri élményt
adott. A külsôségek egy része még hasznos is:
amikor szólistaként a pódium másik oldalára
áll, óhatatlanul is galvanizálja a mélyvonós-
hangzást, s miközben körbejárja a vonósokat,
olyan akusztikai hallásgyakorlatra ad lehetô-
séget a hangszereseknek, amelynek a hatása
a késôbbiekben is érzôdni fog játékukon.

Játszva tanít – bár ez, így megfogalmazva,
távol esik egyéniségétôl. Játékával elérte,
hogy partnerei új szemmel, új füllel közelít-
senek a már ismerthez. És nincs az a vonós,
aki ne lesett volna el óhatatlanul is valami
mesterfogást, trükköt a nagy varázslótól.
Miasszonyunk bohócára visszatérve: kiválasz-
tottak szerepe az – de nem szomorú, ha
önként korlátozza saját életterét, aki tudása
alapján többre képes? Az igazi csodatévôk
tudják: képesek csodákat tenni. Apap meg-
elégszik a felszíni jelenségekkel (miközben
játéka egészen másról tanúskodik).
Diplomatikus választás volt e koncertre kar-
mesternek Kovács Jánost kérni fel, aki mind-
végig ura volt a helyzetnek: humorral vette
Apap poénjait, de arra mindig ügyelt, hogy az
ô elképzelése is érvényesüljön (leszámítva a
G-dúr versenymû kadencáit). Arra külön
ügyelt, hogy ne együtt köszönje meg a
szólistával a tapsot.
Vélhetôen a közös próbák hatása érzôdött
már a nyitó mûsorszámon is (Ligeti: Régi ma-
gyar társastáncok), amelybôl stilizált-rokokó
népi idillt varázsoltak, a szünet után Bartók 2.
rapszódiája esetében kamatozott a szólista
népzenei érdeklôdése és stílusismerete –
ezúttal a csiszolt Dávid-szoborról derült ki,
hogy milyen nyersanyagból készült. Enescu 1.
román rapszódiája vitális elôadásban csendült
fel. A befejezô mûsorszám, Liszt 2. magyar
rapszódiája hallatán néha az volt az érzésünk:
már-már elhalványultak azok a metrikus
keretek, amelyek keretében képesek kifejteni
hatásukat a zenei poénok, amelyekre ezúttal
túlságosan is kihegyezték az interpretációt. 
Ebben az évadban sok új oldaláról mutatko-
zott be a Magyar Telekom Szimfonikus Zene-
kar. Ez az est örökre felébresztette Csipke-
rózsika-álmukból a játékosokat. Csak nehogy
feladják önazonosságukat, mindazt, ami
korábban is értékesként a sajátjuk volt.

* * *

Elôrelátóan tervezte április 25-i koncertjét a
Zuglói Filharmónia – Szent István Ki-

rály Szimfonikus Zenekar, 18 órai kez-
dési idôpontot választva. A Magyar Szim-
fonikus Körképbeli idei szereplésükön –
híven a korábbiakhoz – a Szent István Király
Oratóriumkórus is fellépett, valamint a Szent
István Király Zenemûvészeti Szakközép-
iskola nôikara. Mûsorukat a személyesség
jegyében állították össze: az elsô részben
Záborszky József Virágvasárnapi passióját
adva elô (szólisták közremûködésével), a
második részben pedig Dvořák IX., Újvilág-
szimfóniáját szólaltatták meg, mintegy füg-
gelékként a február 28-i Dvořák-maraton-

hoz, melyen ebben az évben nem vettek
részt.
Záborszky József életmûvébôl épp az
„István”-együttesek a legismertebbek – szép
gesztus, hogy legutóbb csaknem egy évtizede
megszólaltatott passiójával ismét emlékez-
tetnek arra, hogy az együttes-alapító mester
egyúttal zeneszerzô is. Utóbb megbizonyo-
sodhattunk róla, hogy a mûsorközlô Zelinka
Tamás találó szót választott, amellyel jelle-
mezni lehet a mûvet: hangfolyam. Ebben rej-
lik speciális nehézsége; a több mint egy
órányi terjedelem intellektuálisan áttekint-
hetô, szövegében végiggondolható, de a ze-
neileg leginkább „végigjátszás” jellemzi a
hangszeres szólamokat. A latin szövegû
mûben (magyar feliratozás jóvoltából szóról-
szóra követhettük; bár némely nyelvi fordula-
tok ugyancsak meglepôek voltak; pl. „ke-
resztre vele”) hömpölyög a történet, a kórus
többfunkciós, a fôbb szereplôk dramatizáltan
szólalnak meg. A felidézett történet moz-
zanatai már-már illusztratív zenei megje-
lenítést kapnak, különbözôségük mentén
alakul a nagyforma. Az énekszólamokkal
együtt haladó zenekari szólamok néha
nehezítik az ideális arányok kialakítását; de az
atmoszférateremtô zenekari hátteret sem köny-
nyû túlénekelni. Ménesi Gergely a „pátyol-
gatós” karigazgatók/karmesterek közé tar-
tozik; a passióban elsôsorban az énekesekkel
törôdött, s a hozzájuk csatlakozó mindenkori
obligát szólamokkal. A vonóskart dicséri,
hogy magárahagyott perceiben is igyekezett
helytállni. De már a passióban megfigyelhet-
tük a vonószólamok közti jelentôs eltérést: a
II. hegedû szeret diszkréten a háttérbe húzód-
ni, a brácsa csak a szólisztikus helyeken
jeleskedik (de akkor igen), az I. hegedû várja,
hogy ráirányuljon a figyelem reflektora, míg a
mélyvonósok öntudatos dinamikájukkal tûn-
nek ki. A nagybôgô szólam – mint ennek a
szimfóniában is szép példáját adta – remek
erôkbôl áll; nemcsak hajlékonyan-mozgé-
konyan játsszák szólamukat, hanem funkciós
érzékenységük is mindenkor kihallható.
Érdemes lenne több figyelmet szentelni a
pontos indításokra!
Ménesi Gergely alapos mûismeret birtokában
kiválasztott szólamokkal törôdik – s bátran
magára hagyja a többit. Veszélyes ez a mód-
szer; de hatékonysága növelhetô, ha idôrôl-
idôre gondoskodik egy-egy közös együtt-
indulásról. Amikor az elhanyagolt szólamok
is nemcsak „egyszerre lépnek” a többiekkel,
hanem együtt is lélegeznek (továbbmenve:
lélegeznek, nemcsak szinte lélegzet-vissza-
fojtva tartják a tempót). A kiválasztott szóla-
mokkal való törôdés egyébként leginkább az
Újvilág-szimfónia II. tételében bizonyult
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hasznosnak: csodálatosan kidolgozott
fúvósállásokat hallottunk, olyan gyönyör-
ködtetô hangzás-arányok szólaltak meg, ami-
lyenekkel ritkán találkozni. (Az érem másik
oldala: néha korántsem érdemüknek
méltánytalanul billenhet az arány.) A nagylét-
számú zenekar esetében maximalizmusnak
tûnhet a differenciált arányosítás számon-
kérése – de épp a nagy mûgonddal játszott
szólók és hangszercsoportok szólóállásai
sejtetik: érdemes tovább emelni az igényszín-
vonalat. Oly módon, hogy valamennyi hang-
szeres fontosnak érezze szerepét a tervezett
nagy egész kialakításában, tehát szívvel-
lélekkel vegyen részt az elôadásokban. Ener-
gia-tartaléka van az együttesnek, ezt bizonyí-
totta a ráadás, melyben a szláv tánc
indokolatlanul gyors tempóját a fárasztó pro-
gramot követôen is gyôzték.
Nem lehet nem szólni arról a jelenségrôl,
amely az „istvánosok” számára talán ter-
mészetes, de tágabb viszonylatban aligha: a
muzsikus és zenekedvelô utánpótlás-nevelés
terén csodálatos munkát végeznek a zenei
élet neves és névtelen „háttérmunkásai”;
véletlenül se fordul elô, hogy kisgyerek akár
csak megnyikkanjon! A családi zenehallgatá-
sok gyakorlata meghozta eredményét, álta-
lánosítva elmondható: az apróságok önként
„viselkednek”. Elôttem az egyik énekkari tag
két csemetéje ült, felnôtt-társaságban. A kisfiú
végig figyelt, húgát pedig, amikor belefáradt a
muzsikába, lekötötte a látvány: tekintete el-
idôzött a karmesteren, egyik-másik muzsiku-
son, s néha körbejárt a termen. A gyermek a
felnôtt-környezetben ösztönösen tapasztala-
tokat gyûjtött, gyakorolta magát abban, ami
felszólításra kevésbé hangulatos: a megfigye-
lésben. Hasznosan töltötte az idôt – miköz-
ben csupáncsak jól érezte magát, szerettei tár-
saságában.  

* * *

Furcsa, zavarbaejtô Mendelssohn-estet hall-
hattunk az Operaházban április 28-án. Az
elôzô esti programot játszotta el ismét a
Budapesti Filharmóniai Társaság Zene-

kara, Pier Giorgio Morandi vezényletével: a
Hebridák-nyitányt, Lendvai József szólójával
az e-moll hegedûversenyt, befejezésül pedig
az A-dúr, „Olasz” szimfóniát. Az elsô részben
mintha átértékelték volna a szerzôt, ami az
ismert mûvek esetében azzal járt, hogy nél-
külöznünk kellett megannyi szépséget, ame-
lyekhez hozzászoktunk. Ennek elsôdleges
oka a kevéssé elhitetô erejû tempóválasztás-
ban rejlett. A Hebridák-nyitány nem jelentett
több élményt, mint színvak beszámolója egy
impresszionista kiállítás után. Szólt minden –

de egy hangosbemondó géphangjának érzé-
ketlenségével. Folytatódott a csalódás,
amikor a kétségkívül rendkívüli tehetség
Lendvai József lépett színre. Tény, korántsem
lehet könynyû, ki tudja, hányadszor játszani
el ugyanazt a darabot. De hát az elôadó-
mûvészet errôl szól!  Az eredmény ezúttal:
lejátszotta. Szójátékkal oldva a kemény
értékelést, közben valóban „lejátszott” volna
megannyi konkurens szólistát, elképesztô
hangszertudásával. Csak épp a darab veszett
el idôközben, bár abban leginkább a
karmester a vétkes. Persze, ôt is meg lehet
érteni: kapott egy valóban jól felkészült
zenekart, akik azt csinálták, amit csak akar –
sajnos, ô nem a darabra fókuszált, hanem a
képlékeny anyaggal való foglalkozásban tel-
jesedett ki mûvészi munkája. Hajtotta a tem-
pót – de amikor nem a tempót, akkor a
zenészeket; mintha mindig a következô
hangra, motívumra akarta volna irányítani a
figyelmet. Márpedig Mendelssohn mûveiben
nagyon nagy jelentôsége van a jelenidônek, a
pillanatnak. Felszínes volt a produkció, nem
pedig könnyed - itt elsuhantak egymás után a
formarészek, anélkül, hogy maradandó
akusztikus emléket hagytak volna. Morandi
széles mozdulatokkal dirigált – más szerzôk
zenéjénél mennyire helyénvalóak lennének!
– gesztusaival lesöpörte az olyan apró, ké-
nyes-érzékeny hangdíszítményeket, amelyek
tündértánc-karakterrel jelennének meg, és
követhetetlenné tette azokat a nyugodt hang-
okat, amelyeknek nem az indítása, nem is a
továbbhaladása, hanem maga a teste jelen-
tené az élményt (ilyen hangok füzérébôl
alakulnak a felejthetetlen lassú melódiák!). A
zenekar nem kapott semmi kivitelezhetetlen
feladatot – talán még élvezte is néha az
anakronisztikus „vadulást”. Szerencsére néha
a muzsika volt erôsebb: ellenállt, s adekvát
léptékre késztette az elôadókat. A rezesek
bizonyultak a legnehezebben eltávolítható-
nak a kedvelt-megszokott tónusoktól, karak-
terektôl.
Morandi másik mulasztása úgyszintén a
zenekar jó felkészültségével magyarázható: a
melódia-centrikus dirigens gyakran engedte
meg magának, hogy a dallamjátszókkal
törôdjön (ugyan, minek rajzolni az áradó dal-
lamívet ennek a csellószólamnak, amely alig
várta már, hogy megformálhassa a gyönyörû
szólisztikus helyet?!) – ahelyett, hogy kézben
tartotta volna a kísérôszólamokat, akik –
kevéssé kárhoztathatóan – amikor teljesen
magukra maradtak, bizony, a kelleténél jelen-
téktelenebbül játszottak. Lehetett volna gon-
doskodni ritmikus tartásról, s érdemes lett
volna kidolgozni a partitúrából nyilvánvalóan
kitetszô váltásokat. Amikor változik a faktúra,

változik a hangvétel, hangulat – magától is, de
mennyivel hatásosabb, ha megtervezetten! A
IV. szimfóniára elcsitultak a kedélyek –
közelített a szokott mederhez a hangzás. És
bizonnyal az elsô részben talaját-vesztett hall-
gató is sokat edzôdött… S bár a legjobb indu-
lattal sem mondható átéltnek az elôadás, a
meglévô mûismeret segítségével talált magá-
nak gyönyörködnivalót. 

* * *

Ismét szép sikerrel lépett fel a Magyar Szim-
fonikus Körkép sorozatban vezetô karmes-
tere irányításával a Duna Szimfonikus Ze-

nekar. Minden alkalommal megcsodálom azt
az atmoszféra-teremtô igényt, amelynek
köszönhetôen hasonlóan intenzív hangzást
kívánnak létrehozni a Bartók Béla Nemzeti
Hangversenyteremben, mint otthonukban, a
Duna Palota színháztermében. Tehát, nem a
játék-mechanizmusukat ismétlik a megválto-
zott hangzástérben, hanem adekvát hangzás-
kép kialakításán fáradoznak. Siker koronázza
ezt a vállalkozást; legfeljebb annyiból lenne
érdemes finomítani az arányokon, hogy –
„bemérve” immár a tôlük telhetô maximumot
– a tetôpontoknál se tûnjék kevésnek a kul-
turált hegedû-hangzás (nem tôlük várnék
erôltetett dinamikát, hanem a harsány reze-
sektôl némi visszafogottságot; s akkor még-
inkább robbanna a csúcspont!).
Érdekes (kicsit „vegyes”) mûsorral jelentkez-
tek: a sorozatban kritériumként szereplô
20–21. századi magyar mûnek Kovács Zoltán
invenciózus kompozícióját választották. A
Vae victis! tetszetôs, akár elsô hallásra meg-
találja utat a hallgatóságához. Frappáns,
hiszen lehet önmagáért is szeretni – ugyan-
akkor, több-kevesebb zenetörténeti ismeret
birtokában ki-ki felfedezhet olyan szálakat,
utalásokat, amelyek jóvoltából szervesen tar-
tozik a hazai zeneirodalmi vonulatba. Nyil-
vánvalóan tudatos az utalás Bartók Con-
certójára (és/vagy Sosztakovics Leningrádi
szimfóniájára), s megannyi olyan szegmensre
ismerhetünk rá, melyek korántsem idézetek –
csupán a zenei nyelv választékos-ismert for-
dulatait alkalmazzák. Méltán aratott sikert. A
mûsor Silvestre Revueltas Sensemayá címû
kompozíciójával folytatódott, melyben jól
érvényesült az együttes dinamikus játéka. A
ritmusképletek éltek, a hosszabb-rövidebb
szegmensek mindig megformáltan csendül-
tek fel. Picit az volt az érzésem, kiszabadult a
palackból a szellem; önfeledten „vadultak”,
élvezve a dinamikai lehetôségeket. Tették
mindezt biztos szólamtudás birtokában – s
hiszem, hogy könnyebb az ilyesfajta túlzások-
ból lefaragni, mint (másik szélsô végletként)
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életre kelteni a kottaképet mechanikusan
megszólaltató szólamokat. A harsányság je-
gyében folytatódott a program Liszt Halál-
táncával. Oravecz György játszotta a szólót,
kiváltképp a szólisztikus részleteket dolgozva
ki; a kísérettel nemigen próbált kölcsönös
kapcsolatot kialakítani. Deák András gondos
irányításának köszönhetôen zökkenômentes
volt a produkció, néhány belépés apró pon-
tatlanságaival.
Az est második felében – miként a Szent Ist-
ván Király Szimfonikus Zenekar a közel-
múltban – Dvořák-mûvet választottak; így tel-
jesedik ki a maraton, az egy napba be nem
sûríthetô eseményekkel. A IV. szimfónia
megszólaltatása nem egyenletesen tudta
ébren tartani a figyelmet, de tény, hogy sok
szép részletben gyönyörködhettünk. Amikor
„leült” az elôadás, akkor elkalandozott
figyelmünk, de csakhamar visszatérített a
muzsikához egy-egy érdekes-új tematikus
terület. 
Deák András irányításával biztonságban
érezhetik magukat a játékosok: alapos mûis-
meret birtokában pontos beintésekkel moz-
dulatai nyomán követhetô a tételek menete.
Dicséretes, hogy sohasem foglalkozik oly
intenzíven valamely szólammal, hogy a töb-
bieket el kellene hanyagolnia; osztott
figyelmének köszönhetôen aligha érezheti
magát valamely szólam elhanyagoltnak. Ami
a hangzásképnek jót tenne (hosszú távon), az
a még részletezôbb dinamikai differenciálás –
most viszont örülhettünk a jól végzett munka
eredményeképp létrejött teljesítménynek, s
ebben osztoztak velünk a muzsikusok is. Bír-
ták erôvel-energiával és figyelemmel a rá-
adást is, Delibes Coppéliájából a Csárdást.
Szívesen adták – szívesen hallgattuk.
A Tavaszi bérlet 6. elôadása volt ez a koncert
– s a népes közönséget elnézve felmerült a
gondolat: érdemes lenne olvasnivalóval is
kedveskedni a hallgatóknak, kiváltképp,
amikor ritkaságok (érdekességek-újdonsá-
gok) is szerepelnek a mûsoron. Ha már
egyszer a Magyar Szimfonikus Körkép e te-
kintetben mostohagyerek a MüPa egyébként
hasznos-értékes információs anyagokban
korántsem szegény kínálatában…

* * *

Értékes programot kínált a Mesterbérlet május
5-i estjén hallgatóinak a MÁV Szimfonikus

Zenekar. Bartók-mûvek (a Két portré,
valamint A kékszakállú herceg vára) keretez-
ték a népszerû Csajkovszkij-mûvek csokrát
(Andante cantabile, Noktürn, Variációk egy
rokokó témára). A nyitótétel szólóját Stuller
Gyula játszotta, aki késôbb az est folyamán

mindvégig a koncertmester funkcióját töltötte
be, a Csajkovszkij mûvek szólistája a sztár-
vendég Perényi Miklós volt (az ô neve jelent-
hette a legnagyobb közönségcsalogató
„húzóerôt”), az egyfelvonásos szerepeit
Wiedemann Bernadett és Kálmándi Mihály
énekelte, a dirigens Takács-Nagy Gábor volt.
Az utóbbi évek vonóskari nevelômunkájának
eredményét mérhettük le az est folyamán – s
nyilván a neves szólisták is inspirálóan hatot-
tak a zenekari vonósokra. Kétségkívül
felkészült elôadók kidolgozott produkciója
került közönség elé. Itt kell megjegyezni,
hogy mennyire kétélû az a – részben
kényszerbôl – kialakult gyakorlat, hogy
zenekarok köré szervezôdött a hallgatóság.
Amennyire hasznos, hogy kialakul egyfajta
kapcsolat, amelyet erôsít a törzsközönség
feltérképezhetô igényét kielégítô mûsor-
összeállítási gyakorlat, olyannyira szomorú,
hogy célszerû csupán mérsékelten tágítani a
kínálat skáláját, mert a drasztikus újítás meg-
bosszulhatja magát. (Habár, van ellenpélda is
– talán kivétel, amely erôsíti a szabályt? –:
felejthetetlen az a Schönberg Hegedûverseny,
amelyet épp a MÁV Szimfonikus Zenekar
közönsége fogadott vastapssal. Tanulságos
lehet ez a fogadtatás olyan meggondolásból
is, hogy nem mindig hasznos túl-didaktizálni
az elôkészítést, s aggályoskodva kímélni a
szokatlantól a közönséget; érdemes hagyni
hatni az értékesnek vallott mûvet – s ha méltó
az elôadás, a hatás nem marad el!) Tágabb
perspektívából pedig még ennél is szomo-
rúbb: a rendszeres hangversenylátogatók
közül csak kevesen kísérik figyelemmel a
bérletük kínálatán kívüli eseményeket. Bérlet
ide, bérlet oda – ez a program teltházat
érdemelt volna a MüPában!
Az egyvégtében, szinte ciklus módjára játszott
Csajkovszkij-mûvek méltán arattak nagy si-
kert; ez egyben a hála és köszönet jele is volt,
amiért az eme közegben ritkán hallható
Perényi Miklós játékában gyönyörködhet-
tünk. A lelkesedés jutalma ráadás Bach-tétel
volt.
Stuller Gyula éteri tisztasággal szólaltatta meg
az Ideális arcképet – a Torz esetében a ka-
rakterizálás diszkrétre sikeredett. Ugyanez a
tendencia az egyfelvonásos esetében úgy
jelentkezett, hogy a színekben (hangszí-
nekben) részletezôen kidolgozott elôadás
adós maradt a zenei struktúrában megkom-
ponált feszültségekkel. Wiedemann Berna-
dett egészen az ötödik ajtó nagy C-dúr
akkordjáig érthetô szövegmondással énekelt,
a késôbbiekben problémát jelentett a szöveg-
értés. Elképzelhetô, hogy tudatosan karakter-
izálta ily módon Judit „talajvesztését”, amikor
értelem és érzelem kettôssége helyett inkább

az indulatok motiválják. Kálmándi Mihály
visszafogottságával sokat kockáztatott; jel-
legtelen kezdés után (melybôl aligha
alkothattunk képet a Kékszakállúról) szinte
csak a régi asszonyok jelenetében mutatko-
zott meg hallhatóan, igazi formátumában. A
MÁV Szimfonikus Zenekar nagy rutinnal ren-
delkezô, érzékeny kísérô - ám leginkább
áriák vagy együttes számok viszonylatában.
Ôk az egyfelvonásost óhatatlanul
nagylélegzetû zenekari mûként élték meg,
tehát az énekesre-figyelô gesztusra csak
ritkán maradt energiájuk. Igaz, Takács-Nagy
Gábort is (aki korábban fôként régebbi
korok, kisebb apparátusra szánt mûveit szok-
ta vezényelni) lekötötte a partitúra, s
maradéktalanul megbízott az általa
elhanyagolt énekesekben. Ez eredményezett
néhány kínos pillanatot (ami szerencsére csak
mûismeret birtokában tûnt fel), de
összhatását tekintve olyan elôadás jött létre,
amely kiválóan alkalmas a mûvel való
ismerkedésre. 
A nagy élmény azonban rendre elmaradt; a
vér-motívumot oly „természetesen” jelenítet-
ték meg, hogy – miként a horrorfilmek
extrém látványvilága – szinte hatástalan ma-
radt; a vakító fény-akkord is inkább csupán
nagyon hangos volt. Leíró-illusztratív inkább,
semmint átélhetô. Igaz, a szólistákat is
énekes-teljesítményként értékelhetjük legfel-
jebb, mert a szólammal való azonosulás, a
belefeledkezés mozzanatai ezúttal
(kiváltképp Kékszakállúnál) elmaradtak. Már-
pedig, ha nem elhitetô erejûek a szimbolikus
misztériumjáték gesztusai, akkor marad az
abszurd sztori – itt pedig jó esetben
korántsem errôl van szó! Kénytelenek
vagyunk tudomásul venni: a sok-stílusú
zenélés világában a bartóki zene hangzása
immár klasszicizálódott – s ahogy a szokatlan
veszített furcsaság-érzetébôl, úgy csökken a
„megfejtésére”, az értelmezésre-értésre
irányuló szándék az elôadók részérôl. Már-
pedig ez a kiüresedett-formális Bartók-játék
veszélyét rejti magában. Szerencsére mindig
voltak-vannak ihletett mûvészek, akik egy-
szeri produkciójukkal ráébresztik a muzsiku-
sok sokaságát a rejtett (s gyakran rejtve
maradó) értékekre – s ilyenkor új lendületet
kap a zene belsô összefüggéseivel való
foglalkozás. Bartók esetében, lévén világ-
méretben is egyedülálló analitikus irodalma a
szerzô csaknem egész oeuvre-jének, ez
korántsem bizonytalan vállalkozás!

* * *

Békés-bágyadt Brahms-Britten est: így jelle-
mezhetô röviden a Nemzeti Filharmonikusok
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Klemperer-bérletének május 6-i estje. Az
Óbudai Danubia Zenekart, a Nemzeti
Énekkart és a Magyar Rádió Gyermekkórusát
Antal Mátyás vezényelte. Meglepôen gyér
érdeklôdés – meglepôen indifferens elôadás.
Brahms remeke, a Variációk egy Haydn-
témára kidolgozottan, ám lélektelenül szólt; a
karmester láthatóan nem kívánt ott és akkor
formálni, irányítani a mû (egyes szakaszai-
nak) felépítését. Ami zavaró momentumnak
hatott, az a furcsa formai „árnyalás”; ezúttal
ritkán hallottunk plasztikus indulásokat, vilá-
gos cezúrákat. Márpedig az 5 + 5 ütemes té-
madallam eleve izgalmas tud lenni, amennyi-
ben az elôadók jól tálalják! Néha szinte
elmosódtak a variációkon belüli szerkezeti
elemek, kontúrról kizárólag a hangszerelés-
bôl adódó hangszín-váltások gondoskodtak.
Csak a tétel vége emelkedett meg (igaz,
hatásosan!) – de ez szolíd kárpótlás volt az
erôtlen-enervált, ily módon hosszadalmasnak
tûnô elôzményekért. Csalódást okoztak ezút-
tal a kórustételek is: Brahms Schicksalsliedje
és a Nänie elidegenített objektivitással, sze-
mélytelenül szólt. Tehát, hiányzott a brahmsi
intenzitás (mélység és magasság), s ezt az
alap-érzést nem tudták feledtetni a leg-
szebben megoldott zenekari szólósztikus
részletek sem (pedig voltak, helyiérték-rang-
gal, szép számban). A Britten-félidô a szerzô
utolsó befejezett mûvével kezdôdött (Óda az
érkezôhöz), melyet – miként a két Brahms-
kórus esetében – gondolatilag egybekompo-
nálva követte a 150. zsoltár. Ez utóbbiban a
gyermekkórus hangszíne jelentett üdítô új-
donságot, s mintha a 7/8-os metrum óhatat-
lanul is pezsdítô hatást gyakorolt volna. Az est
fénypontja a Variációk és fúga egy Purcell-
témára címû örökzöld volt. Perfekt szólam-
tudás birtokában ez a mû nem téveszti el
hatását; ez történt most is. Tehát, voltaképp
ugyanarról van szó (csupán fokozott mérték-
ben), mint ami a Brahms-variációk esetében
történt: hatott a hangszerelés. Amikor szó-
lista-szituációba került, felébredt Csipkerózsi-
ka-álmából valamennyi zenekari tag: gyö-
nyörködtetôek voltak a lassú dallamok, s
hangulatok-karakterek sokaságát sorjáztatták
az élénkek. Itt érvényesült igazán a Nemzeti
Hangversenyterem pompás akusztikája; a
hangszínjáték térélményt is nyújtott. (A ko-
molykodóan is mosolyt fakasztó tuba-szó-
lamra sokáig fogunk emlékezni, csakúgy,
mint a mindig igényesen kidolgozott fuvola-
szólamokra és a szólistaként a figyelem
reflektorfényében magáratalált oboa-dallam-
ra.) A lebilincselô hangszerparádét követôen
a fúga külön magaslatra került (ez tudatosnak
tûnt, visszarímelésnek a Brahms-variációk
hasonló interpretációs koncepciójára). Nem

véletlen, hogy ráadásnak ez a zárószakasz
került megismétlésre.
Közben, de fôképp utána azon kellett elgon-
dolkodnom: néha a könnyû a nehéz? Ha
nincs megoldandó feladat, koncentrációt
(erôfeszítést) igénylô tennivaló, akkor tétjét
veszti a játék? S amikor nem igényelnek nagy
odafigyelést az elôadók, akkor a karmester
szinte feleslegesnek érzi magát? Pedig lett
volna tennivaló mindenkinek. Ha maguktól
nem jut eszükbe, akkor a dirigens dolga lett
volna, hogy rácsodálkoztassa az elôadókat
mindarra a szépségre, ami nekik köszönhe-
tôen kel életre. Mert a közönség csak azt hall-
hatja, ami megszólal, s a kölcsönös „tudjuk,
mirôl van szó” hallgatólagos egyetértése
aligha jelenthet esztétikai élvezetet. Évad-végi
fáradtság? Nem jellemzô egyébként a remek
együttesekre. Tehát, talán a magától-értôdés
téveszthette meg ôket; ezzel menthetô-ma-
gyarázható, hogy pillanatnyilag mintha
megfeledkeztek arról: a zenei reprodukció
sohasem lehet passzív; minden egyes meg-
szólaltatás egyben produkció is! Ettôl tekint-
hetô az interpretáció elôadómûvészetnek.

* * *

Május 15-én a Palota-bérlet befejezô koncert-
jeként került sor az Óbudai Danubia

Zenekar Beethoven-estjére. A szólista Frankl
Péter volt, beugrásként a karmesteri feladatot
Gál Tamás látta el. Beethoven-est, végre – a
kétségkívül gazdag és változatos fôvárosi
kínálatban szinte ritkaság-értékûnek mond-
ható. Persze, idén Haydn Év van – de majd
jövôre lesz Beethoven-maraton is. Addig is
hallhattuk a 3. Leonóra-nyitányt, a G-dúr zon-
goraversenyt és a II. szimfóniát.
Beethoven évszázados léptékkel mérhetô
népszerûségét szinte magától értetôdônek
tekintjük – amikor szerzôi estjét halljuk,
óhatatlanul is belegondolunk, mit is jelent az
elôadók újabb generációinak. A Danubia
számára: problémamentes játszanivalót – ami
viszont csak részben állja meg a helyét. Ebbôl
a szemléletbôl az derült ki, hogy mennyi az
ami e muzsika mélységébôl-magasságából
belefér a játékosok „látómezejébe”. Techni-
kailag a szólamok nyilvánvalóan (tekintsünk
el nagyvonalúan a gikszerektôl). Ami ezúttal
nem: az a tételek, illetve a ciklusok nagyfor-
májának arányos felépítése. Menthetô ez az
alkalmi vendégkarmester tényével – de két-
ségtelen, hogy ezúttal keveseknek volt szív-
ügye a mûsor. 
A szólistának mindenképp (ô már csak
olyan!), ô – ki tudja hányadszor – megmártó-
zott az érzések-hangulatok kavalkádjában,
miközben idôrôl-idôre kényszeredetten alkal-

mazkodott kísérôihez. Leginkább pergô futa-
mai esetében jelentett problémát, hogy ha
együtt indult és együtt is akart megérkezni a
zenekarral, rendre kénytelen volt megtörni a
könnyed-gyöngyözô passzázsok ívét. Játéká-
ból már-már letûnt kor szépségideálja üzent,
olyan koré, ahol sokkal magától-értetôdôbb
volt a klasszikus szépségideál.
A zenekar játszott, a karmester pedig hagyta.
Pontosabban, gyakran rájuk-hagyta az össz-
hangzást. Ami azért nem volt minden esetben
szerencsés, mert részlet-szépségek mentek
veszendôbe, amelyek megszólaltatása pedig
aligha jelentett volna problémát az együttes-
nek. Viszont, vannak olyasmik, amik csak ak-
kor válhatnak hangzó valósággá, ha a „köz-
ponti akarat” igényli, megkívánja. Gál Tamás
többnyire csak „terelte” muzsikusait, figyelve
az érzékeny-problémás helyekre; olyankor
szinte igazságtalan megkülönböztetéssel bánt
egyik-másik szólammal. Az est folyamán elsô-
sorban az elôadókkal foglalkozott. Háttérbe
került így mindaz a lehetôség, amely a
nagyformák viszonylatában csak karmesteri
irányítással valósulhat meg. Ügyelt a pontos-
ságra, a belépésekre, sôt, a fafúvósokkal
egyetértésben az artikulációs kidolgozottság-
ra. Elsikkadtak viszont a „miértek”; a furcsa
hangnemi „zökkenôk” értô-megformált meg-
jelenítése, a különbözô hangsúlyok értelme-
zettsége. Vagyis, inkább a színek, semmint a
feszültségek viszonylatai tûntek megoldott-
nak. Gyakori-rendszeres együtt-munka ese-
tén minden bizonnyal másképp „súlyoz”;
kevesebb (vélhetôen lelkesítônek szánt) tü-
kör-mozdulattal, felesleges animálással, és a
mindenkori ideálisnak tartott hangzás-
arányok maradéktalan megvalósítására való
törekvéssel személyesebb hangot tudott
volna kihozni a zenekarból. Hanyagolta
például a mélyvonósokat; akik ilymódon
elanyátlanodva, még akkor sem ébredtek
öntudatra, amikor náluk volt a dallam (pedig
tudták; erre vall megformált, ám korántsem
tematikus igényû tónusuk). A hegedû(sö)k
pedig nehezen élték bele magukat abba, a
helyzetbe, hogy nem ôk viszik a prímet… Vit-
ték akkor is, ha ezáltal elnyomták tematikus
anyagot játszó partnereiket; majd amikor
ismét hozzájuk került az irányítás, helyreállt a
világrend. 
Kockáztatni többféleképp lehet; felelôtlenül,
annak tudatában, hogy „legfeljebb nem jön
össze”, vagy mindent „egy lapra” téve fel,
amikor a maximalizmus ad hajtóerôt. Ez utób-
bi esetben mindenki intenzív jelenlétének
köszönhetôen „zárul az áramkör”. Minden
pillanat megtalálja a helyét az idôfolyamban,
minden szólam a gazdag zenei szövetben.
Kiválthatja az ehhez szükséges lelkesedést a
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játszanivaló, a közremûködô partnerek, a
helyszín, az esemény… bármi. De ennek
hiányában marad valami hiányérzet a hall-
gatóban, s a végsô mérleg nem adhat pozití-
vabb értékelést, mint hogy kellemes este volt.
Ami csak akkor kevés, ha érzôdik: kevésen
múlt, hogy nem lett intenzívebb is az élmény.

* * *

Május 16-án beigazolódott a Pannon Filhar-

monikusok – Pécs idei MüPa-bérletének
címének létjogosultsága: a hangzatos „A
tavasz megszentelése” korántsem hatásos kö-
zönségcsalogató csupán. A zárókoncert befe-
jezô mûsorszámával, Sztravinszkij: Le sacre
de printemps-jéval koronázták meg buda-
pesti szerepléssorozatukat (természetesen
városuk közönségét is részesítették ebben az
élményben). Ez a koncert volt egyben a Ma-
gyar Szimfonikus Körkép záróestje is – abban
a minôségében is helytállt.
A hangverseny több szempontból is „cres-
cendo-formát” követett; mind az elôadói
apparátust, mind a darabok terjedelmét te-
kintve az egyre nagyobb felé haladt – és
arányaiban követte ezt a tetszésnyilvánítás is.
Hamar Zsolt vezényletével a zenekar 16
játékosa szólaltatta meg Szôllôsy András III.
concertóját (NB., a rövid ismertetést tartal-
mazó szórólapon is érdemes lenne hibátlanul
közölni a szerzô nevét!), hatásosan kifeje-
zésre juttatva az elégikus életérzést, ám a sö-
tét alaptónus csak nyomokban volt érezhetô.
Összefügghet az azzal a ténnyel, hogy ezúttal
nyitódarabként szerepelt a mû – márpedig
kevés olyan funkció van, amelyre annyira
alkalmatlan lenne, mint a „bejátszás” (a kö-
zönséget illetôen: a ráhangolódás). A mûsor
egészének felépítését tekintve, érthetô, bár
csupán az elôadás színvonala tudott meg-
gyôzni ennek az összeállításnak a létjogosult-
ságáról.
A folytatás B-dúrban szólt: Michael Haydn
egytételes Concertinójával és Mozart Fagott-
versenyével, Milan Turkovic szólójával. A 70
éves mûvész játéka arról gyôzte meg hallgató-
ságát, hogy korántsem kényszerpályaként
választotta a dirigálást a hangszerjáték mellé.
Jó iskola volt számára a Concentus Musicus
Wien – és az is hasznos, hogy egyidejûleg vett
részt historikus és modern hangszereken ját-
szó kamaraegyüttesekben. Könnyed-virtuóz
technika, kamarazenei érzékenység – bizo-
nyára a zenekarnak is kellemes emlék marad
az együttmûködésük. Az est fénypontja min-
denképp a Sztravinszkij-mû (a zenekarban az
Amadinda Ütôegyüttes tagjaival). Hamar
Zsolt zenekarnevelô programjának vissza-
igazolása a remek elôadás és a siker. Olyan

kétségkívül nehéz feladatot kapott az együt-
tes, amely nem eleve lehetetlen vállalkozás; a
cél megérte a ráfordított munkát! A kissé
egyenetlen szólósztikus helyekrôl jogos
eltekintenünk, hiszen az egész élményszerû
megvalósítása sikerült! A ritmus feszes volt, a
metrikus játékokat hallhatóan élvezettel
valósította meg a zenekar, Hamar Zsolt
irányítása pedig egyaránt kiterjedt a részle-
tekre és a nagyformára. Az arányok megél-
hetôek voltak; az egyszerre elválasztó és
kapcsolatot teremtô szünetek feszültsége élt,
meggyôzô volt. Ugyanakkor, nem érzôdött
semmiféle görcsös igyekezet – befektetett
munka eredményét élvezhettük. Megvalósult
a terv, öröm. Sikerült – ez is megelégedettség
forrása. Így hát a siker feledtette az idáig
vezetô út fáradságát, s maradt energia ráadás-
ra is. Borodin Igor hercegének részletét kitörô
lelkesedéssel fogadta a közönség – kicsit ol-
dotta a nagy élmény súlyát. Elégedett lehet
karmester és együttese – de mindenki, aki
részese annak a folyamatnak, amelynek
immár évek óta haszonélvezôje a fôváros. A
Pannon Filharmonikusok – Pécs volt az elsô
vidéki együttes, amely vállalkozott önálló
bérletsorozat meghirdetésére a Mûvészetek
Palotájában – sikerült népes törzsközönséget
szereznie tetszetôs, értékekre és érdekessé-
gekre egyaránt érzékeny mûsoraival. Az évad
végén nem búcsúzhatunk tôlük másképp:
várjuk a folytatást!

* * *

Május 25-i és 26-i koncertje közül az elsôn
hallottam a Budapesti Filharmóniai Tár-

saság Zenekarát. Kovács János vezényleté-
vel Dvořák-Smetana mûsort adtak; az elsô
részben azok a mûvek szerepeltek, ame-
lyeket a Dvořák-maratonon is eljátszottak, a
szünet után pedig a Hazám szimfonikus köl-
teménysorozatból szólaltattak meg három
darabot (Cseh erdôkön és mezôkön, Sárka,
Moldva). Az est szólistája a csellószólam
egyik szólamvezetôje, a szép, éneklô hangon
játszó Kántor Balázs volt.
Minél többször hallom az együttest, annál
inkább nem értem a játékosok „alapállását”.
Vezetô karmesterük vezényelt, akinél jobbat
kívánniuk sem lehetne, ezúttal „hazai pályán”
szerepeltek – és mégis (vagy talán: épp ezért
feltûnôen) alulteljesítettek. Csak ismételni
tudom elragadtatásomat, amikor ismét
gyönyörködhettem Kovács János láttató moz-
dulataiban. Aki rá figyelt, beleélte magát az
általa szuggeráltba, boldogan tapsolhatott
(joggal). Aki netán arra vetemedett volna,
hogy elvonatkoztasson a látványtól, annak a
játékosok által is vágyott, megtervezett

összhang hiánya tûnt fel. Mert mirôl van szó?
Ha ismertnek-tudottnak érzik a hangszeresek
a mûsort – ez az elsô részre vonatkozik –,
nem figyelnek. Ha érzésük szerint van figyel-
nivalójuk (mármint a játszanivalóra), akkor a
szólamukkal foglalkoznak. Lehetetlen, hogy
csak hátulról és oldalról legyen szuggesztív a
dirigens! Vagy úgy képzelik, a zene leját-
szódik benne (ez így van!), és annyi elég is? 
Szolgáltató muzsikálás volt ez a javából! A
javából, hiszen gikszer, feltûnô pontatlanság
alig-alig-akadt. Ám szolgáltató, mert csak
kiszolgálni akart, anélkül, hogy a játékosok
engedték volna önmagukon átáramlani a ze-
nét. A passzivitás leküzdését szolgálta, hogy a
dirigens megkülönböztetett figyelmet fordí-
tott a mindenkori szólistákra, akiknél sikerült
elérni, hogy a rövid frázisok ne mindig „indul-
janak”, hanem egymással kapcsolatba lépve,
terjedelmes felületet töltsenek ki aprólékos
mintázattal. Ha valamit mégis a szemére
akarnánk vetni, az a vonóskar részleges elha-
nyagolása. A csellószólam néha elmagányo-
sodott, olyankor a halk kíséret jelentéktelen-
né silányult, kifakult. De csak idôlegesen –
egy apró intés, és megint élô hangfolyamok
hömpölyögtek, vagy épp stagnáltak, mozdu-
latlan hátteret biztosítva az áttört dallamnak.
Ez viszont így kevés – az intenzitás folytonos-
sága hiányzott a vonósokból (vajon nekik
szavazott meg indokolatlanul sok bizalmat a
karmester, vagy a hangszerelés változatos-
ságának, a hangszín-varázsnak az életre kel-
téséhez valóban szükséges volt az a megkü-
lönböztetô figyelem, amit a többiek a
vonós-tutti rovására kaptak?). 
Mindenesetre, a mûsorkezdô Déli boszor-
kány címû szimfonikus költeményben jól
érvényesült Dvoř ák invenciózus, színekben
gazdag hangszerelése, a g-moll rondó leg-
feljebb passzív gyönyörködésre, a kellemes
zenébe való belefeledkezésre adott lehetôsé-
get, a Hôsi ének esetében pedig a terje-
delmesnek ható tétel epikusságát feledtette a
hirtelen felfokozott zárószakasz.
Smetana zenéje leíró jellegûnek tûnt – aligha
tévedek, ha úgy gondolom, két tételen
keresztül mindenki csak a Moldvát várta. Ami
meg is érkezett, de korántsem adva az
örökzöldeknek kijáró „megunhatatlanság”
érzetét. Ráadásul, a záró-rész meghajtott tem-
pója veszélyeztette az apoteózist, ami alkal-
manként tûnhet akár giccsesnek is, de jól
felépített elôzmény után soha. 
Év végi fáradtság? – keresném a mentséget, de
nem találom. Mert vérbeli zenekari játékos
feledi önmagát, ha beleilleszkedhet a hangzó
életre keltendô hangépítményekbe, része
lehet a nagy egésznek. És elég lett volna több-
ször Kovács Jánosra nézni: lelkesítô alakjából
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és gesztusaiból az is erôt meríthetett volna,
aki leverten-fáradtan érkezett az elôadásra.
Miként a nézôtéren, úgy a színpadon is
bizonyára mûködött volna ez a varázs.
A bekonferált ráadás-szám, Dvořák 6. szláv
tánca is stilizáltra sikeredett, szép volt, ám
kevéssé jelen-idejû. Aminek elsôdleges oka
abban keresendô, hogy az elôadók a repro-
dukálásban jeleskedtek mindössze. 

* * *

Programváltozás következtében Beethoven-
estet adott az Olasz Kultúrintézetben május
28-án a MÁV Szimfonikus Zenekar, ciprusi
mûvészek közremûködésével. A szólista a
ciprusi-francia Cyprien Katsaris volt, s a régó-
ta hazánkban élô Notis Georgiou vezényelt.
Mondhatnánk, a hármas szám jegyében: a 3.
Leonóra-nyitányt követôen a c-moll (3.) zon-
goraverseny csendült fel, a mûsor második
részében pedig a III. (Eroica) szimfónia került
elôadásra (a zongoramûvész Liszt Csárdás
obstinéjét választotta ráadás-számnak). 
Teljesült Beethoven vágya, miszerint az
emberi szíveket akarta mûveivel megszólí-
tani; kevés olyan szerzô van, akinek a mûvei
hasonlóképp biztos sikerre számíthatnak
(szinte függetlenül az interpretáció szín-
vonalától). Ez igazolódott be ezen az esten is. 
A karmester mintha zongorakivonatból (fo-
kozatosan) ismerkedett volna a mûvekkel –
leginkább a dallamok igényes artikulációjára
törekedett. Hogy a dallamok mindenkor
szimfonikus zenekari szövetbe ágyazódnak,
azt olyannyira természetesnek vette, hogy
nem is foglalkozott azzal. Kiváltképp a
mélyvonósok mellôzése volt feltûnô. Szeren-
csére, a zenekar egyik erôsségét jelentô csel-
listák (a társuló bôgôsökkel) saját kezükbe
vették sorsukat, s kéretlenül is biztosították
azt a fundamentumot, amelyre épülhetnek a
tételek. Hogy a szimfónia II. tételének már-
már groteszk kezdete (mintha óriás gyomra
kordult volna, úgy hangzott a vonósbasszus
elôkecsoportja) mégsem tûnt bizarrnak, az ki-
zárólag a hallgatóság korábbi mûismeretének
köszönhetô. Az Eroica zárótételének a hatá-
sossága jórészt az ô érdemük; biztosították az
alapot, amelyre a (pár)variációk épülhettek.
Kiváltképp a g-moll epizód hangulatos meg-
formáltsága tûnt hatásosnak. Georgiou nem
„rosszat” hanem keveset, pontosabban: kevés
lényegit kért mozdulataival. A részletek kidol-
gozására oly módon törekedett, hogy figyel-
men kívül hagyta a nagy egészeket (for-
marészeket, tételeket). Ily módon minden
effektus öncélú hatássá (jelenséggé) vált,
anélkül, hogy a folyamatba ágyazva jelentést
nyert volna. A legkirívóbb a hangsúlyel-

tolódásokkal való foglalatossága volt; a
szinkopált, vagy bármiképp szokatlan-sza-
bálytalan helyre kerülô hangsúlyok azért sem
találhatták meg helyüket a folyamatokban,
mert hiányzott a tájékozódáshoz szükséges
metrikus biztonság; ha nincs „ütem-egy”,
akkor nincs mihez képest „eltolódni” –
vagyis, legfeljebb elbizonytalanító hatást kel-
tettek a korrektül, mondhatni, didaktikusan
kijátszott hangsúlyok. Borulás-veszély nem
volt, hiszen a zenekar „zsigerbôl” vezette a fo-
lyamatokat; csak épp az értelmes tagoláshoz,
az egész együttes együtt-lélegeztetéséhez lett
volna elengedhetetlen olyan zenei építômes-
ter, akinek képzeletében már az elsô hang
elôtt helyet kapott a megtervezett hangzás, a
formai és harmóniai történések pillérei és
támpillérei figyelembevételével. A zenekart
dicséri, hogy minôségi többletet adtak ahhoz
képest, amit a vendégkarmester kért tôlük.
Helyette azonban, a pódium bármely részén
foglalva helyet, arányokról másvalaki aligha
dönthetett! Így hát jobbára maradt az em-
lékeknek az azonos léptékben való felele-
venítése.
A terem adottságait jó érzékkel aknázták ki: a
Leonóra-nyitányban a „megváltó” trombita-
szignál ezúttal a nézôtér mögül, a galéria
magasából érkezett. A koncert csúcspontját
nyilvánvalóan a zongoraverseny jelentette.
Arra viszont aligha lehet mentséget találni,
hogy minôsíthetetlen állapotú instrumentum
jutott a szólistának. Tény, hogy a zongoristák
általában kiszolgáltatottak fellépéseik alkal-
mával a „zsákbamacska” hangszernek – de
ilyen lestrapált, egyenetlen hangzású Stein-
way-hangszert keresve is ritkán találni. Kat-
saris persze nagy varázsló – de ezt még ô sem
tudta feledtetni! Más kérdés, hogy így is
elkápráztatta játékával a hallgatókat. Tech-
nikai nehézséget nem ismerô felkészült-
ségében mégsem a virtuozitás a lenyûgözô
elsôsorban, hanem az a közvetlenség, amel-
lyel az alkotó által leírottakat meggyôzô érzel-
mi-indulati töltéssel közvetíti. Mindent a saját
léptékében értékel (semmit sem túl vagy
alul!), úgy formálva meg, hogy az adott lépték
mindig ideálisan illeszkedjék a nagyobb
szerkezeti egységekbe. Nem végigjátssza
szólamát, hanem a zenei szöveg egészében
megtalálva a helyét, szinte motívumról
motívumra újraértékeli az ismertnek tûnô dal-
lamokat is. Elemi erejû gesztusokkal rajzolja
meg a skálamenetek ívét, s a trillák mindig
érzelmi kommentárnak hatnak tolmácsolásá-
ban. Persze, amikor a zenekari dallam vér-
szegény, hiába jut neki csupáncsak kíséret, a
megformált-plasztikus zongoraszólamnak a
kísérôformulái is élményszerûek. A lehenger-
lô ráadással pedig gondoskodott arról, hogy

minden esetlegessége ellenére ez az est be-
kerüljön hallgatóinak emlékezetes koncert-
élményei közé.

* * *

Haydn halálának bicentenáriumára idôzítette
a World Creation projektet az osztrák Haydn-
Festspiele Eisenstadt. E kezdeményezéshez
csatlakozva május 31-én hazánkban öt
helyszínen csendült fel Haydn A teremtés
címû oratóriuma: a Zeneakadémián, valamint
Esztergomban, Balatonfüreden, Pécsett és
Sopronban. És egy héten belül ismét hallhat-
tuk a Zeneakadémián, június 5-én, amikoris a
MÁV Szimfonikus Zenekara szólaltatta
meg Szabóki Tünde, Brickner Szabolcs, Bretz
Gábor szólójával és az MR Énekkar közremû-
ködésével. A Lukács Miklós-bérlet zá-
rókoncertjén a karmester Kollár Imre volt.
Az oratóriumbérletekkel, s zenekari bérletek
keretében oratorikus alkotások megszólal-
tatásával közönségigényt elégített ki az utób-
bi évtizedek mûsorpolitikája, így tehát mind
többen üdvözölhetjük immár ismerôsként
Haydn kései remekeit is. Az ismertségbôl
adódóan egyre kevésbé tûnnek parttalanul
hosszúnak - még akkor sem (s ez sajnos még
mindig gyakori!), ha a tájékozódást legfeljebb
rövid szerkezeti-tartalmi ismertetô segíti.
(Nem véletlen, hogy a „rutinosabbak” szöveg-
gel felfegyverkezve jönnek ilyen kon-
certekre.) 
A Zeneakadémia közelgô bezárásának híre
pedig arra készteti a zenebarátokat, hogy az
utolsó idôk kínálatát mindinkább kihasz-
nálják; fokozatosan szoktatva hozzá magukat
az egyelôre szinte elképzelhetetlenhez.
Ennek a pszichológiai tényezônek is szerepe
lehetett abban, hogy olyan odaadással hall-
gatta a közönség az elôadást, ami egyébként
legfeljebb a világsztároknak jár ki ugyanitt.
Talán szokatlan is lehetett ilyen légkörben
muzsikálni…
Aki gyakran jár hangversenyekre, azt veszi
észre önmagán, hogy óhatatlanul is hasonlít-
gat, összemér – ráadásul nem valamiféle
meózási szándéktól indíttatva, hanem azért,
mert észreveszi, ahogyan a hangzó élmények
formálják zenehallgatói igényét és érzékeny-
ségét. 
Ennek a koncertnek a legnagyobb élményét
az adta, hogy megannyi Mozart allúzióra kel-
lett felfigyelni. Zenetudományi tanulmányok
foglalkoznak (többé-kevésbé) tudatos idéze-
tek, utalások feltérképezésével – ami kivált-
képp a hivatkozott mûvek ismeretében jelent
élvezetes olvasmányt. De amikor az elôadás
adott pillanatában „gyanútlanul” szembesül
ilyenekkel a hallgató: élmény, melynek
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alapfeltételét abban kereshetjük, hogy ezek
az összefüggéseknek az elôadók is tudatában
vannak. Mert anélkül hasonlóképp átsikla-
nánk felettük, mint ugyanezen mûvek más
interpretációi esetében. Immár közhely, hogy
Mozart megértésének a kulcsát operái jelentik
– ily módon a Haydn-oratórium elôadói
Mozart-értésbôl is remekül vizsgáztak.
A koncert végén az a gondolatom támadt:
most kellene ismét megszólaltatni a mû
kezdetét, a káosz megjelenítését – bizonyára
másként szólna! Mert a bizonytalannak a biz-
tos kézzel való megjelenítése a legnagyobb
tudatosságot igényli; akár annak elhitetését,
hogy most születik valami. E látomás
elképzeltetése korántsem zenekari rutin-fel-
adat, ideális esetben a játékosok elôre lejegy-
zett „kollektív improvizációjának” ered-
ménye. Ezúttal inkább csak a várakozás
érzését fokozta. A zenekart dicséri, hogy a ter-
jedelmesebb instrumentális szakaszokat
korántsem közjátékként éltük meg, hanem
szöveg nélküli kommentárként, atmoszféra-
teremtô, hangulatos ábrázolásaként a recita-
tivókban „felkonferáltaknak”. Különösen
szép volt az égitestek és csillagok teremtésé-
nek láttató megjelenítése.
Az oratórium felépítése könnyen áttekinthe-
tô; mégis, a belsô arányok elhitetô erejû
megteremtése azonban nem kis feladat. A
játék hevében néha bántóan elsikkadtak a
szünetek; amelyeknek szintaktikai szerepük
lett volna. Az ária-kíséret nem jelent gondot
az énekesekkel gyakran fellépô zenekarnak -
a recitativ szakaszok kevésbé életszerûre
sikerültek. Valami jószándékú alkalmazkodni
igyekvés jellemezte az énekesek és a hang-
szeresek teljesítményét, a karmester pedig
fôképp összerendezésükre koncentrált, nem
pedig vezette-irányította e szakaszok belsô
tagolódását. 
A vonóskar rendezett hangzása mindenképp
figyelemreméltó – azonban ez a fegyelme-
zettségre-törekvés egyelôre gátat szab a bát-
rabb, felvállaltan kifejezô játéknak. Itt a
hang-festésben a hangszerelésbôl adódó
effektusok valósultak meg leginkább. A
metrika is fontos karakterizáló szereppel bír
– ám ha „elszabadul” egy-egy felületet uraló
ritmusképlet, immár függetlenül a szövegtôl
(megjelenítenivalótól), akkor csakhamar hát-
tér-mintázattá degradálódik. Szabóki Tündé-
tôl egyelôre idegen az aprólékosan megmun-
kált Haydn-zene; az ária-felirat láttán
kétségkívül szép hanganyaga érvényesíté-
sére törekszik, mimikai túljátszással szün-
tetve meg a differenciálásnak még a
lehetôségét is. A szólisták közül leginkább
Brickner Szabolcs volt meggyôzô: nála
mindig arányban állt a „mit” és a „hogyan”.

Dinamikailag is az ô éneke volt a legdifferen-
ciáltabb; nem elégedett meg a kottába írott
utasításokkal, hanem azokat kontextusban,
értelmezve valósította meg. Bretz Gábor szép
hangon énekelt, de valahogy kívül maradt a
mû epikus menetén. 
Minden Teremtés-elôadás próbaköve a mû
harmadik része, a Paradicsom. Ezúttal a
kórus-belépések mentették meg a helyzetet;
megemelve a protokollárissá sematizálódó
örvendezô emberpár dialógusát és duettjét. 
A karmester kitüntetôen figyelt az elôadás
folyamán a kórusra, s ennek meg is lett az
eredménye – a zenekarnak biztos tételkezdô
intésekkel (melyek nemcsak tempót, hanem
karaktert is sugallnak), s a recitativók formai
felépítésének kézben-tartásával sokat tudott
volna segíteni. A kisebb formaszakaszok
hangulatának-karakterének érzékeltetésére
ezúttal aligha volt szükség - arra viszont igen,
hogy állandó jelenlétre inspirálja ne csak a
szólisztikus, dallamjátszó hangszereseket,
hanem a mindenkori összhangzásban más
funkciót betöltô játékosokat is.

* * *

Örvendetes jelenség, hogy Kocsis Zoltán
karmesterként szinte valamennyi jelentôs
zenekarunkkal fellép – annak jeleként is
értelmezhetô, hogy túl a saját együttesén, a
hazai zenekari élet alakulásában is felelôs-
séggel vállal részt. Nem kétséges: bármely
zenekar tudása legjavát adja, ha ilyen
esemény részese lehet – s ily módon, már
megjelenése elôtt olyan készenléti állapotba
hozza az együtteseket, amelyben önmagukon
túlmutató produkciók születhetnek. Lélek-
tanilag indokolt ez a reakció, függetlenül
attól, hogy valamely zenekar milyen kapcso-
latban van vezetô karmesterével. A rend-
szeres munka hatása mutatkozik meg abban,
hogy az ilyesfajta kihívásnak hogyan tudnak
eleget tenni.
Június 7-én a Magyar Telekom Szim-

fonikus Zenekar játszott Kocsis vezényleté-
vel a Romantikus-bérlet keretében. Bartók
Táncszvitjét követôen Kocsi hangszerelésé-
ben Rachmanyinov nyolc dala került elôadás-
ra, majd – a Dvořák-maraton megkésett
függelékeként – Dvořák op. 46 szláv táncai
csendültek fel.
A népszerû Bartók-mûvek közé tartozó Tánc-
szvit igényességre törekvô megszólaltatása
hasznos az elôadók számára, s a színvonal
újabb híveket toborozhat e muzsikának. E
nagy falattal kezdôdött a mûsor, s a koncent-
rált elôadás a nézôk figyelmét mindvégig
lekötötte. Érezhetôen kedvvel, lelkesedéssel
játszották a mûvet, s ez a személyesség akkor

is jótékonyan éreztette hatását, amikor el-
kerülhetetlenül bennmaradtak az elôadásban
apró pontatlanságok. Az élmény sodrában
akkor is esetlegességként értelmezhetôek, ha
sejtjük: sok munka kellett volna biztonságos
kiküszöbölésükhöz. Ennél többet nyom a
mérleg serpenyôjében az a tapasztalat, ame-
lyet a próbák során szereztek, s ami vélhetô-
leg beépült a játékosok tudatába.
Remek ötlet volt, hogy az egyes Rachmanyi-
nov-dalokat megelôzôen Helyey László elô-
adásában hallhattuk a megzenésített verseket
magyarul. Fekete Attila remekelt, a versek
ismeretében elôadásának érzelmi-hangulati
görbéjét különösen értékelhette a közönség.
A hangszerelés gazdag szín-palettája atmosz-
féra-teremtô, s egyben kommentáló funk-
ciójú. A regiszterek érzékeny kezelésének
köszönhetôen az énekhang a testes hangzá-
son is át tud jönni. Fekete Attila hangjának
tónusa élménnyé avatta a zenekari dalokat.
A második részben a Szláv táncokat az elô-
adók örömzeneként élték meg – így a kö-
zönség is. Ugyanakkor, itt tûnt fel leginkább
az a hangzásbeli aránytalanság, amely a vo-
nósszólamok létszámából szinte automati-
kusan kikövetkeztethetô volt: a hegedûszó-
lamok nem tudták felvenni dinamikában
(testességben) a mélyvonósok intenzív
játékával. A gordonkások és bôgôsök jól
artikulált játéka, a pizzicato-effektusok nagy-
ban hozzájárultak a táncok karakterének
megteremtéséhez, de néha már-már „leár-
nyékolták” a hegedûdallamokat. Ilyenkor a
„lépték” került veszélybe; a rövid, meghitt
dallamokat, amelyek alkalmanként már-már
a dúdolás közvetlenségét idézik, nem lehet
világgá ordítani. Az éneklô tónus dina-
mikájának csúcsértéke behatárolt – és így
még mindig a jobb megoldást választották,
nem feladva az éneklô karaktert, mintha a
zenei frázisok megformálásának feladásával,
kizárólag a dinamikai egyensúlyra koncent-
rálnak. A magvas tónust a belsô szólamok
kidolgozottsága szinte eleve szavatolta. Az
áttört hangszerelésû szakaszokban a szóla-
mok perfekt kivitelezésében gyönyörköd-
hettünk. Csak azt sajnáltuk, hogy a lendület
hevében néha olyan tempót vettek, amely-
ben óhatatlanul is elsikkadtak azok a részlet-
szépségek, amelyek „kijátszására” (így átélé-
sére és közvetítésére) nem maradt elég idô.
De ez is apróságnak tûnt a jól diszponált
program egészében. Mindent egybevéve:
emlékezetes koncerttel búcsúzott az évad
végén a zenekar. Vélhetôen hasonló érzések
töltötték el a játékosokat, mint a közönséget
– s ez sem elhanyagolható szempont!

Fittler Katalin
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Cukor Morris ügyvéd és konzul emelt most
szót, és ekképp búcsúztatta elhunyt barátját,
magyar nyelven: 
„Honfitársak, és az elhunytnak barátai! Mi
nemcsak mûvészt és zenészt vesztettünk el,
hanem egy oly férfit és hazafit, aki zené-
jének géniuszával meg tudta hódítani az
embereket. Nem csak Magyarországnak van
joga e nagy emberhez, hanem ennek az
országnak is, melynek nemzeti himnuszát
játszva halt meg. Szerette Amerikát azért a
szabadságért, melyet népe élvez, mert min-
denek felett állt nála a szabadság. Mint
zenész, nem követett egy iskolát, egy mestert
sem, az inspiráció volt nála minden. Isten
veled kedves Mester, jó Reményi! Szerettünk
az életben, szeretünk a halálban is.” 

Nagy hatása volt e szavaknak, könnyek hul-
lottak a hölgyek szemébôl. Majd Goff W.
János recorder (vizsgálóbíró), New-York
fenyítô törvényszékének fôbírája mondta el
a következô emlékbeszédet, angol nyelven:
„Megtisztelve érzem magamat, hogy a sokak
közül, kik az én nyelvemet beszélik, és
nálam erre sokkal jobban képesek, engem
választottak ki, hogy a nagy ember és
zenész, Reményi Ede iránt a tisztelet adóját
lerójam. Élete a bölcsôtôl kezdve a sírig
csupa áldozat volt hazájáért, és testvéreiért.
Ô nem csak nagy zenész, hanem nagy ha-
zafi is volt. Tizenkét éve annak, hogy mi az
Egyesült Államokban, két evangélista által
felvillanyoztattunk. Az egyik szónok volt, a
másik dalos. S ez nem az elsô eset volt, hogy
két azonos természetû ember a zene és a szó
hatalmával megváltoztatta az egyének
életét és a nemzetek politikáját. Az 1848-as
forradalom alatt, mikor Magyarország
függetlennek nyilvánította magát Ausztriá-
tól, két férfi ébresztett az országban
lelkesedést a szabadságért: Kossuth, a szó-
nok, és Reményi, a zenész. Reményi úgy
halt meg, ahogy meghalni óhajtott. Éppen
mostan, mikor ebben az országban a haza-
fias lelkesedés lángja végiglobog óceántól
óceánig (akkor volt ugyanis az Unió hábo-
rúja Spanyolországgal Cuba miatt), Remé-
nyi megzendítette vonójával hegedûjét, s

miközben a „csillagoktól fénylô lobogó”
hangjai elvesztek a mennydörgô tapsban,
halt meg ô, ahogy halni akart, kedves régi
hegedûjét szorosan keblére ölelve. Isten ve-
led Reményi! A világ jobb lett, amíg Te ab-
ban éltél. Béke, áldás szálljon emlékedre!”

Most a Yorkvillei Egyesület hat tagja újból
vállára emelte a koporsót, és a Chopin-
gyászinduló hangjai mellett kivitte a gyász-
kocsiba. A közönség néma felállással búcsú-
zott a nagy halottól. A nagyszabású,
nyilvános gyászünnep ezzel véget ért. 
A végtisztesség utolsó része az Evergreen
Cemetery-ben (Örökzöld temetô) ment
végbe, ahol az Actors Fund of America által
felajánlott díszsirhelyen helyezték örök nyu-
galomra a Mestert. Itt Mayer József, a York-
villei Egyesület elnöke mondott megható
búcsúztatót, és hazai földet szórt a kopor-
sóra. Számos virágadomány díszítette azt,
melyeket fôleg amerikai magyar egyesületek
és magánszemélyek küldtek.
Megemlékezett róla úgyszólván az egész
amerikai magyarság, és az amerikai tár-
sadalom sok-sok tagja, kik az elhunytat
szerették, tisztelték, becsülték. Az amerikai
lapok meleghangú nekrológokkal búcsúz-
tatták a népszerû mûvészt. Így a „New
Yorker Staats Zeitung” 1898. május 30-iki
számában többek között ezt írja róla: 
„Im Evergreen Friedhof ruht nun die
sterbliche Hülle von Eduard Reményi, der
mit der Allgewalt der Töne, welcher seiner
Geige zu entlocken verstand, so oft die
Massen begeisterte. Im Tode erstarrt is die
Hand, die mit so seltner Virtuosität den
Bogen geführt. Fern von der Heimat, der
teuren, hat der Töne Meister die letzte Ruh-
estatte gefunden.”

(Az Evergreen temetôben nyugszik
Reményi Ede porhüvelye, aki minden han-
got elô tudott csalogatni hegedûjébôl, és a
tömeg gyakran lelkesedett érte. A halálban
megdermed a kéz, amely ritka virtuozitással
vezette a vonót. A hangok mestere a drága
szülôföldtôl távol lelte meg végsô nyughe-
lyét.)

A „Budapesti Hírlap”, leírásának végén két
dologra hívja fel a magyar zenekörök
figyelmét. Az egyik az, hogy Reményi „Ma-
gyar Király-himnusz”-át nem adhatta elô
hazájában, mint óhajtotta volt. A halál vé-
get vetett e tervének. Otthoni zenészeinken a
sor gondoskodni róla, hogy oda kerüljön,
ahová szánva volt: Magyarországba, és ott
nyilvánosan elôadassék. 
A másik az, hogy talán még sem volna he-
lyes, hogy a század legnagyobb magyar he-
gedûse idegen földben nyugodjék. A new-
yorki magyarok megtették kötelességüket.
Elhozatták a hamvakat New-Yorkba. Most
otthon élô honfitársainkon a sor, hogy
hazahozassák Reményi hûlt porait, és he-
lyezzék nyugalomra abban a földben,
melynek szólt meleg szívének minden dob-
banása. A new-yorki magyarság várja ez
irányban hazulról a kezdeményezést, s
mindenképpen elô fogja segíteni a terv meg-
valósítását.” 
A felszólítás hiába hangzott el a „Budapesti
Hírlap” hasábjain. Az özvegy elbeszélte
Pásztor Árpádnak, hogy Magyarországról
egyetlen részvétnyilatkozatot sem kapott.
Néhány nekrológ, ennyi volt az egész, amit
a hazai újságok Reményi Ede emlékének
szántak. Pedig végigküzdötte a szabad-
ságharcot, tizenhat évet töltött azután
itthon, hegedûjének ábrándos, majd tüzes
hangjaival élesztve a hazafias érzést. Egész
vagyont áldozott hazafias és jótékony
célokra, míg ô maga szegény maradt, elô-
mozdította a magyar mûzene kifejlesztését,
tiszteletet és elismerést szerzett a magyar
géniusznak, különösen a magyar nemzeti
zenének. És csak hét évvel halála elôtt járta
végig még egyszer az egész országot. Mégis,
halála nagyobb benyomást nem keltett,
mozgalmat, mely emlékét megörökítette
volna, nem indított. Csutor Sándor nyugal-
mazott magyar királyi erdôtanácsos volt az
egyetlen, aki „Emlékezzünk Reményi Edé-
rôl” cím alatt felhívást intézett a  Petôfi Tár-
saság elnökségéhez a „Pesti Hírlap” 1909.
febr. 21-iki számában. Azt indítványozta,
hogy Budapesten a Régi Posta utcát, mely-
nek 2. számú házában lakott Reményi leg-

Reményi Ferenc: 

Reményi Ede hegedûmûvész életrajza
– 11. rész

(A „Gyásszertartás San Franciscoban és New-Yorkban” címû fejezet folytatása)
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huzamosabban, nevezzék el Reményi Ede
utcának. Hiszen hogy a régi posta valaha
ebben az utcában volt, talán nem olyan
históriai tény, hogy ezt meg kellene örökíte-
ni. Viszont nem csak hogy ott lakott Remé-
nyi, hanem az az utca torkollik bele a Petô-
fi térbe, ahol a lánglelkû költô szobra áll,
melynek alaptôkéjét Reményi úgyszólván
egymaga hegedülte össze. 
E felhívásnak akkor foganatja nem volt. A
Régiposta utca neve változatlan maradt. A
Petôfi-szobor talapzatán csak ez van bevés-
ve, a költô nevén kívül: „Nemzeti adakozás-
ból”. A való ténynek az felelne meg, ha eh-
hez hozzátették volna: „Reményi Ede
kezdeményezésére.” Így aztán nevét egye-
lôre nem örökítette meg Magyarországon
semmi. A késôbbi idôben már a hírlapok is
csak nagy ritkán emlékeztek meg a „nemzet
hegedûsérôl”. A Párizsból írt millenniumi
megemlékezést már említettem. Halálának
10-ik évfordulóján, 1908. május 15-én
Huszár Imre publikált még egy igen szép
visszapillantást „Reményi Edérôl” cím alatt,
„Az Ujság” tárcarovatában. Aztán elcsende-
sült minden, s úgy látszott, mintha a ma-
gyar nemzet teljesen megfeledkezett volna a
„nemzet hegedûsé”-rôl, akiért egykor szinte
szertelen lángolással lelkesedett. Viszont
Amerikában, második hazájában elevenen
élt emlékezete.
A nagyrabecsülés, melyet az amerikaiak
iránta éreztek, nem merült ki abban, hogy
impozáns temetésrôl gondoskodtak. Gon-
doskodtak barátai arról is, hogy emlékét egy
díszes és érdekes könyv alakjában (megje-
lent Chicagóban, 1906-ban) megörökítsék,
mely életrajzán kívül jellemzô mozzanato-
kat, és a mûvész írói hagyatékát teszi közzé.
Gondoltak ôk az élôkre is, a mûvész hátra-
hagyott családjára, melyrôl tudták, hogy
nagyon rá van szorulva a segélyre. Az öz-
vegy állandóan beteg volt, s most teljesen meg
volt törve, és az árvák még kereset nélkül
voltak. Az elhunyt semmiféle vagyont nem
hagyott hátra. Néhány hegedû, mûtárgy,
kép  – ez volt az egész hagyatéka. A család
barátai elhatározták, hogy kinyomozzák
Reményi rengeteg hegedûjének hollétét, és
ezeket, valamint a képeket értékesítve, bizto-
sítják az özvegy hátralevô éveit. A két gyer-
mek részére pedig kereset után néztek. A mi
nemeslelkû fôkonzulunk, Stockinger Fe-
renc, mint az elhunyt mûvész barátja állott
a mozgalom élére. Az özvegy javára egy
nagy emlékhangverseny rendezését kezde-
ményezte, bárha, mint atyámnak 1898.
május 31-iki kelettel írja, az idény lehetôleg
kedvezôtlen volt, mert ily jótékonysági elô-
adásról októberig szó sem lehetett. Ugyane

levelében megpendítette az eszmét, hogy
„otthon nem lehetne-e rendezni valamit?”, s
hozzá teszi: „Írtam Harkányi Frigyes báró-
nak (politikus, közgazdász, országgyûlési
képviselô, a közmunkatanács tagja), hogy
lehetôleg járjon közbe a Fáy családnál”
(bizonyára, hogy segélyezzék az özvegyet,
ki Fáy-leány volt).
Magyarország részérôl ez irányban semmi
sem történt, de az amerikai társadalom
részérôl bizonyára, mert midôn Pásztor
Árpád író kinn járt 1914-ben az Egyesült
Államokban, az özvegyet és fiát Acron
városában (Ohio állam) találta eléggé
szegényes viszonyok között ugyan, de meg-
éltek. Tíz évvel azelôtt költözködtek oda.
Adrienne már férjnél volt, nôül ment von
Ende, Amerikában megtelepedett, német
hegedûmûvészhez. Tibor pedig, ki elôbb
francia nyelvmester volt, egy áruháznál
dolgozott és haladt elôre. Utóbb, ugyancsak
Acronban, egy aluminiumvállalat vezetôje
lett, és kedvezôbb viszonyok közt élt. 
Az özvegy még ugyanazon évben meghalt
(Budapesti Hírlap 1914. április 22-iki, s „Az
Est” április 23-iki száma) anélkül, hogy ha-
záját viszontláthatta volna. Hogy mennyire
vágyódott pedig utána, mutatja az, hogy
utolsó kívánságához képest Clevelandban
elégették avégett, hogy porait hazaszállítsák
és széjjelszórják szülôföldjén, a miskolci te-
metôben. Temetésén a gyásszertartást Csu-
toros Elek clevelandi református lelkész vé-
gezte, megható beszédben búcsúztatva a
megboldogultat.
Nekrológnak beillik, bár még életében írta
róla 1908-ban Huszár Imre: „Reményi Edé-
rôl” címû visszapillantásában („Az Ujság”,
1908. május 15.): „E szenvedélyes, de nagy
mûveltségû és bámulatosan nemeslelkû nô
a legnagyobb viszontagságok és legkeserûbb
nélkülözések közt is valóban rajongó szere-
tettel csüngött mindvégig férjén, aki méltán
mondhatta róla: „Oly türelmes, mint egy
szent.” És ha még él, és e sorok eljutnak hoz-
zá, talán örömet fog szerezni neki az a
tudat, hogy vannak még itthon barátai, kik
szeretettel és kegyelettel emlékeznek meg
róla.” Tehát még barátai sem tudták itthon,
hogy az Amerikába szakadt család hol van,
él-e vagy nem, annyira megszakadt min-
den kapcsolat közte és a szülôhaza közt.
Tíz évvel késôbb meghalt Tibor is Acronban
(Budapesti Hírlap 1924 január 19-iki szá-
ma). Az életben maradt Adrienne csakha-
mar özvegy lett. New-Yorkban élt, énektaní-
tással tartván fenn magát. Házasságából
származott egyetlen leánya férjhez ment
egy Johnson nevû jogászhoz, aki szintén
meghalt néhány év múlva, egy fiacskát

hagyván hátra. Ezek voltak az utolsó hírek
Reményi Edérôl és családtagjairól, Ameri-
kából. 
Itthon minden és mindenki hallgatott róla.
Úgy látszott, mintha a nemzet egykor
annyira tömjénezett hegedûsének emléke
teljesen feledésbe ment volna. Szinte meg-
lepetés számba ment tehát, amikor 1928-
ban neve egyszerre ismét aktuális lett. A hu-
szas évek folyamán egymást követték híres
magyar írók születésének századik évfor-
dulói. Megünnepeltük Petôfi, Madách, Jókai
és Lévay centenáriumait. Meglehet, hogy a
múlt század kiváló magyar férfiainak ezen
utóünneplése fordította a figyelmet Remé-
nyire, aki szintén a múlt század huszas
éveinek vége felé született. Meglehet azon-
ban, hogy Miskolc, az ô szülôvárosa külön-
ben is megemlékezett volna róla. Tény az,
hogy a Miskolcon székelô Lévay József Köz-
mûvelôdési Egyesület, mely élénk tevékeny-
séget fejleszt ki minden kulturális téren, már
az 1927-28. évi egyesületi programjába
beillesztette a Reményi-centenárium elô-
készítését. Az egyesület rendkívül agilis és
szakavatott igazgatója: Bank Sándor,
kereskedelmi igazgató, az egymástól eltérô
adatoknak utána járva megállapította,
hogy Reményi 1828 január 17-én született
Miskolcon. Hiteles anyakönyvi elôjegyzé-
seket nem talált, ennélfogva Egerbe fordult,
mert az bebizonyított tény volt, hogy Re-
ményi az ottani ciszterciták gimnáziumá-
ba járt. Ezen gimnázium anyakönyveinek
1838–39. évi I. Semesterének feljegyzéseiben
találtatott a pontos és más híján egyetlen
hiteles születési adat, továbbá hogy római
katolikus vallású volt; atyja: Henrik egri pol-
gár, magaviselete és tanulmányi ered-
ménye: eminens. Pontosan a születés szá-
zadik évfordulójára már nem lehetett
kitûzni az ünnepélyt, de még ugyanazon év
december 8-án és 9-én tartották meg. Az
egyesület ezt elôkészítendô, felkutatta a mû-
vésznek még élô összes rokonait és hozzá-
tartozóit, akikkel érintkezésbe lépett, hogy
az ünnepély számára megfelelô anyagot
szerezzen. Így jutott birtokába életrajzi
adatainak, leveleinek, fényképeinek és
egyéb emlékeinek. Felkutatta nyomtatott ze-
neszerzeményeit is, amelyekbôl néhányat a
Rózsavölgyi és Társa cégnél – Reményi mû-
veinek egykori kiadóinál –, azután az Or-
szágos Zenemûvészeti Fôiskola könyvtárában
találtak, összesen körülbelül tizet. Plotényi
Nándor, Reményi egykori tanítványa és kí-
sérôje, aki az idô szerint mint 85 éves ember
élt visszavonultan Nagy Lázon, Ungvár mel-
lett, szintén küldött közel 10 Reményi-kot-
tát, úgyhogy az egyesület a centenárium
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idejére egész kis gyûjteményt állíthatott
össze Reményi zenemûveibôl. A készítendô
emléktábla céljára én küldtem meg nagybá-
tyámnak egyik híres német szobrászmûvész
által készített plakettjét, melyet a Lévay Egye-
sület Budapesten, Ficzek Károly szoboröntô
mûhelyében bronzba öntetett, és a márvány
emléktábla felsô részén elhelyezett. Utóbbit
Waelder Gyula mûegyetemi tanár rajzolta
meg, és Edelstein miskolci kôfaragó ké-
szítette el siklósi márványból. 
Az ünnepély elsô napjára egy, a városi ze-
nepalota dísztermében adandó, nagysza-
bású hangverseny volt kitûzve, míg más-
napra az emléktábla leleplezése volt tervbe
véve. Ezenkívül a Lévay Egyesület szaklapjá-
nak: a „Miskolci Szemlé”-nek október-no-
vember–december 7-8-9. számát „Reményi-
szám” elnevezéssel teljes egészében a
mûvész emlékének szentelte. Érdemes ezen
„Reményi-szám” bevezetô sorait idézni,
mert megvilágítja az egyesületnek célját,
melyet e centenárium megünneplésével ma-
ga elé kitûzött:

„A Lévay József Egyesület Reményi Edének, a
világhírû mûvésznek a születése 100-ik
évfordulóján Reményi-számot ad a közön-
ség kezébe. Reményi Ede félszáz év elôtt sok
dicsôséget hozott az akkor még kis Miskolc
város szellemi életére. A Lévay Egyesület a
centenárium esztendejében kötelességének
érzi, hogy azért a fényért, mely Reményi
pályájáról reánk világít, hálásak legyünk s
emlékét felidézzük. A virtuózok sorsa bizo-
nyos tekintetben úgyis tragikus. Minden
fény, minden dicsôség reájuk szakad életük-
ben, de azután, testi halálukkal mûvészetük
emléke is feledésbe megy. 
Reményi, Déryné, Egressy Gábor, Jókainé
Laborfalvi Róza, Blaha Lujza pályájának
fényessége  –  bizony  – ma már csak a foly-
ton fogyó emberi emlékezetben él. Pedig ne-
künk, magyaroknak mostanában kétszere-
sen szükségünk van reá, hogy múltunk
emlékeit el ne felejtsük, hanem a jelen sivár-
ságban öleljük át a múlt fényét, dicsôségét,
hogy Anteusként új erôt leljünk sivár
helyzetünkben. Ez a meggondolás vezette a
Lévay József Egyesületet, amikor Reményi
Ede centenáris ünnepségét országos jelen-
tôségûvé akarja tenni, emlékmûvet állít
részére, a nagy hegedûs mûvész-rokon-
ainak segítségével hangversenyt rendez,
külön könyvben kiadja Reményi életrajzát,
és a Miskolci Szemle mai számát teljesen
Reményi emlékének szenteli.”

A Miskolci Szemle idézett számának tar-
talmát érdekes életrajzi adatok, visszaem-

lékezések, négy saját kezû levele, melyet
hozzátartozóihoz intézett 1862 és 72 kö-
zött, Arany Jánosnak („Reményihez”,
emlékkönyvbe), Tompa Mihálynak és Ber-
zsenyi Lászlónak hozzá intézett köl-
teményei tették. 
(Megjegyzés: a Reményihez írt költeménye-
ket Reményi Ferenc az életrajzi kézirat
148–151. oldalán ismerteti. Itt közli Arany
1859-ben írt versét, valamint Tompa 1861.
szeptember 16-án, Rimaszombatban, Remé-
nyi emlékkönyvébe írt költeményét. Itt talál-
ható még Dalmady Gyôzônek „Reményi
Ede emlékkönyvébe” címmel, 1860. október
7-én, Érsekújvárott írt verse (Dalmady
Gyôzô: Hazafias költemények, 1856–1894,
Budapest, 1894, Atheneaum, 52. l.), és
Berzsenyi Lászlónak – aki a „Magyarország”
1908. december 25-én kelt száma szerint
Berzsenyi Dániel legfiatalabb gyermeke volt
– Reményihez írt ódája, amit 1861. február
11-én jegyzett be Niklán a gazdasági napló-
ba, annak emlékére, hogy a mûvész 1860-
ban Niklára jött, a Berzsenyi-emlékoszlop
leleplezésére. Ezeken kívül a szerzô még 12
magyar, 1 cseh, 1 latin, és 1 olasz nyelvû
költeményrôl tesz említést, illetve az elôzô
számunkban közölt angol nyelvû versrôl,
valamint az 1928. évi centenárium alkalmá-
val, a miskolci „Magyar Jövô” december 8-i
számában megjelent költeményrôl, amely
„Igric” írói álnéven jelent meg. Lestyán Sán-
dor 1942-ben megjelent, „Repülj fecském” c.
életrajzában arról számol be (25–26. l.) hogy
Szász Károly 1849. május 16-án részt vett
Kazinczy Gábor estélyén Debrecenben,
ahol Reményi Ede hegedült, és jelen volt
Szemere miniszterelnök is. Reményi játéká-
nak hatására késôbb Szász verset jelentetett
meg az esti lapban: egy „ábrándot a
Rákóczi-induló felett” – olvasható az élet-
rajzban.)
Közölve volt a mûvésznek az 1860-as évek-
bôl származott arcképe is Barabástól, vala-
mint Liszt Ferenc, Reményi Ede és Plotényi
Nándornak egy együttes fényképe. A miskol-
ci zenepalotában – amely kulturépülettel
Miskolc városa, azt hiszem, megelôzte az
ország összes vidéki városait –, a december
8-iki hangverseny valóban díszes keretek-
ben mozgott. A nagy díszterem, amely
architektonikusan (mûvészi felépítésében)
szépen van kiképezve, és amelynek legna-
gyobb dísze a Sugár Viktor orgonamûvész
tervei szerint épített pompás orgona, teljesen
megtelt ünneplô közönséggel, amely az
emlékhangverseny összes számait emel-
kedett hangulatban hallgatta meg, és egyes
számait lelkes tapssal honorálta. A hang-
verseny mûsora a következô volt:

1. Liszt Ferenc: Epithalamium (Reményi
esküvôjére, 1872 február 10-re). Orgo-
nán elôadja Sugár Viktor kormányfôta-
nácsos, a koronázó Mátyás templom kar-
nagya. Hegedûn: Koncz János
hegedûmûvész.

2. Megnyitó szavak (Bank Sándor igaz-
gató)

3. Hubay: Repülj fecském  -  Csárdajelenet.
Hegedûn elôadja Tornyai Rigó Csaba
hegedûmûvész 

(Itt jegyezzük meg, hogy a „Repülj fecs-
kém…” Hubay 6. csárdajelenetének har-
madik dallama. Ez a népdal egyik változata
a „Gyere velem Mónár Anna…” kezdetû
népballada dallamának, amit Kodály Buko-
vinában, Fogadjistenen gyûjtött. A népdal
Bartók Béla által Magyarvalkón, Kolozs
megyében gyûjtött változata az Apáczai
kiadó által megjelentetett, 6. osztályos ének-
könyvben található, „A tavaszi szép idô-
nek…” kezdettel. Második versszakának
kezdete: „Repülj fecském ablakára, Kérjed:
nyissa meg szavadra…” 
Két szép, régi stílusú népdalunkkal össze-
vetve, ma már hitelesebben tudjuk megítél-
ni a Reményi által játszott „Repülj fecském”-
dallam zenei értékét, mint ahogy azt a XIX.
század utolsó harmadának egyik-másik
hazai kritikusa tette.) 

4. „Emlékezés nagybátyámra” – Kôszegi
Reményi Ferenc nyugalmazott ezredes, a
nagy mûvész unokaöccsének felolvasá-
sa.

5. a) Chopin-Reményi: Nocturno (Esz dúr)
b) Reményi Ede: Nagy hallgató magyar.

Elôadja Farkas Márta hegedûmû-
vésznô, Reményi Ede dédunokahú-
ga. Zongorán kíséri Plotényi Nándor
mûvész, Reményi Ede egykori tanít-
ványa és hûséges barátja. 

6. a) Thaly Kálmán-Reményi Ede: Hul-
ladozó hársfavirág                            

b) Petôfi-Reményi: Boldog éjjel, együtt
vagyok rózsámmal

c) Petôfi-Reményi: Hejh! Nekem hát
vigasztalást mi sem ad.
Énekli Kolbay Ildikó, a Miskolci
Nemzeti Színház mûvésznôje, zon-
gorán kíséri Donáth Lajos, az Egye-
sület zenei osztályának titkára. 

7. Mendelssohn: Hegedûverseny (II. és III.
tétel) – Reményi ezt a versenymûvet sze-
rette legjobban, és ismertette meg a világ-
gal. Elôadja Farkas Márta hegedû-
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mûvésznô, zongorán kíséri Kôszegi
Reményi Ferenc ezredes.

8. Reményi: Rákóczi induló. Zongorán
elôadja Ambrózy Béla zongoramûvész.

A mûsorból látjuk, hogy az elôadók közt
szerepeltek az ünnepelt mûvész rokonai is.
Kivette részét Plotényi Nándor is, és meg-
indító látvány volt, amikor az agg mûvész
zongorához ült, hogy egykori mesterének
„Nagy hallgató magyar”-ját – amelyet a
Plotényiben élô hagyomány szerint, Farkas
Márta, Reményi dédunokahúga adott elô –,
kísérje. Az élénk taps nem csak a régi ma-
gyar zenét megszólaltató, hangulatos szer-
zeménynek, és nem csak a violinistának
szólt, hanem Plotényinek is, aki tekintet
nélkül agg korára és az utazás fáradal-
maira, eljött, hogy még egyszer áldozzon
mestere emlékének.
A hallgató közönség közt ott voltak Reményi
Ede rokonai közül mindazok, akik eljöhet-
tek. Sajnos, nem lehetett jelen egyetlen, még
élô gyermeke, Adrienne; körülményei nem
engedték meg, hogy a nagy utat Amerikából
Miskolcra megtehesse. A hangverseny után
közös vacsora volt, amelynek felszólalói
közül különösen Bank Sándor igazgató és
Hodobay Sándor polgármester emlékeztek
meg szép, találó szavakkal az ünnepeltrôl,
és az ünnepély jelentôségérôl. 
Másnap, december 9-én délelôtt 11 órakor
folyt le az emléktábla leleplezésének ünne-
pélye. Az emléktábla a zenepalota elôcsar-
nokának egyik falába volt illesztve, a
következô felírással a bronz profil-fej alatt:

„Reményi Ede (1828–1898) világhírû hege-
dûmûvész, e város szülöttje emlékezetének,
születése százesztendôs évfordulóján –
Miskolc város közönsége.”

Az emlékmû költségét Hodobay Sándor dr.,
Miskolc város lelkes és rendkívül agilis pol-
gármestere, egyben a Lévay Egyesület alel-
nöke is, vállalta el. Miután díszes közönség
gyûlt össze, emlékbeszédeket mondtak
Csathó Kálmán író, a Petôfi Társaság képvi-
seletében, és Meszlényi Róbert dr., a zene-
mûvészeti fôiskola titkára, az Országos
Zenemûvészeti Fôiskola képviseletében.
Hodobay polgármester átvette az emlék-
mûvet, s azt a testületek és a rokonok meg-
koszorúzták. Bevezetésül, és az ünnep
végén a Miskolci Daláregylet énekelte a
Himnuszt, illetôleg a Szózatot. Az ünne-
pélyrôl úgy a miskolci, mint a fôvárosi lapok
részletes ismertetést hoztak, és egyben felele-
venítették az ünnepelt mûvész emlékét. 

Egy „Reményi Ede utca” már régebben van
a szülôvárosában. A fôváros azonban csak
hat  évvel a centenárium után követte
Miskolc példáját, amennyiben a Fôvárosi
Közmunkák Tanácsának 1934. június 27-
én tartott ülésén hozott határozatával elren-
delte, hogy a III. kerület egyik névtelen utcá-
ja „Reményi Ede utcának” neveztessék el.
(Megjegyzés: a Reményi Ede utca a HÉV
Kaszásdûlô-megállójánál van). Megfelelôbb
lett volna ugyan, ha Csutor erdô-számtaná-
csosnak 25 évvel azelôtt, a Pesti Hírlapban
tett javaslata szerint, a Régi Posta utcát
nevezték volna el Reményirôl. Mindazonál-
tal, a fôváros e ténykedésével bizonyságot
tett arról, hogy Reményi Ede emlékezete a
fôváros intézôinek körében nem ment fele-
désbe. Valamiképpen mégis megemlékeztek
arról az ízig-vérig magyar mûvészrôl és lel-
kes hazafiról, aki több mint másfél évtizedig
lakván a múlt század közepén Pesten, éb-
ren tartotta a hazafias érzést, hozzájárult a
magyar zene kifejlesztéséhez, és minden
hazafias és jótékony célra bôkezûen áldo-
zott, nevezetesen úgyszólván ô állította fel
Petôfinek, a legnagyobb magyar lírikusnak
fôvárosi szobrát. 

Tüneményes életpálya volt az, amelyet hí-
ven követtünk végig. Jól jellemzi Reményi
Edét egy amerikai író, aki azt mondja,
hogy üstökös volt ô a mûvészet egén, fényes,
sziporkázó nyugtalan üstökös, mely kiszá-
míthatatlan görbét írva le az égen, egy
nagyot lobbant utoljára, aztán eltûnt vala-
hol a messze Nyugat látóhatárán. Mint
szerény család szülötte, egy szál hegedûvel
a kezében, istenadta tehetségével felküz-
dötte magát az emberi társadalom legma-
gasabb szférájába. Fejedelmek és lángészek
kegyeltje volt anélkül, hogy szoros viszonya
a nagy néptömegekkel megszûnt volna.
Látott és élvezett ô mindent, amit bódítóan
változatos földünk, s a rajta lakó emberiség
szépet és érdekeset produkált. Ô mindebbôl
ihletet merített, hogy a zenemûvészet ma-
gasztos hivatását teljesítve, duzzadó szí-
vének érzéseit kiöntse a tömegekre, s ôket
magához ragadja, ki a föld porából, fel a
Szépség birodalmába. S ô sohasem fáradt el
eme hivatásban. Tovább és tovább ván-
dorolt, hogy megalkossa életének szenzá-
cióját, hogy megindítsa a zene hatalmával
ezrek lelkében a hazafias lelkesedés láva-
folyamát. Ez a lávafolyam öntötte el ôt.
Mikor mennydörgô tapsok és harsogó él-
jenek közt egyszerre csak megállt a szíve,
hozzászorította hû Stradiváriusát, mely
mind e szenzációt létrehozta, rátekintett
ujjaira, melyek oly hatalmas hangokat

tudtak kicsalni a száraz fából, s visszagon-
dolt hátrahagyott családjára: „Mamákám,
mamákám, mintha szárnya nône az
ujjaimnak!” – mondta volt két hónappal
azelôtt feleségének, mikor utolsó útjára
indult. Most talán ismételte magában bú-
csúmondását, de más értelemben: szárnya
nôtt az ujjainak, s elrepült velök a másvi-
lágra. Szép halál volt, diadalmas mûvész-
halál, a lehetô legszebb befejezése mûvész-
életének.

REMÉNYI EDE JELLEMZÉSE, MINT
MÛVÉSZ ÉS MINT EMBER

Külseje. Hegedûjátéka

Külsejét tekintve elsô pillantásra senki sem
sejtette volna benne a mûvészt. Alacsony,
zömök, kissé köpcös termet. Szélesen ovális,
sima arc, melyet megnagyobbított a korán
kopaszodó koponya. Joviális, többnyire
vidám arckifejezés. S minthogy otthon egy
papos szabású, sok apró gombbal nyakig
begombolt bársonykabátban szeretett
lenni, inkább valami jól táplált szerze-
teshez hasonlított, mint a többnyire excen-
trikus külsejû mûvészemberekhez. Nem volt
tehát feltûnô. Csak ha kedvére való tár-
saságban beszélni kezdett, és ha megszólal-
tatta hegedûjét, akkor egy egészen sajátos
delejesség, a lángész foszforeszkáló tüze
sugárzott belôle. Sohasem felejtem el kék
szemének ama felvillanását, melyet 1891-
ben, utolsó magyarországi idôzésekor,
mikor betegség utáni hosszú szabadságon
otthon voltam a pesti szülôi házban, egy
próba alatt reám vetett. Zongorakísérôjével
az adandó hangverseny mûsorát próbálta,
ha jól emlékszem, Godard érdekes „Concer-
to romantique”-ját. Fel és alá járt játék
közben a szobában, olykor energikusan
odakiáltott a kísérônek és nagyokat dob-
bantott zömök lábaival, ha a kísérô a
darab komplikált ritmikájában csak egy
hajszálnyit is vétett. Egész alakja mintegy
megnôtt, arca sugárzott, szeme lángolt. Ez
a lángoló tekintet az elemében lévô mûvészt
tükrözte vissza, ki feltétlenül uralkodik a
maga birodalmában, aki érzi és tudja
fölényes hivatottságát. 
Amerikai szakírók, amatôrök, és személyes
barátai is mind megegyeznek abban, hogy
Reményi nagy volt a hangversenyteremben
is, a dobogón, a nyilvánosság elôtt, különö-
sen, ha lelkesen fogadták, s ha érezte a felé-
je sugárzó rokonszenvet, de igazi mûvészi
volta csak kis, meghitt körben, congeniális
(rokonlelkû) hallgatók társaságában nyil-
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vánult meg. Rendkívül érzékeny, imp-
resszív volt. A hideg, közönyös, tárgyilagos
közönség lehûtötte. Játéka ilyenkor se nem
egészen biztos, se gyújtó nem volt. Ilyen
elfogódottság vett rajta erôt elsô budapesti
hangversenye alkalmával, 1891-ben. A
fôvárosi sajtó egy része hûvösen, gunyo-
rosan, lekicsinylôen fogadta, s Reményi
tudta, hogy oly közönség elôtt áll, mely ôt
jórészt csak hírbôl ismeri és szkeptikus.
Ezért játékába nem öntötte bele lelkének
gyújtó lángját, nagyjából hidegen is hagyta
közönségét. Mennyire másképp fogadták, és
mennyire másképp játszott is tehát a vidéki
városokban, amelyek közönsége nem olyan
blazírt, internacionális és fölényes, mint a
fôváros. Itt Reményit majdnem oly melegen
fogadták, mint fénykorában. Itt aztán
ismét az igazi Reményi Ede volt, majd
gyújtó, majd ábrándos, mindig meleg ér-
zelmû hegedû-költô, kinek ujjai alatt da-
loltak a húrok. 
Technikája annyira tökéletes volt, hogy ne-
hézségek nem léteztek számára. Ezt annál
inkább ki kell emelni, mert a természet nem
éppen ideális mûvészkézzel teremtette,
amennyiben termetének megfelelôen kissé
rövid és kövéres ujjai voltak. Mégis, még a
nehéz Paganini féle darabokat is könnyen
játszotta. Mennyire képes volt még öreg ko-
rában is e tekintetben haladni, mutatja az
az eset, hogy egyszer Amerikában Thomson
Césárt hallván, egészen el volt ragadtatva e
virtuóznak bámulatos technikája által,
amely egészen új lehetôségekkel ismertette
meg. Szállására visszatérve, azonnal elô-
vette hegedûjét, és kezdte próbálgatni az
imént hallott új fogásokat. Alig telt bele pár
hét, máris bemutatta néhány barátja elôtt
a Thomsontól elsajátított technikát. 

Hogyan értékelte Reményi Bachot

Igazi bohém természet volt, impulzív,
szeszélyes, eleven képzeletû és nagy mérték-
ben alávetve az alkalom, a környezet, az
elôadott darab és egyéb tényezôk által keltett
hangulatnak. Ezért nem tartozott ô azon
mûvészek közé, akiket par excellence
klasszikus mûvészeknek szokás nevezni
(amilyenek voltak például Joachim, Wil-
helmj, stb.). Nem mintha ô nem értette
volna, és nem tudta volna szépen elôadni a
zeneköltészet klasszikusainak mûveit is.
Hiszen ismeretes, hogy éppen Bachnak
„Chaconne”-ja volt egyik force-darabja már
a hatvanas évek óta, és éppen a Bach-
darabok klasszikus elôadása miatt válasz-
tották ôt meg 1890-ben az angol Bach Tár-
saság tiszteletbeli tagjává. 

Hogy Bachot tartotta a zenemûvészet
alfájának és omegájának, ezt egy ditiram-
bikus (mámorosan csapongó) esszébôl
tudjuk, melyet Amerikában, vasúti utazás
közben írt. Ebben ilyen kifejezések fordul-
nak elô: „Ha oly zenét akarsz hallani, mely
abszolút tele van jelentôséggel, nézz fel
Bachra. Ha abszolút zenét akarsz, melyben
nincs semmi eltérés a szépség fenséges vona-
lától, és amelyben nincs semmi üresség,
nézz fel Bachra. Ha mennyei zenét akarsz
hallani, mely lejött hozzánk a földre, nézz
fel Bachra. Ha azt akarod tudni, hogy
hogyan énekelnek a hetedik égben az an-
gyalok, úgy hallgasd meg Máté passióját.” 
E tanulmány végén azt ajánlja, hogy min-
den zenélni tanuló gyermek, mihelyt meg-
felelô technikai készültsége van, azonnal
játssza Bachnak két szólamú invencióit, és
azt ajánlja, hogy Bach legyen minden
zenésznek mindennapi kenyere, talizmán-
ja, vademecumja (utikalauz, „jöjj velem”
jelentéssel). Ha ez így lesz, akkor a zene lesz
a mûvészetek mûvészete. Még nem értük el
ezen állapotot, de a zene máris valami
kombinációja a mûvészetnek és tudomány-
nak, melyet a mennyek, mint vigasztaló és
közvetítô elemet a föld és az ég között
küldtek le hozzánk, mely elemnek arkan-
gyala Bach. 
A hivatott klasszikus mûvésznek kiegyen-
lített, nyugodt kedélyûnek kell lennie, mert
a tulajdonképpeni klasszikus zene nem
hangulatzene, hanem formamûvészet. Elô-
adása nem az egyéni hangulatnak, hanem
ama régi kor és ezen belül a szerzô stíljének
feleljen meg. Éppen ezért Reményi egyéni-
ségének a klasszikus zene kevésbé felelt
meg. Ô a maga impulzív és emocionális
természetével az u. n. romantikus zene
hivatott interpretálója volt, azon zenének,
amelyben az egyén jut érvényre a forma
felett. Itt volt ô igazi elemében, itt játszhat-
ta el a hangulatok és kifejezések bámu-
latosan változatos skáláját, és kiélhette
magát minden isteni és emberi iránt
fogékony lelke. Játéka majd erôteljes, férfias
sôt hôsies volt, majd ábrándos és érzelmes.
Komoly és magába szállt volt egy percben,
azután, ha a zene jellege változott, gyengéd
vagy játszi lett a következô percben.
Ilyenkor arckifejezése is híven tükrözte visz-
sza hangulatváltozását. Olykor halkan
beszélt önmagához játék közben. Meghitt
körben fel és alá járt, olykor egy jellemzô
szót odavetett valamelyik hallgatójának; ha
táncdarabot játszott, néha lendületesen
mozgott, kifejezve a tánc ritmusát. Ilyenkor
hatása ellenállhatatlan, szuggesztív, delejes
és elragadó volt. 

Habanera 

Jellemzô példája ennek egy eset, melyet
amerikai életrajzában találunk. „Egy
reggel  –  így írja az emlékíró –, Reményi
megkért, hogy engedjem meg, miszerint
lakásomra hivathassa zongorakísérôjét és
az énekesnôt, és nálam tartsa meg az
aznap este adandó hangverseny mûsorá-
nak próbáját. Midôn hozzátette, hogy
meghívhatom ha tetszik néhány zeneked-
velô barátomat, tudtam, hogy nagy
élvezetben lesz részünk. Midôn a koncert-
darabok próbáját, melyben mindnyájan
gyönyörködtünk, elvégezte, Reményi, ki
lelkes hangulatban volt, így szólt. „Most
eljátszom önöknek az én Habanerámat.” A
darab csak kéziratban volt meg, és nehéz
volt elsô látásra eljátszani. A nehéz feladat-
ra egy fiatal hölgy vállalkozott, kit
szellemessége és mûvészi hajlamai miatt
Reményi barátságára méltatott. Az ô finom
zenei érzéke, pótolván a tudást, szim-
patikusan támogatta Reményi gyönyörû
játékát. Micsoda tûz! Micsoda lendületes
ritmus! Mi féktelen elevenség a kergetôzô
frázisokban! Kihallottuk belôle a pál-
malevelek egymáshoz csapódását, és a
pálmák alatt táncoló párok lábdobbanását,
a perdülô táncosnôk ruhájának suhogását.
Reményi maga is, elragadtatva zenéjének
lendületétôl, ide-oda mozgott a szoba
szabadon hagyott helyén, és testével olykor
ritmikusan lengett. Saját lelkesedettsége és
jókedve átragadt a hallgatókra, kik maguk
elôtt láttak egy ünnepi ruhába öltözött,
csapongó hévvel, ingerlô mozdulatokkal
táncoló, kreol parasztokból álló társaságot.
Itt megemlítendô, hogy miképp jutott Remé-
nyi a Habanera szerzéséhez. Már gyermek-
korában vágyott pálmákat látni, miket
addig csak könyvekbôl ismert. Végre a 60-
as években Genuában, 73-ban pedig Egyip-
tomban látott igazi, élô pálmafákat. A ke-
cses, mûvészi alakú növényt annyira
megkedvelte, hogy valóságos kultuszt ûzött
vele. Ha tehette, például Kaliforniában egy
kecsesen görbülô pálmaággal a háttérben
fényképeztette le magát. Kedvenc Stradivá-
rius hegedûjének tokjában mindig rejtege-
tett egy pálmaágat. Ismerte ugyan a „Car-
men” c. opera habaneráját, sôt ez egyik
kedvenc darabja is volt, de az igazi, népies
habanerával, úgy a tánccal mint a hozzá-
való zenével, valószínûleg csak
Amerikában ismerkedett meg, midôn az
1878-84 közti idôben lement az Egyesült
Államok déli részébe, Mexikóba, sôt
Habanába (Havanna) is, a habanera ôsi
helyére. E délvidéken, egy pálmaligetben
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ülve kapta Habanerájának intuícióját.
Amint a szél ide-oda csapkodta a pálmafák
ágait, sajátos szinkópás ritmust hallott ki
belôle, mely hasonlított a habanera alaprit-
musához. Gondolatkapcsolat folytán szeme
elôtt látta a kreolok ingerlô táncát, és
megszületett benne Habanerájának gondo-
lata. Ebben egyesítette a pálmák
ringatózását a habanera táncmozdu-
lataival. 
A pálmakultusz még amerikai leveleiben is
megnyilatkozik. Egyszer például ezt írja
kedvelt, fiatal barátnôjének: „Ezer millió
üdvözlet és köszönet az én jó és zseniális
barátnômnek az ô hódoló pálmafa-
hegedûsétôl, Reményi Edétôl.”

Magyar  Nemzeti  Himnusz

De térjünk vissza a szóban forgó, rögtönzött
zeneestélyhez. A Habanera után elôvette
„Magyar Nemzeti Himnusz”-ának kéz-
iratát, és felkérte szoprán énekesnôjét, hogy
a vezetô szólamot elsô látásra énekelje; a
kíséret játszása is a legnagyobb követel-
ményt támasztotta a pianistával szemben.
Természetes, hogy Reményi vezette hege-
dûjátékával az együttest. Alig lehet nagyobb
ellentétet elképzelni, mint ami a briliáns
Habanera és e himnusz között van. 
Hangulata az elején nyugodt, méltóságos
volt, azután mindjobban emelkedett, szim-
fonikus harmóniái mind szövevényesebbek
lettek. Reményi maga lassan elôre és hátra
mozgott, néha behunyta szemeit, majd
vonójával megérintette a pianistát, erôsebb
akcentusokra serkentvén. A zene hullámai
mind magasabbra csapkodtak. A hallgatók
elbûvölten és lélegzetüket visszatartva
érezték, hogy a mûvész most mint hazafi,
hazája szabadságának és dicsôségének
eszméjét akarja megnyilatkoztatni, és ezen
eszmét a zenész géniuszán átszûrve, végül
egy nagyszerû csúcspontot ér el, melyben a
zeneköltô az ô szeretett hazájának apoteó-
zisát fejezi ki. Rendkívüli lelki esemény volt
ez mindnyájunk számára, mert ritkán
vehetni részt a lélek és az érzés ilyetén
felemelkedésében. 
Ezután más zenét csinálni igazán lehetet-
lenség lett volna. A varázs megszûnt, a tár-
saság apró csoportokra oszlott, és sokan
égtek a vágytól beszélni azzal az emberrel,
akinek bûvös hatalmát csak az imént
érezték. Ez volt az a nagyszabású himnusz,
melyet Mátyás király kolozsvári szobrának
leleplezési ünnepére szánt. 
Érdekes volt az is, hogy miképp végezte
Reményi játékát ily intim magánelôadá-
sokon. Ha a darab valami nyugodt pianó-

ban csengett ki, akkor vonóját lassan, zajta-
lanul lebocsátotta térdéhez. Ha azonban
valami briliáns darabot adott elô, úgy egy
egészen sajátos lendülettel suhogtatta meg
vonóját a záróakkord után.
Reményi igen érzékeny volt a természet
szépsége iránt, és a hatás, mit benne a ter-
mészet szemlélete keltett, megnyilatkozott
zenélésében is. Degré Alajos írja például
(Budapesti Hírlap, 1891. január 4.), hogy
Reményi látogatóba jött hozzá Papvölgyre.
Gyönyörû, holdvilágos nyári éj volt. A
Degré család kiült a teraszra, s onnan
csodálta azt a bûbájos látványt, amit a
teliholdtól megvilágított Duna nyújtott. A
hatalmas folyó tündökölt, ragyogott, mint
valami tündérregebeli óriás tükör. Mind-
nyájan költôi gondolatokba merülve
andalogtak, midôn a kert bokrai közül,
hová Reményi lelopódzott, megszólalt
varázshegedûje. Tán soha szebben, szívre-
hatóbban nem szólt, mint ebben a pillanat-
ban. „Azt hittük  – írja Degré –, hogy nem
vagyunk a földön. A csodásan igézô han-
gok mintha az égbôl szálltak volna alá, és
oly érzést keltettek bennünk, mintha a föld
tünedeznék, és mi lassanként közelednénk
a mennyországhoz.” 

A „Repülj  fecském” keletkezése

Ilyen hangulat szülte meg az elhíresedett
„Repülj fecském”-et is. „Alkonyatkor – így
írja Vécseyné Jankovich Lujza írónô,
Reményi unokahúga, emlékeiben („Ma-
gyarország”, 1908. nov. 1.) –, bûvös fél-
homályban együtt ült a család. A mûvész
fel és alá járkálva a szobában, ábrándozott
hegedûjén. Egy régi magyar dal motívuma
tört elô ujjai alól. Késôbb csodás változa-
tokat rögtönzött hozzá; benne volt e han-
gokban az erdô mélyén támadt szellô
sóhajtása, hegyi patak csörgése, párját si-
rató vadgalamb búgása. Katica, Reményi
egyik nôvére (az én édesanyám), kivel
mindig a legjobban értették meg egymást,
elragadtatva sóhajtott fel: „Edus, ha te ezt
egy hangversenyen így eljátszanád!”
„Igazán? Hát tetszik neked?” – csillantak fel
Reményi szemei, és tovább játszott, most
már öntudatosan, lelkesedéssel. A hegedû
sírt, zokogott. Megszületett a „Repülj fecs-
kém”, melyet a legközelebbi alkalommal,
egy hangverseny végén ráadásként el is ját-
szott. Leírhatatlan az a lelkesedés, szûnni
nem akaró tapsvihar, mely játékát kísérte.
És attól kezdve sohasem engedték el neki a
„Repülj fecském”-et, a közönség mindig
addig tombolt, lázongott, míg el nem ját-
szotta.”

Rögtönzött játéka a Cheop  piramisnál

A „Leipziger Illustrierte Zeitung” 1873 már-
cius 15-iki számában találjuk Reményi
rögtönzött elôadásának leírását, melyre ôt
Cheops piramisának megmászása indítot-
ta. 
„Január 2-án néhány hölgy és úr kirán-
dult Kairóból Gizehbe. Köztük voltak
Reményi Ede kísérôjével, Plotényi Nándor-
ral, Klapka tábornok, és más ismeretes
személyek. Felérkezve a 450 láb magas
gúla tetejére, gyönyörû idô fogadta a
kirándulókat. Szellô sem rezdítette a nyu-
godt levegôt, tisztán, felhôtlenül tündökölt
alá a sötétkék égbolt. Tiszta fényben csil-
lámlott a végtelenül elterülô sivatag. A
zene hangjai hatalmas benyomást keltettek
a fenséges csendben, mely a magasságban
honolt. Reményi több darabot játszott, egy
Chopin-féle prelude-t, Vörösmarty „Szó-
zat”-át, egy saját szerzeményû török dal-
lamot, a „Repülj fecském” címû magyar
dalt, Kölcsey „Himnusz”-át, és Plotényival
együtt egy Spohr-féle kettôst. Tömören és
tisztán hangzottak alá a hegedû hangjai a
piramis csúcsáról, majd vígan, majd áb-
rándosan és remegve, a lejjebb elmerülve
hallgatók közé.
Midôn a társaság leszállt a gúláról, a pi-
ramis lábánál felállított alkirályi pavilon-
ban finom reggeli várta ôket. És mindenki
megegyezett abban, hogy az imént élvezett
órák emlékét semmi sem moshatja le többé. 

„Niagara Apó”

Élete vége felé így írja le Reményi a Niagara-
vízesés hatását reá, amerikai barátnôjének,
„Niagara Apó” címmel:
„E néhány sort azért írom Önöknek, hogy
tudassam, mennyire lenyûgözött Niagara
Apó „basso profundo”-ja (mély basszusa). E
nagy öreg ember nem alkuszik senkivel, sem
ragyogásával, sem szépségével, sem örökké-
valóságával. Röviden: Niagara Apó meg-
teszi kötelességét, és ô boldoggá tett engemet
tegnap és ma. Ablakommal szemben van-
nak a zuhatagok, és briliáns párázatuk
gyönyörködteti szemeimet. Eksztázisban
vagyok, tegnap a hangversenyen úgy ját-
szottam, mint 100 000 fenegyerek. Nem is-
mertem magamra, s mindezt Niagara Apó-
nak köszönhetem. A szépség örök forrása az
örömnek: ez az, amit Niagara Apó a fülem-
be zúg.”

Közreadja: Rakos Miklós

(Következô számunkban folytatjuk)
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Ha a hangszerjátékkal kapcsolatos

ártalmak és a lámpaláz legyôzése

szóba kerül, a gyakorlás mindig újból

központi témává válik. Számos fizikai

és pszichés panasz keletkezik vagy

manifesztálódik a helytelen gyakorlás

következményeként. Idegélettani

ismeretekbôl kiindulva itt a gyakor-

láshoz szolgálunk pozitív

stratégiákkal. 

„Gyakorolnom kell!”

Vizsgálatok kimutatták, hogy aki pro-
fesszionális muzsikus akar lenni, annak
körülbelül 10 000 órára van szüksége a
kívánatos készségek elsajátításához. Ehhez
azonban hozzá kell fûzni egy lényeges
kiegészítést: akkor, ha ez önként vállalt
módon történik! Nos, hát hogy állunk a
motivációval? Ez attól függ, milyen haté-
konysággal gyakorolunk. A gyakorlás
frusztráló erôkifejtéssé válhat, ha az ered-
mény elmarad. Azoknak a muzsikusoknak
a számára, akik drukk hatása alatt vagy dur-
vamotorikus izomerôvel gyakorolnak, egy
ilyen gyakorlási- és játékpraxis veszélyessé
is válhat. Sok túlterhelési szindrómának
lehet oka az, ha a muzsikusok a gyakorlás-
ra szánt idôt csak „letudják”, nincsenek
tisztában azzal, hogyan kellene hatásosan
gyakorolniuk és amellett az idôt és az
„erôbedobást” gazdaságosan szervezniük.
Fontos tehát tisztázni, hogyan gyakorolunk.

A gyakorlás tanulást jelent

Neurobiológiai szempontból a tanulás a lét-
rehozás, módosítás és megerôsítés plaszti-
kus idegi leképezése az agyban. Az agy
mindig tanul. A tapasztalatokat bizonyos
mértékig idegrendszeri reprezentációban,
különféle erôsségû szinapszisok (idegsejtek

egymáshoz csatlakozó helyei) formájában
tükrözi vissza. Így jön létre egész egyéni és
egyszeri képünk önmagunkról, arról, amit
mint valóságot ismerünk meg – pl. egy
mozgásfolyamatról vagy a hangok helyérôl
hangszerünk fogólapján. Ezt neuroplaszti-
citásnak nevezik. Ha megismétlôdik egy
tapasztalás és ezáltal egyre több rögzôdik
az agyban, képek és elképzelések jönnek
létre, amelyek alapján az agy a valóságot és
az elvárható cselekvést összehangolja. Itt
ismerjük fel a gyakorlás jelentôségét: ami-
kor gyakorolunk, elképzeléseket kreálunk.
A gyakorlásnál feldolgozott idegrendszeri
leképzések megelôzött mozgás-szerve-
zések: Ahogy ezt a mozgást a „merevleme-
zen” elmentettük, úgy lesz az a valóságban
is kivitelezhetô. 

A „megtervezett” tartás

A tartás megelôzi a mozgást. Test-
helyzetünk, a székünk minôsége,
más ergonomikus segédeszközök,
mint álltartó. válltámasz, tartó szíj,
stb. beállítása többé-kevésbé befo-
lyásolják mozgásszabadságunkat.
Így testünk kezdeti helyzete a hang-
szerjátéknál szintén jelentôs alkotó-
része a játékunkról az agyunkban
létrejövô képnek, és döntô szerepet
játszik a játék sikerénél. Ebben az
összefüggésben szót kell ejteni a sok
muzsikus által elôszeretettel ápolt
gyakorlatra: hogy otthon sokszor
mezítláb vagy legalábbis cipô nélkül
gyakorolnak. Közülük azonban
senki nem játszott soha cipô nélkül
koncerten! Hangverseny közben
emiatt szokatlan testérzés jöhet létre,
amely a muzsikust játék közben
irritálja. Értelmesebb ezért cipôben
gyakorolni. A muzsikusoknak ottho-
ni gyakorlásuk során tudatosan
kellene testtartásukat ellenôrizni.
Hogyan állok? Mi számomra a stabil
tartás, amellyel „megállok” a színpa-
don is? Miként fejleszthetem mozgás-
elképzelésemet annak érdekében,
hogy a játékot könnyûvé és szabad-
dá tegyem?

Helyes és helytelen – vagy „mellette”
van egy információ is 

A muzsikusok hajlamosak a gyakorlásnál
„helyes” és „helytelen” kategóriákban, tehát
eredményorientáltan gondolkozni. Az
azonnali értékelés azonban megakadályoz-
za, hogy a tapasztalatokból tanulni lehes-
sen. Egy „hamis” hang nem hamis többé,
hanem fontos információvá válik, ha felfi-
gyeltem arra, hogy miként jött az létre. 
Az eredményorientált gyakorlás gyakran
olyan stílussá válik, amelyben fôleg az
ismétlés játszik szerepet – abban a remény-
ben, hogy majd csak egyszer sikerül. Ilyen
módon a gyakorló talán eljut egy relatív
„találati arány”-hoz, de nem lesz világos
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MÛHELY

Angelika Stockmann

Hogyan gyakoroljunk?
Megoldás-orientált gyakorlás

A fúvósok intonálása annál
megbízhatóbb lesz, minél biz-
tosabban képes a muzsikus a
testtartás, légoszlop és szájmo-
torika összjátékát mint testér-
zetet minden egyes megszólaló
hangnál „elôformálni”.
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elképzelése a megbízható testérzékelésrôl.
Csak egy megbízható elôérzet nyújt komoly
esetben biztonságot, hiszen ha a színpadon
a hang megszólalt, már késô. A fúvósok
intonálása például komoly esetben annál
megbízhatóbb lesz, minél biztosabban
képes a muzsikus a testtartás, légoszlop és
szájmotorika összjátékát mint testérzetet
minden egyes megszólaló hangnál „elôfor-
málni”. Az eredményorientált gyakorlás
megakadályozza, hogy az agy a tapasztala-
tokból az alkalomnak megfelelô változatot
válassza ki. A megoldás-orientált gyakorlás
ezzel szemben idegrendszerünknek az
információk sokaságát szállítja, ami lehetô-
vé teszi az „igazi” kiválasztását. 
Milyen érzés ez? Ennek a kérdésnek kulcs-
kérdésnek kell válnia. Könnyû ez vagy ne-
héz? A könnyedség kellemes és szárnyakat
ad. Izomzatunk kellemes tónust igazol
viszsza. Ezzel szemben a nehézség, fes-
zesség, szorosság vagy pláne fájdalom
érzése jelzés a túlzott feszültségre. Har-
colok a hangszerem vagy éppenséggel
magam ellen? Nyomás alatt érzem magam,
mert az ambícióm hajt? A becsvágy és
konkurencia harc is „megtestesül” és elô-
hívja „harcizomzatunkat”, például a bicep-
szet a küzdôtérre. A bicepsz azonban egy
durvamotorikus beidegzésû tartó izom és
nincs dolga a hangszertechnikában.
Honnan ered a mozgás kezdeményezése?
Honnan gondolkodom? A neurofiziológiá-
ból tudjuk, hogy az ujjvégek, nyelv és ajak
rendelkeznek a legsûrûbb idegsejt-végzô-
désekkel. Ugyanakkor finommotorikus
szerkezetünkre jellemzôk a legkisebb mû-
ködtetô egységek (idegsejtek izomszö-
vetkötegei). Az emlékezetünkben ehhez
tartozó „kép” pontossága következéskép-
pen bizonyos mértékig egy nagyfelosztású
fényképhez hasonlít. Fordítva érvényes:
minél durvamotorikusabb, annál pontat-
lanabb.
A finommotorika azt is jelenti, hogy az
erôbevetés kontraindikált. A muzsikusok
kifejezési mozgásokat fejlesztenek ki, de az
izomtréningnek nincs a kifejezéshez köze.
Nemcsak az értelem nélküli gyakorlás, de a
durvamotorikus mozgáskezdemények vagy
erôkifejtések elképzelése is túlterheléshez
vezet. A muzsikusok szívesen figyelmen kí-
vül hagyják, ha rosszul érzik magukat, mert
„gyakorolniuk kell”. Ugyanakkor a test
figyelmeztetô jelzései a gyakorlásnál fel-
hívást jelentenek jobb megoldások keresé-
séhez. Akkor is, ha emellett néha a járt utat
elhagyjuk és valamit kipróbálunk, ami
addig „tiltott” volt: a jó érzés jelenti az orien-
tációs segítséget a gyakorlásnál.

Hogy szól a jó érzés?

Ha két érzékelés egymással társul szineszté-
ziának nevezzük. Tapasztalatból tudjuk,
hogy a hallás- és a mozgásérzékelés jól
összedolgoznak. Ha egy harmadik csatlako-
zik, például a látás, a benyomás kevésbé
pontos. A szem kontrollja nélkül gyakorolni
lehetôvé teszi a tartás, a mozgás és a hang-
zás közvetlen összekapcsolását. Így az ún.
szenzomotorikus visszacsatolásunkat javít-
juk. „Úgy szól, ahogy én ezt elképzeltem?”,
„Ha én így csinálom, akkor úgy szól, ha más
elképzelést választok, másképp.” Ilyen mó-
don a gyakorlásnál egy bizonyos „moz-
gáskoreográfia” jön létre, amelynek segít-
ségével a muzsikus a hangzás-elképzelését
megbízhatóan realizálja.

Jobb-agyféltekével gyakorolni

Sok muzsikus „jobboldali-gondolkozó”:
képekben gondolkozik, fogalmakat ösztö-
nösen hoz létre és holisztikusan, azaz az
egészre vonatkozóan dolgozza fel az infor-
mációkat. A kihívás, muzsikálás közben
többféle dologgal foglalkozni, a jobb agy-
féltekének a specialitása. A muzsikálás ter-
mészetesen nemcsak analóg, hanem „digi-
tális” képességeket is igényel, amelyek
inkább a bal agyfélteke funkciójának felel-
nek meg. Különösen a zenei mozgáselkép-
zelések fejlesztésénél kellene a két agyfél-
teke integrációfolyamatainak jobbról balra
áttérnie. A zenészek azonban gyakran for-
dítva próbálják meg, a darabot elôször csak
technikailag helyezik „kontroll alá” és csak
azután gondolnak az interpretációra. Túl
késôn veszik észre aztán, hogy a zene nem
jön létre, mivel természetesen már mozgás
folyamatokat tároltak, amelyek kifejezési

minôsége már nem felelt meg a zenei el-
képzelésnek.
Milyen az, ha a gyakorlásnál elôször a
hangzás elképzeléstôl hagyjuk magunkat
inspirálni? 
A látott képek mozgásérzéseket csalnak
elô és minden ember számára lehetôvé
teszik, hogy azokat egy egészen személyes
és természetes élet- és mozgástapasztalat-
tal töltsék meg. A technikai gondolkodás
vagy az analitikus mozgásfeladatok ezzel
szemben nehezen hagyják magukat egy
individuális mozgásrepertoárba integrálni.
Könnyen mûvi és sztereotip mintákhoz
vezetnek, amelyek mesterségesnek tûn-
nek, nem jó érzéseket keltenek és hosszú
távon panaszokat okoznak. Mindazonáltal
a pedagógiában gyakran találkozunk ilyen
gyakorló módszerek átadásával. Egy jobb
agyfélteki tanítási módszer ezzel szemben,
amikor a tanár tisztában van a szó és moz-
dulat érzékelési és motorikus „tartalmá-
val”, a legjobb út a növendéket értelmes és
mindenekelôtt muzikális gyakorlásra taní-
tani. 

Összefoglalás

A gyakorlás „hogyan”-kérdéssel igényes és
figyelmet követelô munka. Ezzel szemben
viszont hatásos, idôt takarít meg, pozitív
érzésekhez vezet, és ezáltal segít megelôzni
a muzsikus betegségeket.. A megoldás-ori-
entált gyakorlás a zenei kifejezés bázisán
megbízható elképzeléseket alkothat, ame-
lyek a döntô pillanatban a színpadon lehív-
hatók. Ilyen módon a teljesítmény és siker
egy munka gyümölcse, amely nem a tel-
jesítményre fókuszál, hanem a fejlôdésnek
szenel figyelmet.

(Das Orchester 2008/6)
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Nagy különbséget jelent: otthon mezítláb

gyakorolni és a koncerten cipôben játszani
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A zene professzionális szinten való mûvelé-
se az értelmi módozatok milliszekundumok
alatt történô feldolgozását, valamint a térbe-
li és idôbeli finom-motorikus precízió maxi-
mumát igényli. Eközben az ember a fizioló-
giai lehetôségeinek határát súrolja. Ennek
következtében a hangszeres zenélés mind
gyakorlásnál, mind elôadási helyzetben a
megtanult mû eljátszása során – amihez
gyakran a helyzetbôl adódó stressz is társul,
– rendkívüli komplex szellemi teljesítmény.
A hangszeres gyakorlásnál ennél fogva a
fizikai gyakorlás kiegészítéseképpen
mentális technikák is alkalmazhatók, a be-
tanulandó zene idegrendszeri és az elô-
adáshoz szükséges mozgásprogram stabili-
zálása céljából. Ezen kívül a mentális
gyakorlás segítséget nyújt a hatásosabb és
célzatosabb gyakorláshoz, a megtanulandó
mû jobb zenei felfogásához, a hangzásel-
képzelés javításához, a technikai nehézsé-

gek legyôzéséhez, fellépési szituációban a
játék biztonságának növeléséhez, a lám-
paláz csökkentéséhez és a túlterhelési
károsodások elkerüléséhez. 
Neves mûvészek nyilatkoztak pozitívan a
mentális gyakorlásról. Így például Arthur
Rubinstein César Franck Variations sym-
phoniques c. mûvét egy hosszú autóbusz-
úton dolgozta fel mentálisan, majd közvet-
lenül azután emlékezetbôl játszotta el
zenekarral. Habár a mentális technika alkal-
mazását a gyakorlási folyamatban hangsze-
res tanárok is propagálják, a gyakorlásnak
ez a formája a muzsikusok körében eddig
nem talált szélesebb elfogadásra. Szúrópró-
baszerûen 123 mozgásfüggô fájdalommal
küszködô muzsikust kérdeztek meg, akik
közül csupán 23 százalék nyilatkozott úgy,
hogy alkalomadtán vagy gyakran mentáli-
san is gyakorol. 

Mentális gyakorlás
Mentális gyakorlásnak nevezzük szûkebb
értelemben a megtanulandó zene gyakor-
lati kivitelezés nélküli értelmi feldolgozását.
Ezen kívül ide tartozik még a megfigyelés
és az imitáció is, éppen úgy mint a felkészü-
lés a fellépésre és az autoszuggesztív eljárás
a lámpaláz csökkentésére. 
A mentális gyakorlás alapjait képezô neu-
rofiziológiai mechanizmus kutatása a korai
1980-as évekre vezethetô vissza. A komplex
ujjmozgás hangszeres játékhoz szükséges

kivitelezésének és tárolásának helyeként a
nagyagykéregben az ún. szekunder motori-
kus tartományt azonosították. Úttörô volt az
a felfedezés, hogy ennek a tartománynak az
idegsejt kötegeiben csupán a komplex ujj-
mozgások elképzelésétôl is ugyanolyan
aktivitás volt észlelhetô, mint amilyen az
ilyen mozgásoknál a fizikai gyakorlásnál
volt megfigyelhetô.
A hangszeres játék központi idegrendszeri
tervezéséhez, vezérléséhez és feldolgozásá-
hoz a szenzomotoros (megj.: mozgató és ér-
zékelô szervek összehangolásával kapcso-
latos) területek mellett számos további agyi
tartomány kapcsolódik, amelyek közös, há-
lózatszerû aktivitása az elképzelt hangszer-
játéknál a legutóbbi években nyert bizonyí-
tást. Zongoristáknál hangsorok hallgatása
közben a hallókéreg várt aktivitása mellett a
szenzomotoros kéregállományban is járulé-
kos aktivitás mutatkozott, habár mozgás nem
történt. Fordítva, a néma zongorán való
játéknál nemcsak a szenzomotoros terület,
hanem a hallókéreg is aktivizálódott (lásd
az ábrát). Nem muzsikusoknál ez a jelenség
nem volt felismerhetô. 
A hangszerjáték közben a különbözô mo-
dalitások hálózattá szervezôdése a központi
idegrendszerben megvilágítja annak szük-
ségességet, hogy a mentális gyakorlásba is
be kell vonni minden gondolkodási modali-
tást. A muzsikusoknál nemcsak a saját játék
elképzelése, hanem más muzsikusok moz-
gásának megfigyelése is a szenzomotoros
terület aktivitásához vezet. Érdekes, hogy
egy muzsikusnak egy néma hangszeren tör-
ténô mozgása – minden hangbenyomás
nélkül is – a megfigyelô muzsikus hallástar-
tományának aktivizálásához vezethet. 

Gyakorlati kivitelezés
A továbbiakban a mentális hangszeres
gyakorlás kivitelezéséhez a neurofiziológiai
háttérre alapozva gyakorlati útmutatások
következnek. Ideális esetben ez a tanulmá-
nyozandó mû formai és harmóniai elemzé-
sével indul. A formai (pl. fúgafelépítés,
szonátatétel forma, rondó) és a harmonikus
struktúra (pl. kadenciák, modulációk) felis-
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Hans-Christian Jabusch/Eckart Altenmüller

Gondolkodás 
hangszeres játék helyett
Mentális gyakorlási technikák muzsikusok számáraÉlsportok esetében a tréning-straté-

giáknál már évtizedek óta gyakorlat a

mentális technikák alkalmazása. Zenei

tanulmányoknál és gyakorlásnál azon-

ban ezek a módszerek eddig csak igen

csekély mértékben hasznosultak. 

Ez a cikk betekintést ad a mentális

gyakorlás neurofiziológiai hátterébe 

és praktikus útmutatással szolgál 

a gyakorlati alkalmazáshoz. 

A játék egy néma zongorán (balra) nemcsak az „M” szenzomotoros terület hanem az „A” auditív
kéregállományban is aktivizálásához vezet,. Egyszerû hangsorok hallásánál (jobbra) az auditív mel-
lett a szenzomotoros kéregterületek is aktivizáltak. 
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Mi a fontosabb, a helyiség, a közönség, a
program, a dirigens, vagy az egyéni forma?
– mindezek befolyásolják a zenei produk-
ciót. Magával ragadó boldogságos érzés az,
ha az egész zenekart egy  azonos folyam
sodorja magával, ha a karmester olyan

energiát áraszt, amely mindenkit magával
ragad, ha kipattan egy szikra a teremben, és
a publikum is a zene hatalmába kerül,
amitôl már nem tud szabadulni, ha a végén
üdvrivalgás tör ki. Egy különösen jól si-
került hangverseny a legtöbb muzsikus

számára azokhoz a percekhez tartozik,
amely során (újra) egészen világossá válik
számára, hogy miért választotta ezt a hiva-
tást, és hogy miért volt a kínlódás, a vég
nélküli gyakorlások, amit vállalt. Egy jól si-
került koncertest a legszebb jutalom min-

merése nemcsak a zene jobb megértését
szolgálja, hanem lehetôvé teszi az egyes
információk (pl. egyes hangjegyek) nagyobb
információs egységekhez való kapcsolását,
amelyek így könnyebben memorizálhatób-
bá válnak. Egy különbözô szakmai szinteken
álló zongoristákkal végzett felmérés kimutat-
ta, hogy a kezdôk a zenemûveket amorf
egésznek tekintették és kívülrôl tanulásnál
az egyes hangjegyeket illesztették egymás-
hoz, míg tapasztalt zongoristák a kívülrôl
tanulás elôtt analitikus módszerrel jelentô-
sebb szegmenseket foglaltak össze. 
Az elôkészítô analízis keretében az ujjren-
det, vonósoknál a vonásnemet, továbbá a
dinamika, frazírozás és artikuláció részleteit
kell tisztázni. Végül a mûvet áttekinthetô
részletekre kell felosztani, amelyek hossza
a mû komplexitásától és a muzsikusnak a
mentális gyakorlásban szerzett tapaszta-
latától függ. A mentális gyakorláshoz kipi-
hentnek és ellazultnak kell lenni, egy

ellazulási technika (pl. autogén tréning,
lélegzés technika, progresszív izom fesztele-
nítés) ehhez segítséget nyújthat. A tulajdon-
képpeni mentális gyakorlás az elsô kijelölt
részlettel kezdôdik és a következô lépéseket
foglalja magába:
– Az elsô gyakorlási részlet hangjegy-szö-

vetének memorizálása az elôzôleg anali-
zált struktúra elemek, ujjrend stb. segít-
ségével,

– az elsô gyakorlási részlet elképzelése pl.
hangjegyrôl hangjegyre vagy akkordról
akkordra, közben a mindenkori hang-
szer képzeletbeli érzékelése (billentyûk,
fogások, húrok, vonások stb.),

– a mozgások belsô elképzelése (ujjak,
kar, vonás), adott esetben a légzés és le-
vegôvel való gazdálkodás,

– a hangzó eredmény belsô hallása,
– adott esetben zenén kívüli képzetek

kapcsolása.
Amint az elsô gyakorlási részlet elképzelése
sikerült, ennek a hangszeren történô meg-
valósítása következhet. A mentális és gya-
korlati memorizálás váltogatása különösen
hatásosnak bizonyult. Amennyiben a kivite-
lezésnél hibák történtek, az elsô gyakorlási
szakasz újbóli mentális áttekintését a hibák
és a korrektúra lehetôségek analizálásának
kell megelôznie. Amennyiben az elsô rész-
let feldolgozása sikeresnek mondható, foly-
tatni lehet a munkát a következô részle-
tekkel. Idôrôl idôre az egyes gyakorlási
szegmenseket össze kell fûzni.
A mentális gyakorlásnak ez a formája felté-
telez bizonyos jártasságot a hangszerkeze-
lésben, hogy a már az emlékezetbe vésett
mozgásformák és hangzásemlékek felidéz-
hetôk lehessenek. A mentális gyakorlást
mindazonáltal már korán a hangszeres okta-
tás részévé kell tenni. Kezdetben – legyen az
gyermek- vagy felnôttkorban – fontos, hogy

az relatíve egyszerû nehézségi fokú mûvek-
kel kezdôdjön és a memorizálandó egysé-
gek eleinte rövidek, néhány percet nem
túlhaladóak legyenek. A különbözô mo-
dalitások egyidejû elképzelése gyakran nem
rögtön sikerül, mégis a figyelem edzésével, a
mentális gyakorlás ilyen módon még csekély
tapasztalattal is már kezdetben meglepôen jó
eredményekkel kecsegtet.

Gyakorlás megfigyeléssel és imitációval
Függetlenül az elôzetes tapasztalatoktól a
fentnevezett módszer további formája a
gyakorlás megfigyeléssel és utánzással. A
hangszeres tanár számára ez lehetôvé teszi
a nehezen verbalizálható jelenségek, mint
pl. a mozdulatokkal való gazdálkodás,
tartásoptimum és hangképzés átadását.
Ebben fontos, hogy a demonstráció – külö-
nösen fiatal hangszeres növendékek eseté-
ben – minôségileg magas nívójú legyen,
mivel ebben a korban a fiatalok még nem
tudnak különbséget tenni elônyös és elôny-
telen mozgások között, így negatív esetben
az elônytelen mozgásokat is utánozhatják.
A tapasztalt és professzionális muzsikusok
számára ajánlatos a koncertlátogatás és az
azzal kapcsolatos mozgásfolyamatok meg-
figyelése, mivel az a gyakorlásnál és a
zenei és hangszeres készségek kiala-kítá-
sánál jelentôs segítséget nyújthat. Az olyan
rendkívüli mentális képesség, mint amilyet
a Rubinsteinrôl szóló epizódban említet-
tünk, nyilvánvalóan kivételes jelenség.
Mindazonáltal a mentális technikák bevo-
nása a napi gyakorlási rutinba minden mu-
zsikus számára nemcsak a gyakorlási fo-
lyamatot és annak eredményét optimálja,
hanem a zene átélését az elôadó és ennek
következményeképpen a hallgató számára
is gazdagítja és hatékonyabbá teszi.

(Das Orchester 2008/6)
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Arthur Rubinstein egészen
rendkívüli mentális
képességekkel rendelkezett

Karin Erichsen

Mitôl sikeres egy koncert a zenekari
muzsikusok szerint? 
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den fáradozásért. Mágiája éppen annyira
nem fejezhetô ki szavakkal, mint amennyire
nem tervezhetô a létrehozása. Mégis min-
den rendkívüli koncertélmény hasonló-
habár különbözô adagolású - alkotórészek-
bôl áll.

A karmester?
A lelkes közönség természetesen nem az
egyetlen motivációs forrás. A karmester
kiemelkedô hatással van a zenekarra. Minél
nagyobb a zenekar és minél komplexebb a
program, annál nehezebbé válik mindenkit
az elsô taktustól kezdve megközelíteni.
Döntô szerepet játszik egy határozott, intel-
ligens koncepció, amit az egész zenekar
követni tud. Az integrációs tehetség és
személyes kisugárzás fontosabb, mint egy
kidolgozott pálca-technika. „A dirigensnek
bíznia kell a zenekarban és a koncerten egy
kicsit szabadjára kell engednie’, írja le Ste-
fan Faludi pl. Claudi Abbado siker-recept-
jét. Daniela Braun is meg van gyôzôdve
arról, hogy „a szikra akkor pattan ki mindig,
ha a dirigens teret hagy a spontaneitásnak.
Ha a muzsikusokat valami váratlannal édes-
getnék ki a tartózkodásukból azonnal
abszolút figyelem állna elô. Akkor sokkal
intenzívebben kellene a kollegákra figyelni
és szemkontaktust keresni. Ez önmagában
is hatalmas feszültséget idézne elô.
Ezért játszik sok zenekar, mint pl. az
Akademie für Alte Musik gyakran szíveseb-
ben teljesen vezetés nélkül. „Ha összes-
zokott együttesrôl van szó, az dirigens
nélkül még közvetlenebbül tud a publi-
kumra hatni, próba nélküli improvizálásba
kezdeni és a „labdát feldobni”, bizonygatja
Raphael Alpermann. Egyébként a csemba-
lista szívesen dolgozik karmesterekkel is
együtt, olyanokkal, akikbôl- mint Simon
Rattle esetében -csak úgy sugárzik a zene-
szeretet és karizmájuk mindenkit magával
sodor. És éppen a karizmában rejlik végül is
a titok, hogy miért van az, hogy egyesek a
legnagyobb mozdulatokkal is alig jutnak
valamire, míg másoknak csupán a szemöl-
dökükkel kell jelezniük ahhoz, hogy a te-
rem vibrálni kezdjen. 

A közönség?
„Én elôször a publikumot fürkészem. Ha
telt sorokat látok, ha az emberek telve
várakozással tapsolnak és örülnek a hang-
versenynek, ez már megadja nekem az
„elsô rúgást”. Ezt állapította meg önmagáról
a brácsista Susanne Lerche, és nem ô az
egyetlen, akit a fogékony közönség
motivál. 
„Az éppen a legszebb a koncertben, hogy

az ember a hallgatósággal közvetlen kon-
taktusban áll.”, véli Raphael Alpermann is.
A csembalista az Akademie für Alte Musik
és a Berliner Philharmonikern együttesek-
ben játszik, fôleg barokk zenét. „Ez a muzsi-
ka érzéki, ragályos ritmikus érverése van,
tág teret nyit a spontán improvizációnak, és
valamit el akar mesélni.”, mondja
lelkesedve. A közönség közvetlenül reagál
rá és egyre bátrabb kísérletekre sarkall. Így
hintázik fel a hangulat, mígnem számos
ráadás után, mindenki „feldobva” tér haza. 
Éppen ez jelenti a lényeges különbséget
egy stúdióbeli felvételhez képest. Ott a
feltétel nélküli zenei tökéletesség áll elôtér-
ben. A hallgató, aki késôbb a lakásában a
CD-t felteszi, inkább absztrakt jelenség
marad. Egy koncert elôtt azonban meg kell
gondolni, mi lenne egy meghatározott
közönség számára új és érdekes, hogyan
fog reagálni a mûsorra és milyen
érzelmeket lehet általa felkelteni. 
Az egyes országok közönsége külön-
bözôképpen reagál. „Amikor elôször ját-
szottunk  Japánban, igazán zavarban
voltam”, emlékszik vissza Henja Semmler a
Mahler Chamber Orchestra tagja. A pub-
likumot egyáltalán nem lehetett a
tartózkodásából kicsalogatni, mindent
barátságos visszafogottsággal fogadott.
Ezzel szemben Koreában a hangulat min-
den alkalommal forrongott, az embereket
alig lehetett a helyükön tartani. Magyarázat-
tal a hegedûs nem tudott szolgálni, ennek
oka a mentalitások különbözôségében rej-
lik. 
Arra a kérdésre, hogy egy élénk vagy egy
koncentrált publikumot preferál, nem
tudott válaszolni. „Japánban nagyszerûen
lehet sokrétegû, halk mûveket játszani. Ott
senki nem tenné meg, hogy egy záró
akkordba beletapsoljon”. Olaszországban
ezzel szemben ez inkább elôfordul. Ott a
közönség lényegesen temperamentumo-
sabb, rövid, tüzes darabokat szeret, nekibô-
szült fináléval. Egy transzcendentális ki-
csengéssel kevésbé tudna mit kezdeni, ez
inkább a német hallgatókat lelkesíti. 

A mûvek?
Az emberek világszerte nagy, romantikus
szimfóniákkal vannak elárasztva, amelyek
hosszú idôn át építik fel a feszültséget, hogy
a végén hatásosan feloldódjanak. Daniela
Braun, a Staatskapelle Berlin szekund
szólamvezetôje mindig újból átéli, hogy
„éppen a Beethoven szimfóniáknál olyan
sodrásba kerül az ember, amelybôl nem
lehet szabadulni. Már csak fiziológiai okok-
ból sem.” A hegedûs elsô alkalommal volt

zenekarával dél-amerikai koncert turnén.
Mialatt ott Brucknert lelkesen fogadták.
Schönberg rendszeresen megbukott. „Szá-
mos brazil zajosan elhagyta a termet:
meglehetôs protestálás volt a zene ellen”,
csodálkozik Braun még mindig a feltûnô
kulturális különbözôségeken Európa és
Dél-Amerika között.
Azóta még jobban meg van arról gyôzôdve,
hogy a közönség elôképzettsége mindenütt
a hallgató és muzsikus közötti megértést
szolgálja, hozzájárul a koncert sikeréhez.
„Minél többet tud az ember a zenérôl, annál
intenzívebb és tartósabb a hallási élmény”,
vonja le a tanulságot Daniela Braun saját
tapasztalatából. Éppen az új zene esetében
kellene leginkább megtalálni az utat a kö-
zönséghez, ezért igen fontos a zene-
közvetítés.

A terem?
Sok zenekarnál bevált, hogy a program-
füzetet a koncert elôtt néhány nappal
korábban már terjesztik, hogy a hallgatóság
felkészülhessen rá. Személyes köszöntéssel
és az egyes programpontok decens magya-
rázatával a közönséghez közelebb lehet
hozni a mûveket. „Azt gondolom, hogy más
koncertformák, mint a speciális családi
hangversenyek is fontosak. Ezeknek még
az is lehet az eredménye, hogy a gyerekek
meg akarnak egy hangszert tanulni, mond-
ja Henja Semmler. Ô még szokatlan elô-
adási helyszínekkel is, mint pl. egy berlini
techno-klub, jó tapasztalatokat szerzett. „Itt
az emberek megismerkednek a klasszikus
zenével, olyanok, akik bizonyára soha nem
lépnének be egy koncertterembe.”, számol
be a hegedûs a nagyvárosi fiatalok kíván-
csiságáról és nyitottságáról.
Más szempontból egy megfelelô teremben
éppen a tradicionális koncertforma teszi
lehetôvé a különleges zenei élvezetet.
„Vannak termek, amelyeknek az ember
valóban örül, mert szépek vagy csodálatos
aurájuk van”, meséli Raphael Alpermann a
Berliner Philharmonie-re, a New Yorker
Carnegie Hall-ra vagy a luzerni Konzertsaal-
ra gondolva. Ezeknek a termeknek sokszor
saját közönsége van: „Ha a Royal Albert
Hall-ban a Proms-nál többszáz ember egé-
szen csendesen, öt fontért a színpad elôtt
ácsorog és örömmel várakozik arra ami kö-
vetkezni fog, ez már önmagában véve is fel-
villanyozó”, mondja Stefan Faludi csellista.
Ilyen esetben a fegyelmezettség a muzsi-
kusra is átragad, kezdetektôl fogva koncent-
rál és száz százalékig az ügy mellett van. 

(Das Orchester 2008/9)
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DEBRECENI
FILHARMONIKUS
ZENEKAR 

Július 17., 24., 31.
Margitsziget

Verdi: Aida  
Vez.: Kocsár Balázs

Július 22. 
Gyula Várszínház 

Erkel Gála 
Vez.: Kocsár Balázs

Augusztus 11., 13. 
Operaház 

Donizetti: Lammermoori Lucia 
Vez.: Kocsár Balázs

Augusztus 15. 
Debrecen, Kossuth tér 

Bánk bán keresztmetszet
Vez.: Kocsár Balázs

GYÔRI 
FILHARMONIKUS
ZENEKAR 

Június 27. 19.00
Gyôr, Bazilika

Burkali Theodor: 
Szent László Himnusz
Medveczky Ádám

Július 10. 21.00
Gyôr, Hotel Klastrom udvar

Mozart, Haydn mûvei
Vez.: Jean-Pierre Faber

Augusztus 19. 20.00
Fertôrákos, Barlangszínház

Szokolay Sándor mûve a
szerzô vezényletével
Beethoven: IX. szimfónia
Vez.: N. Moriyama

MÁV SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Június 26. péntek 18.00
Festetics palota tükörterem
Festetics Bérlet

Mozart: 
D-dúr divertimento K.251
Mozart: 
D-dúr fuvolaverseny  K. 314
Haydn: f-moll szimfónia  
No. 49. „La passione”
Km.: Drahos Béla
Vez.: Takács-Nagy Gábor

Július 9. csütörtök 19.30
Bartók Béla Nemzeti Hang-
versenyterem

Beethoven: IX. szimfónia
Km.: Manastuni Daikuwo
Utaukai Kórus (Japán)
Vez.: Kobayashi Ken-Ichiro

MISKOLCI 
SZIMFONIKUS ZENEKAR 

Június 25. 17.00
Miskolci Nemzeti Színház
Szabadtéri színpad
Promenád koncert

Vez.: Kovács László

NEMZETI 
FILHARMONIKUSOK

Július 13. 20.00
Kongresszusi Központ, 
Villach – Ausztria

A Karintiai Nyári Zenei Fesz-
tivál nyitókoncertje
Schlee: Ünnepi nyitány, op. 64
Liszt: Esz-dúr zongoraverseny
Beethoven: III. (Esz-dúr,
Eroica) szimfónia, op. 55
Vez.: Kocsis Zoltán
Km.: Zongora: Kocsis Zoltán

Július 18. 19.00
Brunszvik-kastély parkja,
Martonvásár

Haydn: Esz-dúr trombita-
verseny, Hob VIIe. 1
Beethoven: III. (Esz-dúr,
Eroica) szimfónia, op. 55
Vez.: Kocsis Zoltán
Km.: Trombita: Tóth László
Megjegyzés: Esônap: július 19.

Július 25. 19.00
Brunszvik-kastély parkja,
Martonvásár

Beethoven: V. (c-moll, Sors)
szimfónia op. 67
Beethoven: Krisztus az Olajfák
hegyén, op. 85
Vez.: Antal Mátyás
Km.: Nemzeti Énekkar, Szop-
rán: Sáfár Orsolya, Tenor:
Szappanos Tibor, Basszus:
Bretz Gábor
Megjegyzés: Esônap: július 26.

SAVARIA SZIMFONIKUS
ZENEKAR

Július 6–18.
Bartók Szeminárium
„Zene és színpad”

Július 6., hétfô, 19.30
Bartók Terem
Fesztivál nyitókoncert

Bartók: Táncszvit
Johannes Schöllhorn: 
Phosphor (magyarországi
bemutató)
Tihanyi László: Epigomena -
Jan Jansson a tejúton (ôsbemu-
tató)
Costantinos Stylianou: Pick-
nick im Felde – kamaraopera
(magyarországi bemutató)
Km.: A Linzi Operaház ének-
mûvészei
Pascal Pons (vibrafon)
Gyöngyössy Zoltán (fuvola)
Vez.: Alpaslan Ertüngealp

Július 11., szombat, 19.30
Bartók Terem
Zenekari hangverseny

Vajda Gergely: Due Voe
Eötvös Péter: Levitation
(magyarországi bemutató)
Berio: Folksongs
Bartók: Négy zenekari darab
Km.: Várhely Éva (ének)
Klenyán Csaba
Rozmán Lajos (klarinét)
Vez.: Eötvös Péter

Július.18., szombat, 19.30
Agora – Mûvelôdési és
Sportház
Fesztiválzáró elôadás

Bartók: A kékszakállú herceg
vára c. opera színpadi
elôadása
A komplex mesterkurzus
résztvevôi

Augusztus 23., vasárnap 
Fô tér
Karneváli hangverseny

Vez.: Robert Houlihan

ZUGLÓI FILHARMÓNIA –
SZENT ISTVÁN KIRÁLY
SZIMFONIKUS ZENEKAR 

Június 22. 19.00
Zuglói Szent István Zeneház 
Zuglói Filharmónia szólistáinak
hangversenye

Csajkovszkij: Hegedûverseny
Km.:Varga Oszkár
Dvořák: Gordonkaverseny
Km.: Tüske Gergely
Vez.: Záborszky Kálmán

A MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGÉNEK,
VALAMINT A MAGYAR ZENEMÛVÉSZEK ÉS TÁNCMÛVÉSZEK

SZAKSZERVEZETÉNEK KÖZÖS LAPJA, 
A NEMZETI KULTURÁLIS ALAPPROGRAM TÁMOGATÁSÁVAL.

ALAPÍTOTTA: POPA PÉTER

A szerkesztôség címe:
MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGE

1068 Budapest, Városligeti fasor 38.
Telefon: 342-8927 – Fax: 322-5446

e-mail: zenekar@mail.datanet.hu
www.hungorchestras.com

Felelôs kiadó és szerkesztô: POPA PÉTER

Nyomdai kivitelezés: 

1021 Budapest, Tárogató út 26.

Telefon/fax: 200-7330

e-mail: dtp@publicitas.hu • www.publicitas.hu

Felelôs vezetô: A Kft. ügyvezetôje

ISSN: 1218-2702

Az interjúkban elhangzott véleményekkel és kijelentésekkel
szerkesztôségünk nem feltétlenül azonosul. 

Észrevételeknek, helyesbítéseknek készséggel helyt adunk.

A MAGYAR SZIMFONIKUS
ZENEKAROK SZÖVETSÉGÉNEK TAGJAI: 

DUNA SZIMFONIKUS ZENEKAR
Duna Palota és Kiadó Kulturális Kht.

Próbaterem: 1038 Budapest, Csobánka tér 5.
Tel./fax: (+36-1) 355-8330
1051 Budapest, Zrínyi u. 5.

Bérletvásárlás, jegyrendelés: 
Bokor Erzsébet 06/20 937-1399

www.dunaszimfonikusok.hu
E-mail: info@dunaszimfonikusok.hu

Budafoki Dohnányi Ernô Szimfonikus 
Zenekar Kht.

Cím: 1221 Budapest, Tóth József u. 47.
Levélcím: 1775 Budapest, Pf. 122

Mûvészeti titkárság: 1074 Budapest, Rottenbiller u. 16–22.
Telefon: 322-1488 • Fax: 413-6365

E-mail: info@bdz.hu
www.bdz.hu

Debreceni Filharmonikus Zenekar
4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c.

Tel.: (52) 500-200 • Fax: (52) 412-395
E-mail: dfz@dfz.hu

www.dfz.hu

Gyôri Filharmonikus Zenekar
9021 Gyôr, Aradi vértanúk u. 16.

Tel.: (96) 312-452 • Fax: (96) 319-232
E-mail: office@gyfz.hu

www.gyfz.hu

Magyar Nemzeti Filharmonikus Zenekar, 
Énekkar és Kottatár Kht.

1095 Budapest, Komor Marcell u. 1.
Postacím: 1364 Budapest, Pf. 49
Tel.: 411-6610 • Fax: 411-6699

E-mail: G.Kovacs@filharmonikusok.hu
www.filharmonikusok.hu

Magyar Állami Operaház 
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara

1061 Budapest, Andrássy út 22.
Tel.: 331-2550 • Fax: 331-9478 

http://www.bpo.hu

Magyar Telekom Szimfonikus Zenekar 
1094 Budapest, Páva u. 10–12.
Tel.: 215-5770 • Fax: 215-5462

E-mail: btg@tza.hu • http://www.telekomzenekar.hu

MÁV Szimfonikus Zenekar
1088 Budapest, Múzeum u. 11.

Tel.: 338-2664 • Tel./fax: 338-4085
E-mail: office@mavzenekar.hu

www.mavzenekar.hu

Miskolci Szimfonikus Zenekar
3525 Miskolc, Fábián u. 6/a.

Tel.: (46) 323-488 • Mobil: 30/219-8497 
E-mail: missyo@hu.inter.net • www.mso.hu.

Óbudai Danubia Zenekar
1061 Budapest, Liszt Ferenc tér 5., I.em 4., kapucsengô: 26.

Levélcím: 1399 Budapest, Pf. 716
Tel.: (+36-1) 373-0228 • Tel./fax: (+36-1) 269-1178

E-mail: info@danubiazenekar.hu 
www: danubiazenekar.hu 

Pannon Filharmonikusok – Pécs 
7621 Pécs, Király u. 19.

Tel.: (72) 510-114 • Fax: (72) 213-513
E-mail: info@pannonfilharmonikusok.hu

www.pannonfilharmonikusok.hu 

Savaria Szimfonikus Zenekar
9700 Szombathely, Rákóczi u. 3.

Tel.: (94) 314-472 • Fax: (94) 316-808
E-mail: info@savariaorchestra.hu

www.savariaorchestra.hu

Szegedi Szimfonikus Zenekar
6720 Szeged, Széchenyi tér 9.

Korzó Zeneház
Tel.: (62) 426-102 

E-mail: orch@symph-szeged.hu •www.symph-szeged.hu

Szolnoki Szimfonikus Zenekar
5000 Szolnok, Hild tér 1

Aba-Novák Kulturális Központ
Tel.: (30) 9358-368

E-mail: info@szolnokiszimfonikusok.hu 
www.szolnokiszimfonikusok.hu

Zuglói Filharmónia – Szent István Király 
Szimfonikus Zenekar

1145 Budapest, Columbus u. 11.
Tel./Fax: (36 1) 467-0788; 467-0788;

E mail: zugloifilharmonia@szentistvanzene.sulinet.hu
http// www.szentistvanzene.hu

HANGVERSENYNAPTÁR
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AMI BENNÜNKET ÉRDEKEL!
Új honlapot indított a Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsége !
Kedves Kollégák! Ha a zenekari tagokat igazán érintô híreket, tudósításokat akartok olvasni,
vagy azokhoz hozzászólni, látogassátok gyakran új honlapunkat. 
Itt megtalálhatjátok :
• A legújabb kulturális híreket, napi frissítéssel
• A Zenekar újság  legfrissebb  számából ízelítôt és a korábbi számait teljes terjedelmükben
• A legfrissebb kritikákat

• Hangversenyekrôl – hogy összevethessük és értékelhessük a teljesítményünket
• Hangfelvételekrôlk – hogy megismerjük tagzenekaraink felvételeit
• Könyvekrôl – hogy tudjuk, mit érdemes elolvasni

• Próbajátékok itthon: Minden magyar hivatásos szimfonikus zenekar itt hirdeti meg a megüresedô álláshelyeit
• Próbajátékok külföldön: Minden külföldi lehetôségrôl itt lehet tájékozódni
• Szakmai törvények és rendeletek: Törvények és rendeletek, amelyek a zenekarokat érintik
• Rólunk:  Miért alakítottuk meg Szövetségünket, mik a legfontosabb céljaink
• Tagzenekarok: Ahol minden tagzenekar honlapjára lehet közvetlenül eljutni
• Zenei szakmai szervezetek: Ahol megtalálhatóak a magyar és külföldi szakmai szervezetek linkjei
• Hangversenytermek, koncert helyszínek ahol közvetlenül lehet tájékozódni a hangversenytermek mûsorairól
• Kultúratámogató szervezetek:  Ahol pályázati lehetôségekrôl lehet értesülni
• Partnereink: Ahol minden zenei partnerünk és minden zenei portál megtalálható
• Képgaléria: Ahol tagzenekarainkról lehet képeket találni
• Fórum: Ahol Te is elmondhatod véleményedet mindenrôl, ami a szakmában történt
 Eseménynaptár: ahol megtalálod az összes tagzenekarunk hangversenyeit

MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGE
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